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1 Smo t ik  p re d  ju n i js k im i vo litva 
mi, na ka te rih  bom o iz v o li l i  nov deželn i svet, nove
ga predsednika dežele Furlanije-Julijske krajine, pred
vsem pa  bo tu d i od nas odvisno, k o liko  slovenskih  
predstavn ikov nam  bo uspelo iz v o lit i v deželn i svet.

Zelo oz irom a  naravnost k rvavo  potrebno je , da še 
enkrat, in  gotovo tu d i ne za d n jič  p re d  vo litvam i!, 
ponovim o, kako  pom em bno je  im e ti naše, sloven
ske l ju d i v deželnem svetu!

In  še e n k ra t tu d i p o n a v lja m o  našo ja s n o  in  
nedvoum no podpo ro  predsedn iškem u k a n d id a tu  
R iccardu llly ju , ke r je  p reds tavn ik  leve sredine, v 
ka te r i se prepoznava večina slovenskih l ju d i in  vo
li/cev v F u rla n iji-Ju lijs k i k ra jin i, in  tu d i zato, k e r je  
na svo j seznam u v rs til dva slovenska kand ida ta , in  
sicer Tamaro B laž ina  in  M irka  Špacapana, k is la  p re 
dstavn ika  dveh duš našega narodnega telesa v Ita 
liji.  Pa vendar b i to k ra t ra d i p re d s ta v ili še en v id ik , 
z a ra d i katerega je  iz jem no pom em bno, da na ju n i j 
skih  vo litvah  p r i  nas zm agata  leva sredina in  Ric- 
cardo I l ly  k o t k a n d id a t za  predsedn ika naše dežele, 
dre  preprosto za to, da bo v začetku m aja  prihodn je  
leto naša dom ovina Slovenija postala po lnopravna  
članica Evropske unije, k a r bo seveda vneslo v ves naš 
prostor nove izz ive  ter tu d i nove vsebine, ka te rih  
posledic se še sam i ne zavedam o in  j i h  tu d i ne more
mo predvidevati, sa j n ik o m u r n i dana taka ja sn o 
vidnost, da b i že danes lahko  z  gotovostjo g o v o r il o 
prihodnosti.

Skupno p rihodno s t Slovencev ob odp rav i sedanje 
državne meje s i lahko  to re j samo predstavljam o. Če
p ra v  neka te ri danes ja v n o  trd ijo , da v sku p n i Evro
pi, ko  bom o Slovenci ponovno  združen i, sa j meje 
med Slovenijo in  I ta li jo  več ne bo, tu d i n a ro d n ih  
m an jš in  ne bo, smo sam i m nenja, da bo vloga naše 
narodne skupnosti v I t a l i j i  še kako  pom em bna.

P rv ič  bo zelo pom em bna zato, ke r bom o še ved
no ž iv e li v d rž a v i I ta li j i ,  pa  čeprav d ržavne meje ne 
bo več, d ru g ič  pa  zato, ke r danes zares nihče ne ve, 
kako  bo odprava državne meje delovala na vse nas, 
na Ita lijane , na p r ip a d n ik e  slovenske m an jš ine  v 
I ta lij i,  ita lija n ske  v S loven iji in  na Slovence iz  m a
tične države.
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Ponovno obvestilo!
Zelo težko nam je, ker vam moramo ponovno na prv i stra

ni pisati, drage bralke in bralci, o težavah, k i nam jih  povzroča 
italijanska pošta z dostavo vašega in našega tednika!

Kot smo že večkrat pisali, smo b ili zaradi nove zakonodaje, 
ki ureja poštne storitve, p ris ilje n i"zap ira ti"  našo redakcijo že 
v torek ob 14. uri, ko gre Novi glas v tisk, da je  potem stiskan 
do srede zjutraj, ko gre na pošto.

Po novih pravilih mora namreč naš tednik tud i za tržaške 
naročnike na pošto  v Gorici, od koder ga pošljejo najprej v 
Padovo, kjer je  distribucijski poštn i center za severovzhodno 
Italijo.

To nam povzroča veliko težav, o katerih je  prav, da ste sez
nanjeni tud i vi, drage bralke in bralci.

Prva je  ta, da naši naročniki na Tržaškem dobijo  največkrat 
Novi glas šele v soboto, z veliko zamudo torej, za katero pa 
nismo krivi mi, ampak italijanska pošta.

Druga velika težava pa je  ta, da moramo v uredništvu dejan
sko časopis pripraviti že v ponedeljek, kar pomeni, da dogo
dkov, k i se zgodijo v torek, sredo in četrtek, ne moremo "kri- 
t i"  s poročili in zapisi, ampak jih  lahko samo napovedujemo, 
največkrat pa še tega ne, še posebno v primerih, ko se dogo
dijo, še preden naši naročniki dobijo Novi glas v roke.

Vse našteto je  seveda vzrok velike nejevolje p ri vseh: p ri 
nas v uredništvu, ker smo zaradi naštetega nemočni, p ri orga
nizatorjih prireditev  v naših krajih in seveda tud i p ri vas, dragi 
bralci.

Prosimo seveda za vaše razumevanje, saj zares n i od  nas 
odvisno delovanje italijanske pošte, zaradi katere moramo dan 
prej z Novim glasom  v tisk!

Uredništvo in uprava

"Ž e  ve liko m ostov smo 
zgradili čez Sočo, takih mo
stov, ki nas vežejo, drugačne 
in različne... Tudi moška pev
ska skupina Akord iz Podgo- 
re je eden takih mostov," ki 
nagovarja in povezuje tri du
še naše skupne Gorice: slo
vensko, furlansko in italijan
sko. S temi besedami je naš 
odgovorni urednik Jurij Paljk 
v petek, 16. t.m., lepo označil 
vlogo pevske skupine Akord 
iz Podgore, ki je želela obele
žiti desetletnico delovanja z 
bogatim  kulturnim  večerom 
in p redstavitv ijo  prve zgo
ščenke.

Slovesnosti v veliki dvora
ni Kulturnega centra Lojze 
Bratuž - ki so se je med dru
gimi uglednimi gosti udeležili 
goriški župan V itto rio  Bran- 
cati, sen. M iloš Budin, pokra

jinska odbornika Roberta De- 
m artin  in M arko M arinčič, 
občinski odborn ik Damijan 
Terpin - je uvedel mešani zbor 
Podgora, ki ga vodi dr. M irko 
Špacapan, obenem dirigent, 
m entor in duša skupine A- 
kord. Predsednica društva 
Podgora Sabina Antoni je na
to v pozdravnem govoru izra
zila željo, da bi CD-plošča te 
skupine, ki vsebuje pol slo
venskih in pol italijanskih pe
smi, bila tudi someščanom, ki 
ne poznajo oz. prezirajo naš 
jezik, sporočilo sožitja in želje 
po sodelovanju. Jurij Paljk je 
v pozdravnem nagovoru tu
di povedal, da je to praznik 
zavezancev petju, ki že deset 
let delijo svojo ljubezen do 
glasbe z vsemi nami. S čisti
mi in temnejšimi akordi spre
m ljajo življenje naše sloven

ske narodne skupnosti. "Gre 
za pristno, tiho življenje lepe 
Podgore, ki ob nežnem žen
skem boku čudovite reke So
če še vedno ve, da je sloven
ska vas, pa čeprav se je da
nes prebivalstvo vasi seveda 
spremenilo."

Pevci skupine Akord so 
zvesti slovenski pesmi; ker pa 
se zavedajo svojega prostora, 
svoje zgodovine in lastnih 
globokih korenin, "lastne sa
mobitnosti, ki ti omogoča, da 
si lahko drugemu in druga
čnemu prijatelj in seveda prav 
zato od njega lahko zahtevaš 
spoštovanje, ker ga sam spo
štuješ," pojejo tudi lepe pe
smi sosedov. Saj "pesem ne 
pozna meja! To je sporočilo 
Akorda."
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Lojze Peterle v Kulturnem domu v Gorici

Evropo gradimo počasi, a vztrajno!
Prvi slovenski predsednik 

demokratične vlade in član 
predsedstva Evropske konven
cije Lojze Peterle je v organiza
ciji SKGZ v  Gorici 19. t.m. spre
govoril o evropski ustavi in o 
tem, kaj je za govoricami, da 
naj bi prav on postal predsed
nik novega evropskega parla
menta. Večer sta uvedla dr. Li- 
vio Semolič in prof. Claudio 
Cressati, prisostvovali so ugle
dni gostje: gen. konzulka RŠ Ja
dranka Šturm Kocjan, sen. M i
loš Budin, dr. Mirko Špacapan 
in drugi. - Več prihodnjič!

FO TO  H U M HACA

Deželne volitve

Izbira je 
lahka

Naše volivke in volivci se 
nikakor ne smejo vznemirjati 
ob pisanju krajevnih italijan
skih časnikov, da se utegnejo 
izidi junijskih deželnih volitev 
celo razveljaviti, ker da je pri
stojna sodna oblast protiza
konito preprečila nekaterim 
listam volilni nastop. Ob takih 
in podobnih govoricah mora
mo slovenski volivci in volivke 
ohraniti m irno kri in narediti 
vse, kar moremo, da bomo v 
novem deželnem svetu pri
sotni s prim ern im  številom 
svojih predstavnikov.

Bližnje volitve pa so narav
nost edinstvena priložnost, 
da se v deželni zbor Furlanije- 
Julijske krajine vrne predstav
nik Slovenske skupnosti, kjer 
ga ni že celih deset let. Škoda, 
ki jo  je povzročil, kdor je za
snoval in nato udejanjil za
kon, po katerem volivci edi
ne slovenske stranke v Italiji 
niso m ogli priti do svojega 
predstavnika v deželnem zbo
ru, je neizmerna in bi se mo
ral tisti, ki je zagrešil ta poli
tični škandal, globoko pogre
zniti v tla. Deset let se je Slo
venska skupnost vz tra jn o  
trudila, da bi našla pot iz hu
de zagate. Zdaj pa jo  je  kon
čno vendarle našla! V nede
ljo, 8., in v ponedeljek, 9. ju 
nija, bodo člani, pristaši in 
somišljeniki edine slovenske 
stranke v Italiji množično gla
sovali za listo predsedniške
ga kandidata lllyja in za listo 
Marjetice, na kateri bodo od
dali preferenčni glas kandi
datu SSk dr. M irku Špacapa
nu. Slednji je sicer tud i na 
seznamu samega predsedni
škega kandidata in bo z U l 
jevo zmago avtom atično iz
voljen v novi deželni svet.

SSk je vsekakor zelo mo
dro ravnala, ko je  za bližnje 
deželne volitve določila kan
didata z Goriškega. S tem je 
po eni strani končno ustregla 
globoki želji in tudi dolgolet
nemu upravičenemu pričako
vanju celotnega goriškega 
območja, po drugi pa nekako 
nagradila Goriško, kjer je SSk 
na lanskih občinskih volitvah 
v G orici dosegla naravnost 
zgodovinski uspeh.
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Sporočilo: novi številki telefona, in faksa.

Od ponedeljka, 26. MAjA, bomo imeli V GORICI novo 
številko TELEFONA NA UREDNIŠTVU in FAXA NA UPRAVI:

nova tel. številka UREDNIŠTVA v Gorici: 0481 550330 
nova številka faksa UPRAVE v Gorici: 04111 548276.

Telefonska številka go riške uprave ostaja 0481 533177, 
številka faksa goriškega uredništva pa 04111 548808.

[ PAPEŽ D O P O L N IL  83 LET
t  Marjan Drobež /  in tervju 
D R A G A N  VALENČIČ
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Akord, sozvočje, ki povezuje
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Pot do končnih sklepov bo še dolga

Zasedala je Evropska 
konvencija o ustavi

M inuli teden je zasedala 
evropska konvencija in dva dni 
razpravljala o smernicah za 
oblikovanje novega institucio
nalnega ustroja Unije. Razpra
va je potekala na podlagi pred
logov, ki jih  je konec aprila 
predložilo predsedstvo kon
vencije pod vodstvom Giscar- 
da D'Estainga in o katerih smo 
že poročali. Kot znano, v bistvu 
gre za to, kako naj delujeta 
evropski m in is trsk i svet in 
evropska komisija.

Za zdaj ministrski svet de
luje po šest mesecev pod pred
sedstvom ene od držav članic. 
Velike države, zlasti Francija in 
Nemčija pa tudi Velika Britani
ja, trdijo, da je sistem rotacije 
neučinkovit in preživet, zato se 
zavzemajo, da bi svet imel stal
no predsedstvo, ki bi to funk
cijo lahko opravljalo pet let. 
Predsednika bi imenovali ev
ropski voditelji iz svojih vrst, vo
dil bi delo sveta in zagotavljal 
večletno kontinuiteto. Evrop
ska komisija, ki ji sedaj predse
duje Romano Prodi, bi imela še 
naprej izvršno, upravljalno in 
usklajevalno funkcijo. Predse
dnika naj bi izvolil evropski par
lament z večino glasov, nato pa 
bi ga potrdil še ministrski svet. 
Komisijo naj bi sestavljalo naj
več 15 članov, čeprav bo Linija 
čez leto dni štela 25 članic.

Omenjeni predlogi so imeli 
različne odmeve. V glavnem jih 
podpira predvsem skupina ve
likih držav, v kateri so Francija, 
Nemčija, Velika Britanija, Špa
nija, Italija in Poljska. Na drugi 
strani pa je skupina 16 majhnih 
ali srednjih držav, ki imajo različ
ne poglede od skupine ome

njenih velikih držav. Tako 7 se
danjih in 9 prihodnjih držav 
članic zagovarja ohranitev na
čela enakosti med članicami in 
skladno s tem podpira krožno 
izmenjavanje predsedstva ev
ropskega sveta ter zastopstvo 
vseh članic v evropski komisiji. 
Nasprotuje torej uvedbi stalne
ga predsednika Unije, medtem 
ko se strinja z uvedbo položaja 
zunanjega ministra. V zadevno 
razpravo se je vključil tudi Pro
di, ki predlaga, naj bi se s pred
sednikom konvencija soočila 
pred člani konvencije o spor
nih institucionalnih vprašanjih.

Položaju stalnega predsed
nika Unije nasprotuje tudi Slo
venija skupaj s številnimi dru
gim i m ajhnim i in srednjim i 
državami. Na zasedanju kon
vencije sta v tem smislu pose
gla tako njen zunanji minister 
D im itrij Rupel kot poslanec 
Lojze Peterle, ki sta se zavzela 
tako za ohranitev sistema ro
tacije kot tudi načela, po kate
rem naj vsaki državi članici pri
pada eno mesto v evropski 
komisiji, kot to predvideva po
godba iz Nice, podpisana de
cembra 2000.

Toliko o zadnjem poteku 
razprave o novi institucionalni 
ureditvi razširjene Unije na 
evropski konvenciji, ki šteje 
105 članov kot predstavnikov 
sedanjih in prihodnjih članic 
Unije. Pot do končnih sklepov 
oz. predlogov bo še dolga in 
naporna. Za zdaj mora kon
vencija predložiti predlog po
godbe do 20. junija, ko se bodo 
v Solunu zbrali najvišji voditelji 
Unije.

Aloj/. Tul

ZA DEŽELNE VOLITVE 
8. IN 9. JUNIJA 2003 VOLI TAKO:

PREKRIŽAJ ZNAK MARJETICE IN 
PRIPIŠI MIRKO SPAZZAPAN

TAKO BO TVOJ GLAS GOTOVO ŠEL 
SLOVENSKEMU KANDIDATU.

NI TREBA, DA NAPIŠEŠ RICCARDO ILLY, KER JE
NJEGOVO IME ŽE NATISNJENO NA VOLILNICI.

CILJ SLOVENSKIH VOLIVCEV JE, DA NAŠ
KANDIDAT DOSEŽE VEČ PREFERENČNIH GLASOV 

KOT OSTALI KANDIDATI NA ISTI LISTI.

V nedeljo, 18. maja

Papež dopolnil 83 let

Sveti oče je v nedeljo, 18. 
t.m., slovesno, a tudi tako, kot 
le on zna, praznoval svoj roj
stni dan.

Na Trgu sv. Petra v Rimu se 
je zbralo več kot 50 tisoč verni
kov z vsega sveta, ki so z njim 
prisostvovali bogoslužju, med 
katerim je sveti oče povzdignil 
na čast oltarja dva nova italijan
ska in dva poljska svetnika.

Morda je bilo to najlepše 
darilo svetega očeta svetu in 
vsem vernikom, saj papež od 
vedno zagovarja svetost življe
nja in predvsem zato z veliko 
naklonjenostjo gleda na svet
le zglede krščanskega življe
nja. Znano je, da se je pod nje
govim vodstvom Cerkve dobe
sedno podvojilo število svetni
kov in blaženih, kar je samo 
dokaz več, kako si sveti oče 
prizadeva, da bi tudi današnje
mu človeku z zgledi dokazal, 
kako je edino resnično in pol
no življenje prav v Kristusovem 
evageliju in njegovem nauku.

V Rim je prišlo izjemno šte
vilo poljskih vernikov, ki jih je 
vodil poljski predsednik Alek
sander Kvvasnievvski. Papež je 
povišal na čast oltarja tudi ško
fa Jožefa Sebastiana Pelczar- 
ja, ki je bil papežev predhod
nik na teološki fakulteti v Kra
kovu, o katerem je dejal, kako 
rad je govoril te besede: "No
bena telesna pogojenost in no
bena starost ne moreta biti ni
kakršna ovira za odlično življe
nje. Bog namreč ne jem lje v 
obzir zunanjih stvari, ampak 
dušo, in zahteva od nas samo 
tisto, kar zmoremo dati!"

S tem i lepim i besedami 
novega svetnika je seveda pa
pež spregovoril tudi o sebi in 
dejal, da sebe izroča "v  duhu 
in v m ilost Materi Božji, kate-

N O V I

GLAS
U R E D N IŠ T V O

34170 GORICA, PIAZZA VITTORIA-TRAVNIK 25 
TEL. 0481 532 052 
FAX 0481 548 808 

E-MAIL g o ric a (< rn o v ig la s .it

34133 TRST, Ul ICA DONIZETTI 3 
TEL. 040 365 473 
FAX 040 775 419 

E-MAIL t r s t ( " n o v ig la s . i t

U P R A V A

34170 GORICA, P.ZZA VITTORIA-TRAVNIK 25 
TEL. 0481 533 177 
EAX 0481 536 978 

E-MAIL uprava("’n o v ig la s . it

www.noviglas.it

GLAVNI UREDNIK ANDREJ BRATUŽ 

ODGO VO RNI UREDNIK JURII PAEJK 
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CENA OGLASOV PO DO G O VO RU

ri izročam svoje življenje in 
svojo službo, v katero me je 
poklicala Božja previdnost!"

Bogoslužja pa se je udeleži
lo tudi veliko drugih ljudi in 
vernikov z vsega sveta, ki so 
svetemu očetu ob koncu maše 
zapeli skupaj znano "Vse naj
boljše!"

V imenu kardinalskega zbo
ra je papežu Janezu Pavlu II. 
voščil kardinal Joseph Ratzin- 
ger, ki je skupaj z množico 
zbranih papežu tudi voščil "ad 
multos annos!"

Množica je papežu navdu
šeno vzklikala in tudi sam je 
bil vidno ganjen.

V ponedeljek, 19. t.m., pa 
je sveti oče v posebni avdien
ci sprejel poljske vernike in ro
marje v Večno mesto in jim  v 
p ros tem  n a g ovo ru  de ja l: 
"Včeraj sem dopolnil 83 let in 
vstopil v štiriinosem deseto 
leto svojega življenja. Vem, da 
se p rib ližu je  dan, ko sem 
bom predstavil pred Bogom, 
da bi mu podal obračun svo
jega življenja in to od otroštva 
v rodnih VVadovvicah do ob
dobja, ki sem ga preživel v 
Krakovu in v Rimu. Izročam 
se v roke Božjega usmiljenja 
in Materi Božji."

Samo dan prej pa je pred 
vsem svetom papež dejal: 
"Bog naj mi pomaga, da bom 
zvesto kos poslanstvu, ki mi ga 
je zaupal v službi Cerkve!"

Odveč je seveda pisanje, 
da je papežu ob 83. rojstnem 
dnevu čestitalo ogromno lju
di, od pomembnih državnikov 
do preprostih ljudi, med kate
rimi so bili tudi otroci. Iz Va
tikana so sporočili, da je samo 
po elektronski pošti prišlo sve
temu očetu več tisoč voščil.

Papež pa se te dni že pri
pravlja na svoje stoto pastoral
no potovanje na Hrvaško.

(JUP)

Atentati v Čečeniji, Riadu in drugod

Krvavi teden: velika 
zaskrbljenost v svetu

izraelskim premierom Sharo- 
nom in n jegovim  palestin- 

| skim kolego Abu M aznom  
odpade zaradi atentata, ki ga 
palestinski skrajnež povzroči 
nekaj ur pred srečanjem. V 
centru Hebrona se razstreli in 
pri tem ubije še izraelski par.

18. maj; Jeruzalem, Izrael: 
V dveh palestinskih samomo
rilskih napadih izgubi življe
nje v nekaj minutnem razma
ku devet ljudi, sedem Izrael
cev in palestinska napadalca. 
Sharon (na sliki) odpove pre
dvideni obisk v ZDA, v okvi
ru katerega bi se moral sreča
ti z ameriškim predsednikom 
Bushem.

Krvavi seznam je nadvse 
zaskrbljujoč. Poznavalci sicer 
p rip isu je jo režijo atentatov 
različnim terorističnim  skupi
nam, vendar za n jim i stoji is
ta ideologija. Po hudem udar
cu, ki sta ga je doživela islam
ski ponos in teroristična mre
ža Al Qaida po strm oglavlje
nju talibanskega in iraškega 
režima, so Osama Bin Laden 
in njegovi privrženci izkoristi
li trenutek in napade v zmer
nih arabskih državah prikazali 
kot maščevanje in opozorilo za 
vse, ki se bodo preveč podrejali 
zahodnemu sovražniku.

To še enkrat dokazuje, da so 
imeli prav vsi tisti, ki so v na
sprotju z ameriškimi tezami do
kazovali, da se islamskega tero
rizma ne bo dalo uničiti z veli
kimi vojaškimi akcijami. Kot 
mogočni izraelski vojski še ni 
uspelo zaustaviti palestinskih 
samomorilcev, tako ameriški 
posegi v Afganistanu in Iraku 
niso zaustavili Al Qaide. Na
sprotno. Ta je z zadnjimi aten
tati samo dokazala, da lahko u- 
dari kjerkoli: tudi pred pragom 
Evrope, ki je bila do sedaj izvze
ta iz tega nevarnega dogajanja.

Breda Susič

12. maj; Znamenskoje, Če
čenija: tovornjak napolnjen z 
eksplozivom zavozi v sedež 
u radov kra jevne filo ruske  
uprave in varnostnih služb v 
kavkaški republiki. Eksplozija 
povzroči 59 m rtvih, med ka
terim i 22 žensk in 10 otrok.

13. maj, Riad; Savdska Ara
bija: 7 avtov oz. tovornjakov 
polnih eksploziva z enako di
namiko uniči hiše ter sedež 
mešane savdsko-am eriške 
družbe v mestnih četrtih Ria
da, kjer živijo  pretežno Ame
ričani in d rug i zahodnjaki. 
Življenje izgubi 34 oseb, med 
katerim i 7 Američanov.

14. maj; lliskhan- lourt, Če
čenija: dve ženski se razstre
lita na nekem m nožično obi
skanem prazniku, menda z na
menom, da bi ubili svetovalca 
vodje filoruske vlade v Čečeniji. 
Kadyrov sicer uide atentatu, v 
katerem pa obleži 14 oseb.

1 (>. maj; Casablanca, Maro
ko: 10 samomorilcev povzro
či skoraj istočasno 5 eksplo
zij v centru mesta. V pokolu 
izgubi življenje 41 ljudi. Sa
m om orilc i napadejo be lg ij
sko veleposlaništvo in bližnjo 
judovsko restavracijo, izrael
ski klub, špansko kulturno sre
dišče z restavracijo in hotel 
Farah Maghreb.

17. maj; Hebron, Cisjordani- 
ja: težko pričakovani vrh med

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Za trden volilni dogovor
Po bo lj a li m anj poluradnih izračunih h i 

lahko im eli Slovenci v novem deželnem sve
tu kar tri, če ne celo š tiri svoje predstavnike. 
Toda če pobliže pogledam o stališča posa
meznih po litičn ih  strank, b i se tako prodo
ren uspeh zgod il le v tako imenovanih izjem 
no n a k lo n je n ih  o ko lišč inah . Za p ro d o r  
takšnega obsega b i m orali im e ti kar nekaj 
"špo rtne " sreče, ko t se temu reče. Prvi po 
g o j je  zmaga Riccarda lllyja oziroma njego
ve koalicije, s čimer h i bila zagotovo izvoljena 
oba naša predstavnika na "seznamčku", po 
leg tega h i im eli primeren izhodiščni položaj 
tud i drugi manjšinski kandidati. Illyjeva zma
ga je  tore j po t do možne velike zmage slo
venskih kandidatov. Seveda bo lllyjeva zma
ga tud i uspeh vseh tistih  kandidatov in voli
le ev večinskega naroda, k i se opredeljujejo  
za programske smernice sil leve sredine.

Globoko verjamemo, da b i b il tovrsten re
zu lta t celotni naši deželi v veliko korist in da 
je  pač treba napraviti vse, da b i se uresničil. 
Kljub ugodnim raziskavam javnega mnenja pa 
je  seveda treba b iti previdni in nikakor ne pod
cenjevati druge strani, k i utegne v zaključku 
predvolilnega boja zaigrati na strune ostrine 
ali pa na približevanje svojega programa levo
sredinskemu kandidatu - izbira ene ali druge 
opcije v pravem trenutku b i lahko obrodila 
določen rezultat, zato torej previdnost.

Toda tudi v primeru lllyjeve zmage, o kate
ri v jedru ne dvomimo, b i se lahko zgodilo, da 
slovenski kandidati ne b i uspeli do takšne

mere, do katere more seči optimalna možnost. 
Utegnilo b i se zgoditi, da b i bila izvoljena le 
oba "seznamčka", za ostale pa ne b i b ilo  več 
zadostnega vzgona in to zaradi dejstva, ker 
med manjšino ne b i prišlo do dovolj trdnega 
dogovora. In vsled tega trden volilni dogovor 
na vsak način potrebujemo. Dogovor, ki b i pre
p re č il nepo trebno  in lahko tu d i usodno  
razprševanje naših glasov ali celo medseboj
no izločanje, čemur se je  nujno izogniti. Do
govor b i nadalje preprečil možnost, da b i za
radi našega notranjega izključevanja celo fa
vorizirali kandidate z desnosredinskega bre
ga. In slednjič hi dogovor preprečil najhujše, 
če llly  sploh ne b i b il izvoljen. V tem primeru, 
- v katerega sicer ne verjamemo, je  pa možen 

| in ga je  zato v po litik i nujno upoštevati -, pa 
b i naš premalo odločni dogovor ali celo ne- 
dogovor spravil v nevarnost prav vse naše kan
didate. In ko b i nam obrnila hrbet še "šport
na" sreča, h i utegnili doživeti popolnom a  ne
potreben poraz.

Dejstvo je, da trden volilni dogovor rešuje 
prav vse probleme ter zagotavlja kar najboljši 
volilni rezultat. In trden volilni dogovor je  ti
sti, k i želi osredotočiti vso svojo pozornost na 
tiste naše kandida te, ki imajo realno možnost 
izvolitve. Trden volilni dogovor preprečuje, da 
hi prišlo do medsebojnega izključevanja ter 
metanja glasov v prazno. Trden dogovor je  ne 
nazadnje udejanjenje tistih naših prepričanj, 
zarad i ka terih  g rem o na vo litve prav kot 

I nepogrešljivi del lllyjeve koalicije.
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A K T U A L N O

In terv ju  /  Dragan Valenčič

Tudi Šempeter in Vrtojba del 
skupnega mesta

Občina Šempetcr-Vrtojba je sicer med manjšimi, vendar najbolj dejavnimi in uspešnimi lokalnimi skupnostmi v Sloveniji. 
Družbenogospodarski razvoj usmerjajo po programu, ki je začrtan do leta 2020, tako da je prihodnost te občine jasna in pregledna. 
Dragan Valenčič je župan že drugi mandat, torej od ustanovitve občine oz. od njene odcepitve iz mestne občine Nova Gorica pred 
skoraj petimi leti. Velja za vsestransko in zelo ustvarjalno osebnost, zlasti pa je izkušen finančnik. Že nekaj časa veliko svojih 
moči, znanja in volje namenja sodelovanju s sosednjima občinama Novo Gorico in Gorico, ki si prizadevata postopno oblikovati 
skupno mesto brez meje. Dejansko bi tako nastalo novo središče na Goriškem, ki bi ta prostor lahko uspešno uveljavljajo bodisi v 
Sloveniji in Italiji kot tudi v mednarodnih organizacijah, zlasti v Evropski uniji. O vsem tem več in podrobneje v pogovoru z županom 
občine Šempeter-Vrtojba Draganom Valenčičem.

S 1. S TR A N I

Izbira je...
Dr. M irko  Špacapan pa je kot 

tedanji pokrajinski ta jn ik Ssk imel 
pri tem uspehu gotovo največ za
slug. To je vsekakor trdno jamstvo, 
da bo tud i kot deželni poslanec 
prav tako uspešno opravlja l svoje 
dolžnosti v novoizvoljenem  dežel
nem zboru. Ne smemo tu d i poza
biti, da je kandidat Ssk bivši goriški 
pokrajinski odborn ik  in ima torej 
tudi bogate uprave izkušnje.

Na b ližnjih deželnih volitvah bo 
zato izbira za vsakega zavednega 
Slovenca in dem okrata zelo lahka 
in samo po sebi umevna. Volil bo 
tako, da bo v noven deželnem sve
tu prisoten tud i predstavnim  Slo
venske skupnosti, edine slovenske 
stranke v Ita liji. To je tud i zato po
mem bno, ker se naglo bliža me
sec maj 2004, ko bo tud i Slovenija 
postala članica Evropske unije in 
se bo prav dežela Furlanija Julijska 
krajina znašla pred novim i izzivi in 
tud i novim i p riložnostm i. Prisot
nost slovenskega predstavništva v 
deželnem svetu bo zato tem bolj 
dragocena tako za našo narodno
stno skupnost kot tud i za celotno 
družbo, v kateri nam je  usojeno ži
veti.

5 1. S TR A N I

R azm isliti...
N iti enega samega namreč ni 

med nam i, ki bi znal odgovo riti, 
kako bo odprava državne meje 
delovala na Goriškem , ki bo v no
vi, razširjeni Evropi po vstopu Slo
venije postala z obm ejnega po
d roč ja  iz ra z ito  sredn jeevropsk i 
prostor. M im o  dejstva, da bodo 
tud i p ripadnik i, m im ogrede pove
dano, narodne m anjšine v Ita liji 
to  š irite v  km alu  o b č u tili na la
stnem  žepu, saj bo zaradi tra jne  
odprave raznih prostih  in d rug ih  
con cenen i b e n c in  na V id e m 
skem, Goriškem  in na Tržaškem 
za vedno ostal še samo spom in, 
se m oram o vsi zavedati, kako bo 
pom em bno, kdo bo našo deželo 
vod il, ko se bo š iritev  Evropske 
unije  udejanjala.

Če po eni s tran i S lovenci iz 
Goriške, in to  z obeh strani d rža
vne m eje, že d lje  časa z ve liko 
zaskrb ljenostjo  opozarjam o Lju
b ljano na dejstvo, da bo goriški 
p rosto r po padcu državne meje 
o s ta l o d p r t vse do  izv ira  reke 
Soče, do Postojne in na ves Kras, 
pa se seveda tud i zavedam o po
m em bne na rodnostno  ob ram b
ne, ku ltu rne , zgodovinske in d ru 
ge vloge slovenske narodne m anj
šine, ki bo tud i v p rihodn je  ostala 
tu, v Ita liji, čeprav bi m nog i, in 
nekateri tud i zadnje čase vse bolj, 
radi v ide li, da je sploh ne bi b ilo .

Dejstvo pa je, da se ne bom o 
po padcu državne meje, odselili 
ne na M ars in ne na Luno, kot bi 
rekel naš g lavni u redn ik A ndre j 
Bratuž, ampak bom o žive li v Ita 
liji še napre j, s icer res v okv iru  
Evropske unije, a še vedno v Ita 
lij i,  še vedno  ko t na rodna  m a
njšina.

Tega se m o ra m o  seveda še 
kako zavedati, ko se že danes p ri
pravljam o na jun ijske vo litve . Iz
brati in izvo liti m oram o to re j t i 
ste ljud i, ki im a jo  do nas nakloni- 
len, pošten odnos, take, ki se za
vedajo pom ena p riso tn o s ti s lo
venske narodne m anjšine pri nas!

Izb ira llly ja  in njegove kand i
datne liste je to re j za našo m anj
šina nuja!

Gospod župan, občina 
Šempetcr-Vrtojba je  druga 
najbogatejša občina v 
Sloveniji, za Trzinom pri 
Ljubljani; kako pa se to odraža 
pri naložbah v razne 
dejavnosti, denimo, v šolstvo 
in infrastrukturne objekte?
Naš občinski proračun je velik in 

znaša letos okrog m ilijardo 700 mi
lijonov tolarjev, ob 6.300 prebival
cih Šempetra in Vrtojbe. Denar zbi
ramo zlasti iz dohodnine prebival
cev in iz dveh drugih pomembnih 
virov. To sta koncesijska dajatev od 
posebnih iger na srečo in posebne 
komunalne takse, ki jih naša obči
na pobira na mednarodnem mej
nem prehodu v Vrtojbi od vsakega 
tovornega vozila, ki prečka sloven- 
sko-italijansko mejo. Naša občina se 
uvršča med tiste, ki velik del pro
računa namenjajo za nove investi
cije. Za naložbo porabim o okrog 
polovico sredstev iz proračuna, le
tos se približujemo celo šestdesetim 
odstotkom take namenske porabe 
denarja. V prvih štirih letih delovanja 
občine smo opravili nekatere po
m em bne na ložbe , p redvsem  v 
šolstvu, na področjih komunalne in 
cestne infrastrukture, in drugod. V 
štirih letih smo za naložbe namenili 
okrog 3 m ilijarde 500 m ilijonov to
larjev, od skupaj 5 m ilijard tolarjev, 
kolikor so znašali občinski proraču
ni v omenjenih štirih letih.

Gradnja obvozne ceste, s 
katero bi tovorni promet, 
k i poteka čez mejo, 
preusmerili mimo Vrtojbe, 
se zapleta in nastajajo spori, 
ki se zdijo nerešljivi. Zaradi 
zamude so bila izgubljena celo 
namenska sredstva, ki jih  Je 
za gradnjo obvoznice namenil 
sklad Evropske unije.
Na zasedanju občinskega sveta 

smo sprejeli spremembe prostorsko 
ureditvenih pogojev za obm očje  
bodoče obvoznice, pri čemer smo 
upoštevali tudi pripombe tistih la
stnikov, ki doslej niso hoteli prodati 
svojih zemljišč za omenjeno promet
nico. Poudarjam, da bi iz prostorsko 
ureditvenih pogojev črtali veliko či
stilno napravo, ki j i  v Vrtojbi naspro
tujejo. Z devetimi lastniki spornih 
zemljišč se bo občina poskušala spo
razumeti in verjamem, da se bomo 
dogovorili. Kmetje bi nam prodali 
kmetijska zemljišča, namenjena gra
dnji, ki so sicer sedaj v postopku raz
lastitve. Upamo, da bomo zgodaj v 
jeseni letos lahko pričeli gradnjo prve 
faze obvoznice Vrtojba.

Zgraditev prve faze prometnice, 
ki bo segala od mejnega prehoda 
Vrtojba do gramoznice Primorja iz 
Ajdovščine, bo stala okrog 200 mi
lijonov tolarjev. Denar za to fazo 
gradnje je zagotovljen iz letošnjega 
proračuna in iz občinskega proraču
na za leto 2004. V nadaljevanju bo
sta potekali še dve fazi gradnje, pri 
čemer bo obvoznica segala tudi v 
sosednjo občino Miren-Kostanjevi- 
ca. Celotna trasa obvoznice bo dol

ga nekaj čez dva kilometra, celotna 
gradnja pa bo po naših izračunih 
stala p rib ližno  500 m ilijonov  to 
larjev.

V občini Šempeter-Vrtojba 
si zelo prizadevate 
za preoblikovanje 
mednarodnega mejnega 
prehoda v Vrtojbi, ki je  zdaj 
naj večji prehod za blagovni 
promet In izmenjave ob 
slovensko-italijanski meji, 
po vstopu Slovenije v EU pa bo 
izgubil svojo vlogo. Za kakšne 
namene bi ga preuredili? 
Občina je dolžna predvsem us

kladiti prostorske načrte celotnega 
o b m o č ja  m ejnega  p rehoda  na 
način, ki bo ustrezal potrebam bo
dočih investitorjev. Imamo ureditve
ni načrt, ki ga je potrebno dopolniti 
in delno spremeniti, ker ne odgo
varja potrebam lastnikov nepremič
nin na prehodu. V tem načrtu ni 
tehnološkega parka, ki je važen del 
preoblikovanja mejnega prehoda, ki 
pa seveda ne bo mogel nuditi zapo
slitve tistim  delavcem, ki izgubljajo 
delo na mejnem prehodu. Pri tem 
imam v mislih predvsem špediterje. 
Tisto, kar je najbolj pomembno, je, 
da bo treba znotraj spremenjenega 
ureditvenega načrta sprostiti name
ne pozidave na celoten kompleks, 
in ne tako, kot je  sedaj, ko ima 
vsako področje znotraj ureditvene
ga načrta strogo namembnost po 
dejavnostih. In seveda tu se lastniki 
med seboj težko uskladijo o dejav
nostih, ki bi jih  razvili na posamez
nih zemljiščih. Skupaj z italijansko 
stranjo pripravljamo projekt za ure
ditev skupne pretovorne platforme 
na italijanskem obm očju prehoda 
in projekt za ustanovitev t.i. proste 
cone, o čemer smo se pogovarjali 
tudi s predsednikom evropske ko
misije (vlade) Romanom Prodijem, 
ob njegovem nedavnem obisku v 
N ov i G o r ic i o z iro m a  v G o r ic i. 
Ukvarjamo se tud i s pro jekti pre
zaposlovanja delavcev na prehodu, 
ki bodo ostali brez zaposlitve, zla
sti špediterjev. Pri tem sodelujemo 
z regijsko razvojno agencijo in raz
nim i skladi. Špediterji naj bi prido
bili nova znanja, da bi se lahko laže 
odločili o tem, kaj bodo v prihodnje 
delali. Na mednarodnem mejnem 
prehodu V rto jba  je  neposredno 
ogroženih, to je tistih, ki bodo lahko 
izgubili delo, okrog 190 špediterjev. 
Država ne pomaga dovolj v naših 
naporih in dejavnostih za preobliko- 
van je  m ejnega  p rehoda , z las ti 
pogrešamo njeno skrb za prezapo
slitev špediterjev. Država nam je 
pomagala zgolj pri umestitvi teh
nološkega parka na mejnem preho
du, n ikjer drugod pa ne prispeva 
ničesar. Sredstva za tehnološki park, 
ki bo zelo pomemben za razvoj no
vih tehnologij, prispevata zgolj obči
na Šem peter-V rto jba in M estna 
občina Nova Gorica, računamo pa 
tudi na prispevek iz sklada Evrop
ske unije. Le-ta naj bi znašal m ilijon 
evrov.

Šempeter pri Gorici je  bil 
nekoč, do nove razmejitve leta 
1947, del sosednje Gorice.
Vi to radi poudarjate, ko gre 
za stike in sodelovanje 
s sosednjim mestom v Italiji.
Ali Šempeter sedaj spet postaja 
del Gorice, ker se meja 
postopno slabi in bo čez nekaj 
let povsem odpravljena? 
Zanim ivo vprašanje, ki sem ga 

razložil goriškemu županu g. Bran- 
catiju, s preteklostjo in lego Šempe
tra pa sem seznanil tudi predsed
nika evropske komisije Romana Pro
dija, med njegovim nedavnim obi
skom v Novi Gorici in Gorici. Kot po
sebnost omenjam, da je Šempeter 
pri Gorici zmeraj ohranil ta naziv, 
čeprav ga je meja leta 1947 odreza
la od Gorice. Pri tem pa marsikdo 
misli, da je to Šempeter pri Novi 
Gorici. Šempeter spada v primestje 
Gorice. Govorim o pa sedaj o skup
nem mestu, ki bi ga tvorili Šempe
ter z Vrtojbo, Nova Gorica in Gori
ca. Velikokrat sem dejal, da je Šem
peter južni del širšega mesta. Ostal 
bo sicer primestje Gorice, saj ima
mo z Gorico fizični stik, z Novo Go
rico pa ga, denimo, nimamo. Pri tem 
je važna tudi tradicija iz prejšnjih 
stoletij. Naš Šempeter je izredno do
bro sodeloval s Podturnom v G ori
ci, Vrtojba pa je imela tesne odnose 
s Štandrežem. Te vezi so se ohrani
le do sedaj in naši ljudje jih  visoko 
cenijo. Toda naj še enkrat poudarim, 
da Šempeter in Vrtojba spadata v 
del novega skupnega mesta brez 
meje, ki se je začelo oblikovati. 

Zakaj pa v projekt. Imenovan 
Sožitje, o skupnem razvoju in 
prihodnosti občine Šempeter- 
Vrtojba, Nove Gorice in Gorice, 
niste vključili tudi občine 
Miren-Kostanjevica in občine 
Brda, ki sta bili nekoč tudi 
zelo povezani z Gorico? 
Podpisnice projekta Sožitje, ki sta 

ga omenili, so tri občine, morda zara
di tega, ker bodo novo zamišljeno 
mesto vendarle tvorile občine Šem
peter-Vrtojba, Nova Gorica in Gori
ca. Ostala območja direktno v mesto

ne spadajo, vendar se bosta občini 
Miren-Kostanjevica in Brda začeli 
sami vključevati v drugi, tudi zelo 
pomemben projekt tukaj na Gori
škem, ki se imenuje Čezmejna zave
za. O b tem omenjam simpozij, ki ga 
je nedavno prired ila  pokrajinska 
uprava v Gorici, in sem se ga tudi jaz 
udeležil. Na njem je govoril tudi pre
dsednik goriške pokrajine G iorgio 

! Brandolin, ki je razlagal nekako tako
le: "Goriška pokrajina je v deželi Fur- 
laniji-Julijski krajini manjša od videm
ske in pordenonske. Manjša je tudi 
zato, ker nam manjka en del te pokra
jine". Jaz pa sem mu odgovoril, "da 
tudi nam v Sloveniji manjka en del va
še pokrajine". Na koncu smo rekli,

! naj spet ustanovimo tisto staro gori- 
ško pokrajino. Ja, zakaj ne. Čezmej
na pokrajina je mogoča, jaz sem o 
njej velikokrat govoril in v to čezmej
no regijo oz. pokrajino bi se vključile 
tudi vse ostale občine na Goriškem. 

Občina Šempeter- Vrtojba 
se kljub svoji majhnosti loteva 
nekaterih večjih projektov 
širšega pomena in 
razsežnosti. Gre na primer 
za razvijanje univerze oz. 
visokošolskih izobraževalnih 
programov, preobrazbo 
mednarodnega mejnega 
prehoda In drugih projektov. 
Kako te ambicije in dejavnosti 
morda usklajujete s sosednjo 
mestno občino Nova Gorica?
Na trenutke kaže, da med obči

nama nastajajo tudi neki spori. Toda 
moram poudariti, da pri glavnih 
projektih, razvojnih program ih, ni 
n ikakršn ih  nesporazum ov. Sicer 
im ata občin i še nekaj nerešenih 
problemov iz preteklosti, vezanih na 
delitveno bilanco. A to so manj po
membne zadeve. Toda poudarjam, 
če ne bi nastala občina Šempeter- 
Vrtojba, nikoli ne bi imeli razvoja, ki 
smo ga imeli v teh štirih letih. Dejav
nosti, ki smo jih razvili, in objekti, ki 
smo jih zgradili v Šempetru in Vr
tojbi, pa služijo tudi potrebam pre
bivalcev Nove Gorice.

Hvala za pogovor.
Marjan Drobež
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KRISTJANI IN DRUŽBA

GLAS /  ŠT. 20 2003

Generalni direktor italijanske Karitas msgr. Nozza v Trstu

V ospredju priseljevanje, 
naraščanje revščine ter položaj 

na Balkanu in v Iraku
Msgr. Vittorio Nozza v Trstu v sklopu praznovanj 
20-letnice delovanja krajevne škofijske Karitas

Tržaška škofijska Karitas 
praznuje letos 20 let prisotno
sti in delovanja na Tržaškem. 
Da bi primerno obeležili ta ju 
bilej, so odgovorni pri tej usta
novi priredili okroglo mizo, ki 
je potekala v petek, 16. t.m., 
v prostorih škofijskega seme
nišča v Trstu. Častni gost je 
bil generalni d irektor italijan
ske Karitas msgr. V ittorio Noz
za. Njegova prisotnost je  nu
dila časnikarjem priložnost za 
razgovor o nekaterih perečih 
aktualnih vprašanjih sedanje
ga trenutka: v prvi vrsti gre za 
problematiko priseljevanja in 
za oceno t.i. zakona "Bossi- 
Fini", dalje za problematiko 
naraščajoče revščine in za 
dejavnost Karitas na Balkanu 
ter v povojnem Iraku.

V Italiji je v začetku letošnje
ga leta po podatkih notranje
ga ministrstva živelo 2.395.000 
tu jih  priseljencev (800.000 
več kot v prejšnjem letu). Pri 
tem je treba po besedah msgr. 
Nozze opozoriti, da narašča 
število nezakonitih priseljen
cev in da bo postopek uredi
tve njihovega položaja dolgo
trajen. T.i. zakon Bossi-Fini 
namreč ni mogel rešiti vpraša
nja nezakonitega priseljeva
nja in tudi ni še določil vstop
nega praga, se pravi tega, 
koliko ljudi lahko vstopi v ita
lijansko državo. Zato je treba 
najti načine in vzvode, da se 
uredi status nezakonitih prise
ljencev, poleg tega pa je treba 
končno določiti že omenjeni 
vstopni prag. Za veliko prise
ljencev skrbijo razne področne 
Karitas, ki tako vsaj delno bla
žijo situacije, ki bi sicer utegni
le postati problematične.

Vendar se Karitas ne ukvar
ja samo s problematiko pri
seljevanja. Beleži se tudi na
raščanje različnih oblik rev
ščine. Slednja se lahko razvr
šča v tri sklope: prvi obsega 
tiste primere, kjer hud prob

lem predstavljajo že osnovne 
človeške potrebe (hrana, ob
leka, dom, zdravje id r.). Števi
lo družin, ki jih prizadene taka 
oblika revščine (in ki načenja 
družinsko skupnost), narašča 
in obsega okoli sedem ali o- 
sem m ilijonov ljud i. Druga 
oblika revščine, ki sicer ni izra
zito vidna, pa vendar obstaja 
in predstavlja verjetno še huj
ši problem, je osamljenost in 
zavrženost ljudi, na katere je 
družba pozabila: gre za osta
rele, za fiz ično  in duševno 
prizadete, za mladoletne idr. 
Tretja oblika revščine pa po 
besedah msgr. Rozze sestoji 
v pomanjkanju smisla in po
mena življenja, kar je prisot
no zlasti pri mlajših genera
cijah (to dokazuje tudi npr. vi
soko število samomorov). Kar 
se tiče položaja na Tržaškem, 
pa so operaterji Karitas opra
vili monitoražo 34 ustanov, ki 
delujejo v sklopu cerkvenega 
občestva in ki se ukvarjajo s 
kar 3.100 primeri omenjenih 
oblik revščine.

Že okoli 10-12 let so tako 
osrednja italijanska Karitas 
kot razne njene škofijske po
družnice prisotne v državah 
bivše jugoslavije. Tam si pri
zadevajo za materialno obno
vitev tistega, kar se obnoviti 
da, posvečajo pa se zlasti pro
jektom  t.i. "človeške prom o
cije": gre za pozornost do du
ševno prizadetih, do ostare

lih in m ladoletnih, za obliko
vanje kmetijskih zadrug ter za 
poskus sprave med ljudmi. Po
leg tega pomagajo krajevnim 
Cerkvam ter organizacijam  
Karitas na državni, škofijski in 
župnijski ravni, da u trd ijo  la
stno identiteto in prisotnost v 
smislu, da se ne prepušča skrb 
za potrebne samo karitativ
nim ustanovam in organizaci
jam, ampak da se tega loti ce
lotna cerkvena skupnost, ker 
je to del pastoralne dejavnosti.

Podobno velja za položaj 
v Iraku, kjer je Karitas dejav
na že od Žalivske vojne iz leta 
1991. Že pred zadnjim letoš
n jim  vojn im  spopadom sta 
mednarodna in iraška Karitas 
uredili na teritoriju  Iraka 14 
spre jem nih  centrov, osem 
manjših bolnišnic in koordi
nacijsko središče v jordanski 
prestolnici Aman ter poskrbe
li za okrepitev delovanja Ka
ritas v obmejnih državah. Si
cer se bo Karitas v Iraku pr
venstveno posvetila social
nim in zdravstvenim ter šol
skim in vzgojnim projektom 
ter skrbi za ostarele, prizade
te in mladoletne. Tudi v tem 
primeru pa bo iraška Karitas, 
ki je pod strmoglavljenim Sa- 
damovim režimom delovala 
zgolj kot nevladna organiza
cija, vedno bolj pozorna na 
pastoralni značaj svojega po
slanstva.

Ivan Žerjal

Rakovnik /  Ljubljana

Očetovstvo 
malo 

drugače
Prav o svoji kn jig i O če

tovstvo m a h  drugače in se
veda tud i o našem tedn iku  
Novi glas te r širše o sloven
ski p riso tnosti v našem pro 
storu je m inu li teden, v sre
do, 14. t.m ., na lepem veče
ru v žu p n ijsk i dvo ran i na 
Rakovniku v Ljubljani spre
govoril naš odgovorn i ured
nik Jurij Paljk.

Na povabilo skupine za
ko n ce v  in  d ru ž in ,  k i na 
R a k o v n ik u  p r ire ja jo  n iz  
večerov, na katere va b ijo  
razne in med seboj si različ
ne p re d a v a te lje , je  Jurij 
Paljk odšel v goste in sku
paj s p rire d ite lji poskrbe l, 
da se je na Rakovniku pred 
več kot sto ljudm i izvedelo 
tud i o naši narodni skupno
sti nekaj več, kot se sicer za
dn je  čase v slovenski pre
sto ln ic i ve.

V im enu o rgan iza torjev 
je  našega urednika pozdra
vila kolegica Slovenske t i
skovne agenc ije  M a rjana  
Jager, k i je  tu d i sam a z 
m ožem  in d ruž ino  aktivn i 
član rakovniške župn ijske  
s k u p n o s ti, n a ka r je  Ju rij 
Paljk najprej orisal nastanek 
svoje knjige, ki je imela sreč
no usodo pri bralcih, saj je 
že pošla, spregovoril seve
da tud i o svoji večjezičn i in 
večna rodn i d ru ž in i, o  po 
menu slovenskega jezika in 
seveda slovenske sam ob it
nosti za vse nas, ki se vsak 
dan trud im o , da ne bi u to 
n ili v ita lijanskem  m orju , se 
šaljivo poigra l tud i z razlika
mi m ed Ita lijan i, Slovenci, 
Furlani in seveda po n jego
vo preveč resnim i kranjski
m i p rija te lji, kot je  seveda 
tud i čisto  resno predstavil 
tako  tedn ik  N ovi glas kot 
tud i našo, slovensko stvar
nost v Ita lij i, za ka te ro  je  
skupaj s svojim  radoživ im  
avd ito rijem  ugotovil, da se 
o njej v Ljubljani prem alo ali 
skoraj nič ne ve.

SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. M IR K O  PELICO N

DRUŽINO NAJ 
PODPRE TUDI 
POLITIKA

"Zaveda jte  se, da je  da
našnja d ruž ina  v kriz i, ker 
m ora presta ti veliko zuna
n jih  p ritiskov  in trp ljen ja . 
K u ltu rn i trend  p o tro š n i
štva v naši ka p ita lis tičn i 
d ružb i ji je  p o d ta ln o  ne
n a k lo n je n . Z a to  je  p o 
m e m b n o  s k o n c e n tr ira t i 
vse pastoralne m oči in na
pore v de lo  z d ruž inam i. 
Če d ru ž in a  d iha  v ozra 
č ju , v katerem  prev ladu
je jo  n e p om em bn i vzo ri, 
je  d o lžn os t v C erkv i, da 
vložim o vse moči, da spod- 
b u d im o  in p o m a g a m o  
družinam  v današnji d ruž
bi k rasti v p ris tnem  ver
skem načinu m išljenja. Če 
je  d ruž ina  obubožena za
radi p rem a lo  človeških in 
krščanskih idea lov in o b 
težena s p revladu jočo m i
s e ln o s t jo ,  im a m o  d o l
žnost ji pom aga ti z vsa
kim  p rim ern im  sredstvom  
in o d g o vo riti z vero na iz
zive našega časa."

Tako je papež Janez Pa
vel II. ob  svojem  ob isku  v 
G o ric i pred ena js tim i leti 
sp re g o vo ril G o riča n o m . 
"D ru ž in a  je  ne n a d o m e 
stljiva v načrtu  človeške in 
d u h o vn e  ras ti v c e lo tn i 
d ružb i. Predstavlja v pra
vem  sm islu besede križ- 
pot, po katerem  obvezno 
človek zori v krščansko o- 
sebnost in v g lobok i č lo 
veškosti. O d  tega je o d v i
sno precej naše p rihodno
sti. D ruž ina  je  z ibe lka, v 
ka teri se razvija  dar ž iv 
ljen ja , prva soc ia lizac ija  
in tem e ljna  vzgo ja  k vre
d n o ta m , ž iv im  v re d n o 
tam . Je kra j harm on ične  
ras ti č lo ve ko v ih  čustev, 
so lida rnos ti, d ia loga z ra- 
ličn im i ku ltu ra m i. D ru ž i
na zago tav lja  p rihodnos t 
vaše krščanske  in š irše 
skupnosti, zato je pom em 
bno ji s led iti in jo  duhov
no sp re m lja ti."

Tako je  za k lju č il sveti 
oče Karol W o jty la  svoj po
seg o d ru ž in i na našem 
goriškem  Travniku 2. ma
ja  le ta  1992. Besede so 
n jegove in izzven ijo  pre
roške v svetu, ki čedalje  
b o lj razoseblja svoje č lo 
veško ob lič je , k je r so in te 
resi čedalje večji, nad vsa
ko p ris tn o s tjo  človeškega 
zoren ja  in svežega d ia lo 
ga v d ružb i.

Večkrat je  papež W oj- 
ty la  ape lira l na vse o d g o 
vorne v c iv iln i d ružb i, da 
ne bi pozab lja li spodbu ja 
ti in p o d p ira ti "p o lit ik o "  v 
p rid  d ružine .

Naj ta k lic  in to  b o d ri
lo za več jo  p o d p o ro  na
šim d ružinam  izzveni tud i 
pri nas. Naj naše ustano
ve in p o lit ik i ne pozab ijo , 
da - ko gre za p o d p o ro  
d ru ž in i -, ne gre za p rven
s tveno  p o lit ič n o  "a g ita 
c ijo ", am pak predvsem za 
ž iv ljen je .

Kvečjem u lahko posta
nejo p o lit ika  in razni p ro 
gram i zn o tra j naših usta
nov bo lj ž iv ljen jsk i ob  pre
soji in p odpo ri takšni p ro 
b lem a tik i, ki bo za vse ča
se aktua lna in se bo zanjo 
tre b a  z m e ra j z n o va  in 
znova zavzem ati.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L J A N J A
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L E T U  B

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ZERIAL |  6 VELIKONOČNA NEDELJA

Apel 10, 25-26. 34-35. 44 -48 ; Ps 98, 1-4; 1 / n  4, 7-10; 
J  n  15 ,9-17

"Vas sem imenoval prijatelje", pravi Jezus apostolom tik pred 
svojo smrtjo (Jn 15,14). Čelo Judu Iškarijotu reče, čeprav očita
joče, ob aretaciji: "Prijatelj, čemu si prišel?" (M t 26, 50). Do
bro ve vse o tragičnem sklepu Iškarijotovega srca, a ga kljub 
vsemu ne prepusti na milost in nemilost apostolov s Petrovim 
mečem v roki. V javnosti, vpričo vseh, ga skuša rešiti iz pogub
ne lakomnosti, ki se ga je polastila. Pri maziljenju Jezusovih 
nog v Betaniji je Jezus obziren do tega nesrečnega apostola- 
prijatelja, ki lokavo godrnja: "Zakaj tega olja ne bi prodali za 
tristo denarjev in te dali ubogim?". Apostol Janez je pozneje 
zapisal v evangeliju: "Tega pa ni rekel, ker bi skrbel za uboge, 
ampak ker je bil tat; imel je namreč denarnico in si je prilaščal, 
kar so dajali vanjo. Jezus mu je odvrnil: 'Pusti jo, naj ga prihra
ni za moj pogrebni dan. Uboge imate namreč vedno med se
boj, mene pa nimate vedno'" (Jn 12, 5-8).

Jezus nas poučuje, kako spoznamo pristnega prijatelja. 
Že v Stari zavezi nam govori, da se pravo prijate ljstvo spoz

na polagoma (Sir 6,7). S tem nas uči previdnosti (Sir 6,13). 
V Novi zavezi pa nas svari pred hlepenjem po im etju (Lk 12, 
16 ss). Lažnega prijatelja svari, a ga ne osmeši pred drugim i 
(gl. zgoraj). Obsodi pa vsako zlaganost. Kjub temu se juda 
Iškarijot do tedaj ne zave svojega izdajstva. Toda pri zadnji 
večerji Jezus dejansko ustvari zelo nelagodno ozračje, sum
ničenje med apostoli pri m izi. Vse prisili, da gredo vase in 
se vprašujejo, ali morda niso prav oni tisti nesrečnež, ki bo 
Jezusa izdal (Jn 13, 22; M t 26, 22 M r 14, 19). Izkaže pa se 
narava Božje besede: Silovita je kakor dvorezen meč in pro
dre do srca, bo pozneje zapisal apostol Pavel (Heb 4, 12- 
13). Prijateljstvo ni n iti v pobožnih besedah: "Gospod, Go
spod, ali nismo v tvojem imenu prerokovali in v tvojem  ime
nu izganjali hudiče itd.?" (M t 7, 22). Prijateljevanje z Jezu
som in človekom je namreč vedno v ljubezni. Ta pa se po
kaže po izpolnjevanju zapovedi (Jn 15,10). Nato po medse
bojni ljubezni (Jn15, 12). Višek doseže v sm rti za svojega 
prijatelja (Jn 15, 13). Razodene se tudi po ljubezni do so
vražnikov (M t 5, 44).

Jezus nas poučuje, kakšna naj bo medsebojna ljubezen. Naj 
ne bo najprej v zaprtem krogu, ker se kaj lahko sprevrže v egoi
zem. Tako poznamo tudi ločine, sekte, ki se večkrat vdajajo 
pijančevanju in razuzdanosti, četudi govorijo o medsebojnem 
prijateljstvu, dejansko pa niso več povezane s celoto, s Cerkvijo 
in njenim učiteljstvom. Zapadle so v skrajnosti. Nekoč cvetoče 
krščanske skupnosti so zdaj razdeljene in uničene. Po Južni 
Ameriki jih je veliko. Pri nas pa imamo masoven odpad od Cer
kve, če ne celo od Boga. Že Razodetje apostola Janeza nam

poroča o sektah, ločinah, npr. v pismih angelom, t.j. starešinam- 
škofom Cerkva (Raz 22, 6. 9.14-15. 20; 3, 9).

lezus zagotavlja, da tak svet premaguje samo medsebojna 
ljubezen (Jn15,12.17; 1 Jn 4, 7). V Janezovem evangeliju in v 
treh njegovih pismih naroča samo to: medsebojno ljubezen. 
To nas povezuje s trto, z Jezusom in po njem z Očetom in Sve
tim Duhom.

Jezusovo prijateljstvo ni ceneno. Zahteva celo darovanje 
življenja za brata in sestro (Jn 15,13).

Peter in ostali apostoli so se dokopali do Jezusove ljubezni 
po bolečih preizkušnjah. Ni jim  namreč šlo v račun, da so Božje 
misli drugačne od naših misli in naše poti niso njegove poti (Iz 
55,8-9). Poleg tega se Bog večkrat poslužuje tudi čudežnih do
godkov, da ga ljudje lahko vsaj malo razumemo (Apd 10,25 ss).

Cerkev, skupnost verujočih, pa gradimo celo življenje. To 
delo ni nikoli zaključeno. Hrepenimo namreč po prihodnosti, 
ki šele prihaja.

Svetogorska Mati Božja, h kateri romamo verniki iz Goriške 
in Koprske škofije, 25. maja, nas uči tihe, a življenjske poveza
ve s Sinom po ljubezni do vseh ljudi. Prošnji dnevi pred Vne
bohodom ter devetdnevnica v čast Svetemu Duhu - Ljubezni 
naj nas napolnijo z novo vnemo za edinost in delo za druge v 
živi povezanosti s trto, z Jezusom.

Ko človek večkrat toži, da ga je Bog pozabil, da je igrača v 
rokah usode, naj vzame v roke odlomek iz današnjega evan
gelija, ki se glasi takole: "Tako vam bo Oče dal, kar koli ga 
boste prosili v mojem imenu. To vam naročam, da se ljubite 
med seboj!" (Jn 15,16-17).
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Na gradu Dobrovo v Goriških Brdih

Likovni svet Roberta Faganela
Goriški župan Vittorio Brancati je po/val slikarje in druge umetnike, naj ustvarijo kaj 

posebnega pred 1. majem prihodnje leto, ko bo Slovenija postala članica Evropske unije.

r% £ '  'iV?* ; ;  %

Slovesnost ob o tvo ritv i del sli
karja Roberta Faganela iz Gorice v 
gradu Dobrovo v Goriških Brdih, v 
soboto, 17. t.m., je pomenila pred
vsem priznanje izredno dejavnemu 
in p lodovitem u likovnemu ustvar
jalcu iz našega zamejstva v Italiji, 
potrdila ugledno mesto, ki ga mora 
im e ti v sodobnem  slovenskem  
slikarstvu, pa tudi vlogo, ki jo  ima
ta slikar Robert Faganel in vsa slo
venska um etnost ob meji pri sode
lovanju z ita lijansko um etnostjo , 
denimo, v Trstu in Gorici, tudi pri 
ustvarjanju vzdušja za odpravo me
je med Slovenijo in Ita lijo. Taka sta 
bila tud i vsebina in okvir nagovo
rov na otvoritveni slovesnosti v o- 
srednji grajski dvorani, ki so jo  do 
zadnjega mesta napolnili slikarjevi 
prija te lji, znanci in občudovalci Fa- 
ganelove um etnosti iz G orice in 
Nove Gorice, pa ku lturn i in javni 
delavci z obeh obm očij. Med njim i 
je  b il tud i pokra jinsk i o d b o rn ik  
Marko M arinčič iz Gorice.

N ajprej je slikarja Roberta Fa
ganela in sploh prired itev pozdra
vil Franc M užič, župan občine Br
da. Dejal je, da ta krajevna uprava 
skrbi tud i za razvoj um etnosti in 
kulture, tud i v pričakovanju, "da 
bosta G orica in Nova G orica po
stali eno skupno mesto, tako kot 
se piše in govori". Spomnil je, da 
imajo v gradu Dobrovo stalno zbir
ko del svetovno znanega sloven
skega slikarja Zorana Mušiča, od
slej pa bodo dalj časa na vo ljo  za 
ogled tud i stvaritve znanega sli
karja in um etnika Roberta Fagane
la iz Gorice.

D irektor Goriškega muzeja, ki je 
priredite lj razstave v gradu D obro
vo, Andrej M alnič, je izrazil veliko 
zadovoljstvo zaradi tega dogodka 
in povedal, da slikar razstavlja svoja 
dela v celotnem drugem nadstrop
ju gradu in na kašči. Skupaj gre za 
127 slik, od tega je 40 del, ki jih je 
um etnik ustvaril v Sloveniji. M alnič 
se je zahvalil tudi sponzorjem, ki so 
gm otno podprli razstavo, med n ji
mi tudi vinogradniškem u gospo
darstvu Ščurek s Plešivega.

Likovno podobo in usmeritev sli
karja Roberta Faganela, je predsta
vil časnikar, pesnik in sprem ljeva
lec um etnikovega dela Jurij Paljk. 
Povedal je, da je um etn ik  začel 
ustvarjati v začetku šestdesetih let, 
da je bil učenec in privrženec našega 
pomembnega slikarja v zamejstvu 
Avgusta Černigoja, bogatil pa se je

in oplaja l svojo likovno govorico 
tudi v stikih z italijanskim i umetniki 
in ustvarjalci v Trstu. Robert Faga
nel je svoje izkušnje in spoznanja 
pridobival tudi z m nogim i potova
nji skoraj po vsem svetu, veliko del 
z m otivi s teh potovanj pa je raz
stavljenih tudi na Dobrovem. Dela 
za prikaz na tej razstavi sta izbrala 
slikar in njegov prijatelj Jurij Paljk.

Jurij Paljk je tudi poudaril, da je 
Robert Faganel kot slikar zmeraj 
ostal zvest svojim načelom, pri izbi
ranju motivov pa naravi, svetlobi in 
ustreznim likovnim smerem. Kljub 
potovanjem v tu jino in slikanju m o
tivov na drugih obm očjih je Faga
nel ostal navezan na rodno Goriško 
in "zato je predvsem naš um etnik". 
Razstava v gradu Dobrovo je tudi 
zadnji veliki prikaz ustvarjalnosti 
kakšnega slovenskega umetnika v

tem kraju, pred odpravo državne 
meje med Slovenijo in Italijo. Jurij 
Paljk je svoja razmišljanja o likov
nem svetu Robeta Faganela objavil 
tud i v katalogu, ki ga je Goriški 
muzej ob razstavi izdal v sloven
skem in italijanskem jeziku. V kata
logu so objavljeni tudi prispevki dru
gih avtorjev.

Zupan Gorice V itto rio  Brancati 
je  o Robertu Faganelu dejal, "da s 
svojim i deli in um etnostjo  veliko 
prispeva k spoznavanju in uveljav
ljanju Goriške in pri premagovanju 
pregrad in ovir za sodelovanje, ki 
izhajajo iz preteklosti ". Poudaril je 
pomen 1. maja leta 2004, ko bo 
Slovenija postala članica EU; obči
ne Gorica, Nova Gorica in Šempe
ter pa v počastitev tega dogodka 
pripravlja jo najrazličnejše priredi
tve, ki bodo trajale od marca do 
meseca junija . Pokrajina in občina 
Gorica pripravljata za tisti čas tudi 
veliko razstavo del svetovno znane
ga slikarja Zorana Mušiča. Branca
ti je slovenske in italijanske slikarje 
in umetniške ustvarjalce z vseh po
dročij, ki delujejo v Sloveniji in Ita
liji, povabil, naj v počastitev 1. maja 
leta 2004 (ob že omenjenem vsto
pu Slovenije v EU) pripravijo "kaj 
posebnega", kar bi prispevalo k 
splošnemu ovrednotenju in spoz
navanju Goriške.

Na slovesnosti v gradu D obro
vo je v odsotnosti župana zastopal 
Mestno občino Nova Gorica pod
župan Andrej Miška.

Razstava slik in drugih del likov
nega umetnika Roberta Faganela iz 
Gorice v gradu Dobrovo bo odprta 
čez vse poletje, do 28. septembra. 
Ogledati si jo je mogoče od torka do 
petka med 8. in 16. uro, ob sobotah 
in praznikih pa od 13. do 17. ure.

Marjan Drobež

Avstralska pomlad v Ljubljani

Zaljubljeni v naravo Pete celine
Narava kot pisateljev dom in navdih/Trpko življenje in romantični 

opisi puščave /  Tesna povezanost sodobnih Avstralcev z morjem
Povezovanje posebnosti okolja z 

vzgibi umetniškega ustvarjanja je v 
Evropi stvar davno preživetega po
zitivizma in naturalizma. Za dana
šnjo literarno znanost je to več kot 
le "zastarela metoda", že kar nekaj 
sumljivega. Tudi ko govorimo o de
želi na drugi strani sveta, Avstraliji, 
si kot bralci lahko mirne duše dovo
limo biti "neznanstveni". Še posebej, 
če nas vodi vprašanje, kako svojo 
zelo posebno deželo doživljajo in 
popisujejo tamkajšnji pisatelji.

Avstralske pisatelje je v prvi po
lovici prejšnjega stoletja - delitev je 
seveda groba - privlačevala divja, 
skrivnostna in do človeka neusmi
ljena notranjost celine (tamkajšnji 
izraz zanjo je "buš"). Ta, nekako ro
mantičen odnos do narave - saj tam 
niso živeli, kvečjemu popotovali po 
njej - je kasneje zamenjalo opiso
vanje urbanega ž iv lje n ja  in do 
gajanj. Zdi se, kot da so se pisatelji, 
in z njim i Avstralci, šele pred dobri
mi petdesetimi leti prepoznali kot 
mestni ljud je  ..., opaža Katarina 
Mahnič. Kot študentka je  na peti 
celini preživela skoraj deset let. Pred 
kratkim  je v okviru niza prireditev 
Avstralska pomlad v Cankarjevem 
domu predstavila sodobno avstral
sko prozno književnost.

PUŠČAVSKA AVSTRALIJA -  
PEKEL ZA PRISELJENCE

N otranjost avstralske celine je 
bila v prvem obdobju naseljevanja 
s svojim neusmiljenim podnebjem

pravi pekel za priseljence. Tako so v 
avstralski lite ra turi starejšega ob
dobja našli svojo nesmrtnost klateži 
s popotno malho, zlatokopi, delavci, 
ki so se preživljali s striženjem ovac, 
gonjači, ki so mesece in mesece 
vodili živino prek brezmejnih pro
stranstev, ubožni ž iv ino re jc i... Tudi 
njihove žene, otroci in odraščajoča 
dekleta, ki so hrepenele po nekom, 
ki bi jih rešil prekletstva.

Eden zaljubljencev v "robato ro
mantiko", njen častilec in popisova
lec je  b il Henry Lavvson (1867). 
Najraje je pisal o življenju v bušu, 
čeprav je večino svojih pisateljskih 
let preživel v Sydneyju. Ko se je s 
prijateljem vrnil s pešpoti, dolge več 
sto kilometrov, je med drugim  zapi
sal (navajam delno povzeto): Kak
šna grozota je dežela tam zunaj! 
Možje se klatijo, prosjačijo in živijo 
kot psi. Dva meseca nisem spodob
no spal. Hodila sva tako daleč, kot 
nama je dopuščala zaloga vode, 
potem sva legla in se zavila v odeje. 
Do sončnega zahoda sva se borila 
z muhami, s tem o so napadli ko
marji ...

Avstralsko literaturo prve polovi
ce prejšnjega stoletja prežemata iz
seljenska izkušnja ter nalezljiva fizič- 
nost kontinenta. O  slednji govori 
večina avtorjev kot o "slepi zalju
bljenosti". Pisateljica Miles Franklin, 
ki je dalj časa živela v Angliji, je na 
p rim er zapisala (de lno  povzeto, 
skrajšano): To deželo ljubim  kot bi

tje  ... V A ng liji ljub im  predmete, 
duhovno hrano, umetnostne zakla
de, družabno življenje, v Avstraliji 
kontinent sam.

Ruth Park (1922) je v svojo avto
b iografijo  vključila tudi slavospev 
avstralski svetlobi (delno skrajšano): 
Videla sem zamolklo vijolično nebo 
Egipta, grafitno m odro nebo Irske 
in Anglije in koščeno belo nebo se
vera, toda nobeno se ne more pri
m erja ti z avstralskim nebom. Ko 
sem ga prvič zagledala, sem ga ime
novala razkošno, toda svetloba, ki 
je  lila z njega, je bila več kot to. 
Oblikovala in določala je pokrajino.

Patrick VVhite (1912), edini nobe
lovec med avstralskim i p isatelji - 
nagrado je prejel leta 1973 - je sebi 
in bralcem priznal, da mu hiše, kraji 
in pokrajina pomenijo več kot lju
dje ... (skrajšano, delno povzeto): 
Bil sem bolj mačka kot pes. Pokraji
na je bila tista, zaradi katere sem v 
Angliji hrepenel po Avstraliji; in za
radi pokrajine sem se vrnil. Spoznal 
sem, da je bila idealna Avstralija, ki 
sem si jo  slikal v času svojih "izgnan
stev", zmeraj samo pokrajina, brez 
ljudi.

David Malouf (1934), eden naj
bolj cenjenih avstralskih sodobnih 
pisateljev, ki živi razpet med Syd- 
neyjem in ita lijansko Toskano, je 
zapisal: "Pokrajina v angleški litera
turi je največkrat moralna metafo
ra, v avstralski je preživetvena. In to 
je velikanska razlika."

AVSTRALSKA OBALA DIŠI 
DRUGAČE

Sodobni avstralski pisatelji dru
ge polovice dvajsetega stoletja pa 
so se prepoznali kot pretežno me
stni prebivalci, natančneje - kot me
stni obmorski prebivalci, opaža Mah
ničeva. Na mesto herojskih folklor
nih junakov so v literaturo stopili lju
dje iz sosednje ulice, različnih po
klicev, poročeni, samski, ločeni. Dru
ga pomembna poteza pisanja mlaj
ših generacij pisateljev je kulturni 
vpliv mešanice različnih narodov, 
živečih na petem kontinentu in - s 
tem smo spet pri naravi - njihova 
obsedenost z oceanom.

M orje  in njegove častilce je  po
veličal Robert Drevve (1943). Ju
nak ene od njegovih zgodb na pri
mer pravi (de lno  skrajšano): Ko 
Avstralec pobegne, vedno pobe
gne na obalo ... Če izg ine Ame
ričan, bi lahko živel kjer koli. Toda 
ne Avstralec - ta gre navzgor ali 
navzdol ob obali in m isli, da je iz
g in il brez sledu ...

In še bi lahko naštevali z M ahni
čevo - pisatelje in pisateljice, ki raz
glašajo neko svojo posebno nave
zanost na avstralsko naravo - pred
vsem z obalo in morjem. Pisatelji
ca Janette Turner Hospital (1942) 
je svoj rodni Queensland imenova
la "razpoloženjsko stalnico", ki jo 
prenaša s seboj po svetu. Beverley 
Farmer (1941), poročena z Grkom, 
je po več letih bivanja v moževi do
movini zapisala, da je šele na tujem 
ugotovila, da je "strasten rodoljub". 
"Eden najmočnejših občutkov ob 
vrn itv i v Avstralijo je bil sprehod ob 
oba li, čeprav je v G rč iji ne p ri
manjkuje ...
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R A D IO  SPA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  23 .5 . D O  2 9 .5 .2 0 0 3 )

Radijska postaja iz Vidm a od
daja na u ltrakratkem  valu s frek

vencami za Goriško 
97.5, 91.9, 90.9 Mhz; 
za F urlan ijo  103.7, 
103.9 Mhz; za Kanal

sko dolino 95.7 Mhz; za spodnjo do
lino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 
91,103.6 Mhz). Slovenske oddaje so 
na sporedu vsak dan, razen ob ne
deljah, od 20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 23. maja (v studiu Anka 
Černič): Prisluhnimo zborovski gla
sbi: Praznične pesmi. Poje Sloven
ski kom orni zbor. - Svetnik tedna: 
Sv. Janez de Rossi, duhovnik (23.5.).
- Za prijeten konec tedna: slovenska 
narodno-zabavna in zabavna glasba.

- Sobota, 24. maja (v studiu Anka 
Černič): Od vzhoda do juga: Različni 
glasovi sveta - gostja je R igoberta 
M enchu'. - Glasba od vsepovsod.

-Ponedeljek, 26. maja (v studiu An
drej Baucon): Glasbeni lističi z Andre
jem: zanimivosti in informacije.

-Torek, 27. maja (v studiu Matjaž 
Pintar): - Ali veste, da ... glasbena 
oddaja z Matjažem.

-Sreda, 28. maja: (v studiu Danilo 
Čotar) - Pogled v dušo in svet: Zdra
viln i bezeg. - Izbor melodij.

- Četrtek, 29. maja: (v studiu Ni
ko Klanjšček).... - Zvočni zapis. - 
Glasba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE, 
STUDIO KOPER

Dragi prijatelji Radia Ognjišče, 
vsak ponede ljek ob 11.15 lahko 

prisluhnete oddaji Iz založ
be TD Ognjišča, ki jo  pri
p rav ljam o  v Koprskem  
studiu. V oddaji vam pred

stavljamo knjižne in druge novosti 
založbe Ognjišče. V začetku mese
ca prelistamo novo številko revije 
Ognjišče, vsak tretji ponedeljek pa 
Darja Kogovšek predstavi list za 
kulturo mladih Sončna pesem, ki ga 
tudi izdaja Ognjišče.

O b ponedeljkih se v dopoldan
skem programu iz Koprskega studia 
oglasimo še ob 13.30 v oddaji Sta
re, ma lepe. Regionalnega značaja 
pa je popoldanska oddaja Primorska 
panorama med 16. in 18. uro, ki jo 
pripravlja Andreja Zupanc. Naj vas, 
cenjeni poslušalci in bralci Novega 
glasa tokrat spomnim še na oddaje: 
Brez meja (torek od 16. do17. ure), 
Zvonovi zvonijo (četrtek od 16. do 
17. ure), Rezervirano za... in Ob 
petkih pospravljamo podstrešje (pe
tek od 16. do 18. ure). S redino 
druženje je namenjeno kulturnim  
stranem, ob če trtk ih  pa v studio 
povabimo gosta in ob 20.30 do 13. 
ure potujemo s Karavano prijatelj
stva. Ostanimo prijatelji še naprej in 
hvala za poslušanje.

R azstava o Sloveniji 
v Atenah

V prestolnici predsedujoče drža
ve Evropske unije Grčije, Atenah, 
so se ta teden začele predstavitve 
desetih držav, ki bodo postale čla
nice Evropske unije 1. maja 2004. 
Slovenija se predstavlja z razstavo 
treh slovenskih muzejev z naslo
vom Tam za hrib i je  tako kot tukaj- 
Evropska poglavja slovenske zgodo
vine v 20. stoletju, z razstavo Naši 
olim pijc i in s predstavitvenim gra
divom, s katerim se širi poznavanje 
Slovenije.

Slovenski nacionalni dan, ko se 
bo slovenska država podrobneje 
predstavila, bo po poročanju STA 
v četrtek, 22. maja.

R A D IO
OGNJIŠČE

RADIOSPAZtO

103



k i  u t i  i p a_ _  k K I  M  I I  1 K  A A  NOV. GLAS / ŠT. 20 2003

S 1. S T R A N I

Akord, sozvočje...
Nekaj o vokalnem  sestavu in 

CD-plošči "Zdravica-Un brindisi" je 
nato povedal H ilarij Lavrenčič kot 
glasbenik. Pohvalil je M irka Špaca
pana, ki je znal v liti članom skupi
ne ljubezen do petja in dosegel 
lepe uspehe tako v domačem kraju 
kot tudi zunaj njega; tudi snemanje 
plošče je  lep rezultat, saj trenutki 
minejo, zgoščenka pa bo ostala živ 
dokum ent življenjskosti skupine.

Večer se je nadaljeval s prijetno 
p rired itv ijo , v kateri so se pesmi 
skupine Akord prepletale z recita
cijam i, baletom malih tečajnic ba
letnega tečaja Slovenskega centra 
za glasbeno vzgojo Emil Komel in 
nastopom otroškega zbora iz Pod- 
gore. M ladi recitatorji (Irena Bre
gan ti, A ljoša |arc, Tina Paljk in 
učenci 5. razreda osnovne šole J. 
Ambram iz Pevme Ivana Paljk, Eli- 
za Petrovčič, M a rtin a  Robazza, 
Sara Berčar, Andrea Corsi, Andrea 
Jakin, D im itr ij Klanjšček) so v režiji 
Lidije Jarc nastopili z recitacijam i 
besedil klasikov in sodobnikov.

Na koncu je vokalni skupini naj
p re j č e s tita l p re d se d n ik  ZSKP 
Damjan Paulin za deset intenzivnih 
let. Zupan V itto rio  Brancati, ki so 
ga prisotni sprejeli s top lim  in dol
gim  aplavzom, je poudaril, da je 
"oh ran jan je  ku ltu re  pom em bno 
tud i spričo skorajšnjega širjenja 
Evropske zveze. Kot župan ne le ce- 
n im  vaše de lo , am pak tu d i se 
obvezujem, da bom podpiral to  in 
podobne pobude. Ste bogastvo, ki 
ga moramo izkoristiti v polnosti, da 
bomo na primeren način odgovo
r i li  na izz ive  š ir je n ja  E vrope ." 
Pozdrav sta prinesla tud i nova po
krajinska odbornica za ku lturo  Ro
berta D em artin in Marjan Terpin v 
im enu Svetovnega slovenskega 
kongresa-Konferenca za Ita lijo . 
Pred sklepno Zdravljico in furlan
skim dodatkom  je predsednik pe
vske skupine Akord David Grino- 
vero izročil dr. M irku Špacapanu 
plaketo kot znamenje hvaležnosti 
ustanovitelju, stebru in vodji sku
pine, ki ima največ zaslug za to 
bogato desetletje.

ČESTITKE

Dragi p rija te lj dr. M irko  Špaca
pan!

Z našim nastopom na vaši slav
nostni predstavitvi CD-plošče smo 
se ti v našem malem želeli ponov
no zahvaliti, ker si nam pred trem i 
le ti zložil čudovito glasbo za našo 
zaključno prireditev, na kateri si nas 
tud i sprem ljal, in vse to zastonj, 
česar ne zmore vsak. Eliza, Ivana, 
M artina, Sara, Tina, Andrea C., An
drea ]., D im itr ij z učite ljico Lidijo. 
Č estita jo  še rec ita to rja  Irena in 
Aljoša te r vsi osta li nastopajoči. 
Pogumno naprej! In spet hvala!

Otvoritev razstave v Galeriji Ars v Gorici

“Drugačna” dela Andreja Kosiča

FO TO  DIM)

Prejšnjo sredo, 14. t.m., je bila v 
Galeriji Ars na Travniku v Gorici 
otvoritev druge od petih likovnih 
razstav, postavljenih ob 70-letnici 
slikarja Andreja Kosiča. Slikar je 
zlasti kot ploden akvarelist znan ne 
le na Goriškem, ampak tudi širše 
naokrog, saj je svoja dela prvič raz
stavljal pred SO leti in je v vsem tem 
času prejel tudi laskava državna in 
mednarodna odlikovanja.

Jubilejna razstava v Galeriji Ars 
nosi posrečen naslov Nedorečeno 
in človeka, ki je  bil vajen znanih Ko- 
sičevih liričn ih krajinskih motivov, 
na prvi pogled preseneti, saj tokrat 
stoji pred deli, ki v javnosti še niso 
bila razstavljena. Nastala so v zad
njem avtorjevem  obdob ju , nekje 
od leta 1997 do 2003, in govorijo 
o trp ljenju, ki seva iz človeških ob
razov. Vabijo k razmišljanju. K tišini. 
In k sočutju.

Po uvodnem pozdravu, ki ga je 
v im enu G a le rije  p rinese l Saša 
Q uinzi, je  odprtje  razstave uvedla 
prečna flavta Marte Lombardi z Ba
chovo Sarabando, nakar je o likov
niku in razstavljenih delih sprego
vorila Verena Koršič Zorn. Prvič je 
pred goriškim  občinstvom  ciklus 
Kosičevih akvarelov v sivem, je po
vedala. Um etnik dokazuje s to raz
stavo, da je mojster najrazličnejših 
vsebin, saj tokrat raziskuje nova ob
zorja ter s svojim čopičem razgla
blja in premleva človekovo usodo, 
ki je največkrat nedoumljiva in ne

dostopna. Razstavljena dela goto
vo predstavljajo prem ik na Kosiče- 
vi umetniški poti iz vidnega sveta v 
nevidni svet. Z nemih in anonim 
nih ob lič ij sevajo občutki m in ljivo
sti, negotovosti in strahu. Življenje 
se kaže kot ena sama in velika u- 
ganka, ki prinaša nedorečenosti in 
skrite bolesti. Gre za tem atiko, ki 
je  v zgodovini človeštva in umet
nosti navdihnila celo vrsto um etni
kov in rodilo  neponovljive um etni
ne. Tudi danes ostaja še kako živa, 
saj smo vsak dan priče vojnam, na
silju, fiz ičn im  in duševnim stiskam.

Akvareli pripovedujejo zgodbo 
posameznika ali sploh vsega člove
štva, saj prej ali slej vsakdo doživi

svojo kalvarijo. Nihče se ji ne more 
odtegniti. Na obrazih preizkušanih 
ni patosa, kričavosti in ihte; prisot
na je le tiha bolečina, nepopisna ti
šina neme množice (beguncev? pri
seljencev?), ki nemočna za trenu
tek postoji, potem pa v diagonali 
hodi v neznano. Negotovi prihod
nosti naproti. Samo belina podla
ge - je  še rekla Verena Koršič Zorn 
- dopušča rahlo upanje, da se težki 
življenjski trenutki sivega trpljenja 
kljub vsemu lahko vedno spreme
nijo.

V besedilu na zgibanki, ki je bila 
tiskana ob Kosičevi razstavi, je  Ve
rena Koršič Zorn tudi povedala, da 
"vsako trpljenje, naj bo duševno ali

telesno, človeka prekali in v njem 
razvije čut zaznavanja vsakršnega 
nenavadnega vzgiba v sočloveku. 
Le zrela in občutljiva osebnost lah
ko podoživlja in posreduje podob
ne občutke, čeprav sama mogoče 
nikoli ni doživela skajnih meja fiz i
čnega ali duševnega in duhovnega 
trpljenja. S prav tako občutljivostjo  
in srčno eleganco, s katerima se pri
bližuje naravi, se Kosič v tem ciklu
su del utaplja v odkrivanje človeko
vih notranjih in zunanjih doživljanj 
in odgovorov na trp ljen je."

Skratka: gre za razstavo, ki je le 
na prvi pogled siva. Kdor se ustavi 
pred enim od akvarelov, kmalu za
zna naboj pretresljive vsebine in se 
mu v duši nekaj zgane. Človek je 
vajenec, trp ljenje učitelj, pravi ljud
ska modrost. Nihče se namreč ne 
pozna dovolj, dokler ni doživel glo
boke bolečine, ki ga zaznamuje. Tr
pljenje je stvarnost, ki se ji izogiba
mo, ker se je bojim o. Na neki način 
pa tudi privlačuje, saj je skrivnostna 
in, kdor jo  je preizkusil, je spoznal, 
da trp ljenje ni vedno samo preklet
stvo. Trpljenje je učitelj, ki nas pre
čiščuje banalnosti, površinskosti in 
navlake sive vsakdanjosti. Kot vz
met nas sili v notranjost, k ponov
nemu odkrivanju stvari, ki so resni
čne in trajne, če že ne večne. K last
ni vesti, k smislu življenja.

Preizkušnja konec koncev vabi, 
da bi se v njej prečistili kot zlato v 
ognju in iskali luč ne z obupom  v 
srcu, ampak s pričakovanjem svet
le zarje.

Danijel Devetak

V ponedeljek, 12. t. m., se je v Kul
turnem domu za abonente reda A 
in B ter za italijansko publiko reda T 
sklenila letošnja gledališka sezona 
v Gorici, v kateri je prišlo zaradi or
ganizacijskih, pa tudi finančnih te
žav do sprememb napovedanega a- 
bonmajskega sporeda. Vanj je bilo 
vneseno tudi nagradno gostovanje 
m akedonskega g ledališča, ki je 
prijetno presenetilo in s kakovostno 
predstavo zadovoljilo goriške gle
dalce.

Sezono je zaznamoval odhod iz 
SSG Marka Sosiča (na sliki), ki se je 
kot ravnatelj in umetniški vodja (ti 
dve nalogi bosta v prihodnji sezoni 
opravljala, kot znano, Marjan Kra
vos in V ladim ir Jurc) iskreno zavze
mal, da bi malce prevetril reperto
arno poetično tradicijo zamejskega 
gledališča, zmeraj s pošteno mislijo, 
a večkrat z drznim i, za širšo publiko 
ne vedno dobrodošlim i izbiram i. 
Zelo si je prizadeval in trudil, da bi

si SSG utrlo pot v italijanski umet
niški svet; to  mu je tudi uspelo, saj 
je naše gledališče doživelo na go
stovanjih po italijanskih mestih s ko- 
reodramo Krvava svatba v režiji D. 
Zlatarja Freya ugodne sprejeme in 
ocene publike ter kritikov.

Ponedeljkovo gostovanje SNG

Dram e iz L jubljane je b ilo  pravi 
gledališki dogodek in umetniška 
poslastica. Ljubljanski gostje so na
stopili s produkcijo Male drame v 
režiji Dušana Mlakarja, in sicer z de
lom Izboljševalec sveta (1979) av
strijskega književnika Thomasa Bern- 
harda, ki je kot dram atik zaslovel 
šele v svojih zrelih letih, v sedemde
setih in osemdesetih letih prejšnjega 
stoletja. S svojimi deli, v katerih je 
dosledno, nepopustljivo in brezob
zirno prerešetal in razgalil družbe
ne mehanizme povojne Avstrije in 
n jenih ljud i, je razburil ne samo 
nemško, a tudi avstrijsko in evrop
sko javnost nasploh. Zanje je pre
jemal veliko nagrad in priznanj. Po
delitve le-teh pa so postale njegov 
najboljši oder za smešenje, sramo
tenje, poniževanje prav te države in 
tega kulturnega prostora, ki mu je 
natrosilo toliko časti.

Izboljševalec sveta, kot beremo 
v gledališkem listu, v prispevku Ja
nija Virka, je "tipična bernhardovska 
drama, v kateri je tematiziran pre
hod iz vsakdana v slavnostni dogo
dek (...), ki postane absurden zara
di načina svoje uresničenosti". Iz

boljševalec sveta je star nergaški 
intelektualec, pisec istoimenskega 
traktata, po katerem bi morali svet 
uničiti, ker smrdi kot kloaka. Je tudi 
namišljeni bolnik, morda (zares?) 
hrom, vsekakor velik egoist, ki mrzi 
ljudi in stvarstvo in muči svojo žen
sko, brez katere sicer ne more žive
ti, saj je v svoji nebogljenosti, jezi, 
razdražljivosti skrajno grotesken, 
tragičen in komičen obenem. Tega 
nem ogočega človeka je  s ija jno  
prikazal igralec Radko Polič-Rac, 
eden izmed najboljših slovenskih 
igralcev, znani kontestator, prejem
nik Borštnikovega prstana leta 2002. 
S protagonistom se je popolnoma 
spojil in neizmerno očaral tudi go
riške gledalce, ki imamo prav malo 
možnosti ga občudovati na naših 
odrih. Čeprav v delu nastopa še se
dem soigralcev, je to v bistvu skoraj 
dve uri trajajoč m onolog in kot tak 
grozljiva preizkušnja za igralca. Po
lič je to gledališko čer izredno moj
strsko premagal, jo  osvojil in nespor
no zakraljeval na odru v svojem čr
nem naslanjaču s svojo čisto "narav
no" ihto, uperjeno v cel svet.

Iva Koršič

Konec gledališke sezone 2002-03 v Gorici

Odlična izvedba Bernhardovega 
Izboljševalca sveta

NA REŠETU

Na prepihu
Dne I. maja so bili Pogovori sre

d i dneva posvečeni delu, današnjim 
razmeram v svetu delavcev in delo
dajalcev, pravici do dela, itd. O tem 
so govorili A ldo Rupel, G iu liano 
Nadrah in Renato Kneipp. In čeprav 
naj bi bil 1. maj praznik dela in de
lavcev vseh vrst, je oddaja izzvene
la v nekakšnem molovskem tonu. 
Na to oddajo sem se spomnila, ko 
sem prejšnjo nedeljo slišala, da je 
Breda Susič zaključila svoje sodelo
vanje pri Kmetijskem tedniku, v če
trtek, 15., pa, da se je Vidi Valenčič

iztekel kontrakt z radijsko ustano
vo. Verjetno je takih sodelavcev, ki 
so ali bodo v kratkem zaključili svoje 
časovno omejeno sodelovanje na 
Radiu Trst A, še več. Prof. A ldo Ru
pel je nanizal nekaj ugotovitev, do 
katerih je prišel po lastni izkušnji. 
Spomnil se je, kako so v njegovih 
mladih letih vsi stremeli za tem, da 
bi čimprej prišli do stalne zaposli
tve in jo  večinoma tudi dosegli. Ko 
se je Rupel predčasno upokojil, se 
je pojavil kot prevajalec na svobod
nem tržišču dela, kar je predstavlja

lo zanj zelo zanimivo izkušnjo. O po
zoril pa je na razliko, ki teče med 
njim in generacijo trideset, petintri
deset in ludi štiridesetletnikov: on 
ima svoj varovalni pas - penzijo - ,  
zato se bolj m irno lahko razgleduje 
po tržišču dela, medtem ko je razu
mel stisko mlajših kolegov, ki tega 
zaščitnega pasu nimajo. Ne ve tudi, 
kdaj in kako bodo ti dosegli pokoj
nino. Ta pojav nestalnih, kratkoroč
no zaposlenih se vedno bolj širi in 
nihče se zanje ne zavzema in jih ne 
ščiti. Po Ruplovem mnenju smo v 
zadnjih desetih, dvajsetih letih kljub 
navidezno visokemu življenjskemu 
standardu nazadovali na socialnem

in sindikalnem področju. To naza
dovanje ni zdaj še tako vidno, ker 
ga zakriva to, kar je prejšnja gene
racija "akum ulira la". V resnici se 
tudi meni zdi, da je ta sistem časov
no omejenih kontraktov nemoralno 
izkoriščanje mladih ljudi, ki se bo 
do lgoročno  o b rn ilo  p ro ti samim 
delodaja lcem . Verjetno se bodo 
prav najboljši naveličali in se bodo 
obrnili kam drugam (nekateri so se 
že). Bojim se, da ta sistem penalizi- 
ra predvsem ženske. Kako naj se 
odločijo  za materinstvo, ko pa so 
tako na prepihu, da so prisiljene ne 
zam uditi občasno ponujenih kon
traktov? Tudi to je eden od vzrokov,

zakaj so v Italiji "zibelke prazne", o 
čemer se je spraševal v četrtkovi 
oddaji Porta a porta  Bruno Vespa.

A vrnimo se k Radiu Trst A. Že 
večkrat je bilo poudarjeno, da ve
liko uslužbencev slovenskih progra
mov in poročil, ki so se upokojili, 
ustanova ni nadomestila. Poleg tega 
sem brala prav pred kratkim  samo 
hvalo o čezmejni televiziji, toda - ali 
bodo pripravljali programe zanjo z 
že tako okleščenim številom usluž
bencev? Ali so nekateri že izkušeni 
in preizkušeni sodelavci res obso
jeni, da bodo kar za stalno ostali na 
prepihu?

(NLP)
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Vinicio Stupar, 
tiskarski mojster

Intervju /  Peter Močnik

Prav nič me ni sram priz
nati, da me je močno stisni
lo pri srcu , ko mi je prejšnji 
teden kolega M arko Tavčar 
po telefonu sporočil, da je v 
starosti 66 let v Trstu umrl 
V in ic io  Stupar. Kot na film 
skem traku sem s spominom 
preletel več kot štiridesetlet
no obdob je  najinega poz
nanstva, sodelovanja in pri
jateljstva. Res je, da sva se v 
zadnjih osmih letih videla le 
nekajkrat, zadnjič pa se je 
po telefonu oglasil pred do
brim  mesecem in med dru
gim očitaje ugotovil, da si še 
nisem ogledal njegove nove 
tiskarne v obrtn i coni v D oli
ni. O b ljub il sem mu seveda, 
da bom to  prej ali slej opra
vil, in sem se mu za zamu
do skušal opravičiti. Ko pa 
sem ga vprašal po zdravju, 
se je sicer jasnemu odgovo
ru izmikal, a sem iz njego
vih besed razumel, da mu ni 
dobro. Vedel sem namreč, 
da je srčni bolnik. Na začet
ku prejšnjega tedna pa mu 
je srce odpovedalo.

Vinicia Stuparja sem prvič 
videl v pisarni tiskarne Gra- 
phis v ulici sv. Frančiška v Tr
stu, kamor ga je bila pospre
m ila njegova mama in ga 
predstavila tedanjemu rav
natelju tiskarne, odličnemu 
tiskarskemu mojstru Štavar- 
ju s prošnjo, da ga zaposli. 
V inicio je namreč prav tedaj 
dokončal tiskarsko šolo v 
Ljubljani. G. Stavar je mlade
ga fanta sprejel v službo in s 
tem se je začela njegova pot 
v tiskarstvu, ki mu je ostal 
zvest do smrti. Tedaj so bili 
časi starih, klasičnih tiskarn, 
saj se takrat prav gotovo še 
nikomur ni niti sanjalo o elek
tronskih strojih, ki pa so že 
čez nekaj desetletij iz tiskarn 
popolnoma odpravili svinec 
in vse, kar je bilo z njim po
vezanega. Na tem področju 
je nastala prava pravcata re
volucija, prav gotovo večja 
od revolucije, ki jo je pred 
več kot 500 leti povzročil Jo
hann Gutenberg, s katerim 
se je začelo obdobje tiskane 
besede. V in ic io  S tupar je 
razumel tok časa in se je ob 
zaprtju tiskarne v ul. sv. Fra
nčiška osamosvojil in najprej 
imel svojo tiskarno v ul. Ros- 
setti in nato na drevoredu 
d 'Annunzio v Trstu. Podjetje 
seje stalno izpopolnjevalo in 
km alu posta lo  eno izmed

I O T O  K K O M A

vodiln ih na področju perio
dičnega tiska v Trstu. V inicio 
Stupar ni bil le velik garač, 
temveč tudi dober organiza
to r in je dalje imel izreden 
estetski čut, kar je b ilo  pri 
njegovem poklicu izredno va
žno. Podpisani sem kot ured
nik Novega lista nad 40 let, 
teden za tednom, mesec za 
mesecem, leto za letom bil v 
stalnem stiku največ prav z 
V iniciom  in mu povsem zau
pal skrb za oblikovanje ted
nika. Kljub obilici dela sva tu 
pa tam našla tudi čas za po
govor o zadevah, ki se niso 
tikale dela v tiskarni. Moram 
pa priznati, da je bil zelo ve
sel, ko je ugotovil, da kaže sin 
David ne le veselje do dela v 
tiskarni, temveč da ima za to 
vsekakor zahtevno delo tudi 
talent. Ko so se moji stiki z 
njegovo tiskarno pred kakimi 
osmimi leti prekinili, sem zve
del, da v novi, sodobno oprem
ljeni tiskarni v obrtn i coni v 
Dolini stalno sodeluje tudi hči 
Tanja, kar mi je V inicio potr
dil ob najinem zadnjem tele
fonskem pogovoru pred do
brim mesecem. Razumel sem 
tudi, da je z njeno odločitvijo  
zelo zadovoljen.

Ko se tudi v imenu svojih 
sodelavcev pri nekdanjem No
vem listu zahvaljujem za njego
vo nesebično delo, za njegove 
nasvete in za njegovo veliko 
skrb, ki jo  je vedno izkazoval 
za naš časnik, mu tudi zagotav
ljam, da ga bomo vsi, ki smo 
ga poznali, ohranili v najlep
šem in tudi hvaležnem spomi
nu. Sinu Davidu, hčeri Tanji in 
ostalim sorodnikom pa izre
kam globoko občuteno soža
lje in naj jih ob veliki izgubi 
tolaži prepričanje, da so lahko 
na rajnega Vinicia ponosni.

Drago Legiša

Revija cerkvenih zborov kraške dekanije
V m ogočni božjepotni cerkvi M arije  Vnebovzete v Vre

mah je bila v nedeljo, 17. maja, prva pevska revija kraških 
cerkvenih pevskih zborov, ki so v svojih program ih izvajali 
velikonočne in M arijine  pesmi. Kraška dekanija zavzema 
obm očje od Vojščice na Krasu do Socerba. Dekan pa je 
rodiški župnik M ilan Pregelj, ki je tudi vodil popoldansko 
bogoslužje ter prisotne pevce in poslušavce nagovoril z iz
branim i besedami. Nastopajoči zbori, ki jih  je b ilo  po številu 
devet, so zastopali župnije Povir, Sežana, Kobjeglava, Štanjel, 
Škrbina, Lokev-Vreme, Brezovica, Hrpelje-Kozina, Rodik. 
Vsak zbor se je predstavil z eno pesmijo. Skupno ljudsko 
petje je vodil Edi Race, pri orglah pa je petje spremljala Sta
na Mavec-Umek. Letošnja prva majniška pevska revija na 
Krasu je potrd ila  do lgole tno  pevsko trad ic ijo  na tem po
dročju. Razveseljiva je  bila tudi pom lajenost zborov z mla
d im i pevskimi močm i. Slednje nam zagotavlja, da bo pe
sem na kraških korih tud i v bodoče živa in klena.

“Volitve ključnega pomena”
Tudi na Tržaškem se Slovenska skupnost pripravlja na bližnje volitve za obnovo deželnega parlamenta. Sicer pa se stranka 

mora spopadati tudi z vrsto drugili aktualnih vprašanj na Tržaškem, v zadnjem obdobju z načrtom za cestni predor med 
Prosekom in Barkovljami. O vsem tem smo se pogovarjali s pokrajinskim tajnikom SSk Petrom Močnikom.

Večkrat seje reklo, da so 
letošnje deželne volitve 
v Furlaniji-Julijskl 
krajini ključnega 
pomena za prihodnost 
te dežele v luči 
pomembnih dogodkov 
v bližnji prihodnosti, 
zlasti vstopa Slovenije 
v Evropsko zvezo. Kaj je  
po Vašem mnenju v igri? 
S 1. majem 2004 bo naša 

dežela posta la  pravo srce 
združene nove Evrope. V b i
stvu se bo ponovno prebila 
v položaj, ki ga je imela pred 
prib ližno sto leti, ko je  bila 
glavno pristanišče in cestno 
vozlišče največjih srednjee
vropskih držav. Poleg tega so 
se prav na ozemlju naše de
žele prepletale vse tri glavne 
evropske kulture: slovanska, 
romanska in germanska, ter 
vsi narodi, ki so z n jim i po
vezan i. D o ž iv e li b i p rav i 
absurd, če ne bi znali te pri
ložnosti prim erno izkoristiti. 
Prav v tej luči so prihodnje 
deže lne vo litve  k ljučnega  
pomena, saj novo izvoljena 
vlada bo morala zagrabiti to 
p rilo žn o s t in jo  p rim e rn o  
izkoristiti, drugače bo naša 
dežela dokončno pozdravila 
razviti svet. Ne bo zato vsee
no, če bo to deželo upravlja
la večina, ki zna ovrednotiti 
izzive evropskih narodov in 
kultur, ki so že prisotne, ali 
pa zadrti nacionalistični lobi 
Camberja, Menie in njihovih 
deželnih pribočnikov. Primer 
tržaških uprav je v tem izre
dno jasen zgled tega, česar 
si ne smemo privoščiti. 

Slovenska skupnost je  
čla nicalei os red inske 
koalicije, ki podpira 
kandidaturo poslanca 
Riccarda lllyja za 
predsednika deželne 
vlade. Hkrati pa je  za 
SSk to življenjska 
priložnost, da se po 
dolgih letih vrne v 
deželni parlament. Kako

to stranka doživlja 
in kako potekajo 
priprave na volilno 
preizkušnjo 
na Tržaškem ?
Slovenska skupnost je bila 

konstitutivna stranka te de
žele, saj je b ila  p risotna v 
deželnem parlamentu od nje
govega samega začetka. Sa
mo krivični voliln i zakon nas 
je dobesedno vrgel iz tega 
parlamenta in je s tem uničil 
smisel, zaradi katerega je ta 
dežela prejela poseben sta
tut. F-Jk je posebna, ker so v 
njej prisotni Slovenci, če pa 
slovensko stranko vržeš iz 
deželnega sveta, kje je še smi
sel za njeno posebnost? Re
snici na ljubo za tisti zlogla
sni volilni zakon so volili prak
tično vsi, od desne do leve, 
in nihče si ni pulil brade za
radi našega vnaprej predvi
denega izpada iz deželnega 
sveta. Zato je čista pravica 
Slovenske skupnosti, da se 
vrne tja , kam or spada po 
ustavi naše dežele. To mož
nost je dala na razpolago 
samo stranka Marjetice, ki je 
edina razumela pomen naše
ga nastopa in p riso tnos ti, 
tako, da je dala celo eno od 
dveh mest, ki jih  je imela na 
predsedniškem seznamu na 
razpolago naši stranki. Na ta 
način se uresničuje, vsaj v 
prim eru zmage lllyja, neke 
vrs te  "za jam čeno  zas top 
stvo" za Slovence. Glede vo
litev na Tržaškem se sooča
mo z dejstvom, da verjetno 
prvič kandidat naše stranke 
ni iz Trsta, saj je M irko Spaz- 
zapan po rodu Goričan, živi 
pa v V idm u. To pomeni, da 
je b ilo  treba organizirati več 
srečanj zanj, kar tud i dela
mo, pa nekaj več propagan
de bo potrebne med volilci. 
Gre pa za tehnične proble
me, ki jih  v stranki sproti re
šujemo, tako, da računamo 
na uveljavitev kandidata tudi 
v Trstu.

IN  M E M O R IA M

Dr. Breda Gruden
Bila je prva od sedmih o t

rok znane družine Dudkovih 
(Gruden), hčerka Pepija, edi
nega izmed številnih bratov, 
ki je ostal v Nabrežini. Osta
li, od pesnika Iga dalje, so se 
vsi izselili še pred vojno v te
danjo Jugoslavijo.

Pokojnica je z veliko požr
tvovalnostjo doštudirala far
macijo na tržaški univerzi in 
se zaposlila pri skrbstvenem 
zavodu IN AM , kjer je s p rid
nostjo dosegla eno vodiln ih 
mest. Vse njeno življenje je 
zaznamovala skrb za mamo 
ter za brate in sestre, saj se 
je še dobro  spom inja la te
žkih let mladosti, ko je mama 
sama skrbe la  za š te v iln o  
družino, saj je bil oče v Jugo
slaviji. Ko so se razmere iz
boljšale in so si vsi bratje in 
sestre ustvarili svoje družine, 
sama pa je ostala z mamo, 
za katero je zgledno skrbe

la, se je končno posvetila sa
mi sebi. V samem centru Na
brežine si je kupila staro hišo 

| in jo  lepo obnov ila  te r se 
pred komaj par leti vselila 
vanjo, da bi tam  uživala za
služeni pokoj.

Usoda pa je odločila dru
gače, v slabih dveh letih je 
neozdravljiva bolezen od tr
gala svojim družinam sestro 
in brata in ta ista bolezen se 
je prijela tudi nje na začetku 
lanske jeseni. Brezuspešna 
operacija  in prav tako ne
uspešno zd rav ljen je  se je 
zaključilo v noči med pone
deljkom  in torkom . Tiho je 
odšla, ko ji še ni b ilo  70 let in 
zapustila veliko praznino pri 
družinah bratov in sestra ter 
pri ostalih, ki so jo  poznali in 
cenili.

Zbogom , Breda, naj ti bo 
lahka domača zemlja.

(NK)

Poleg volilne kampanje 
in tudi absurdnosti, ki jo  
spremljajo (glejprizive 
zaradi odbitih 
kandidatur ipd.), pa 
politično življenje na 
Tržaškem razvnema 
tudi precej drugih 
vprašanj. V trenutku je 
v ospredju predlog 
načrta za podzemsko 
cestno povezavo med 
Prosekom in 
liarkovljami, ki ga 
podpira deželni 
odbornik Franzutti. 
Predlog je  javnost 
ogorčeno zavrnila, SSk 
pa je  že predstavila 
svoje razloge za 
n a sp rolo va nje lem u 
načrtu. Nam lahko 
v glavnih obrisih 
obnovite, za kaj gre 
in zakaj ste proti?
Sedanja deželna uprava je 

tudi na koncu pokazala svoje 
velike vrzeli in nesposobno
sti. Da bi si zagotovila nekaj 
državnega denarja, se je do
besedno vrgla v nek načrt, ki 
je popo lnom a brezm iseln. 
Predor od Proseka do Barko- 
velj in nato od tu do Sv. Andre
ja je nora zamisel, ki ni ure
sničljiva v manj kot dvajsetih 
letih in za veliko več denarja, 
kot so ga predvideli. Da je 
potrebna nova povezava med 
Krasom in Trstom s severne 
strani, je vsem jasno, saj je 
tudi bivša lllyjeva uprava to 
vnesla v takratni regulacijski 
načrt občine. Tako kot je vne
sla še dva predora v mestu. 
Do zamisli odbornika Fran- 
zuttija pa je vmes še velik pre
pad, saj se tu vrta celo me
sto, brez vsake geološke pred
hodne preiskave, razlaščenci 
pa so že v tej predhodni fazi 
vinkulirani in je torej njihovo 
premoženje razvrednoteno. 
Gre za desetine stanovanj in 
veliko količ ino zemljišč. Dr
žavni zakon za velike pose
ge, ki se tu uporablja, je zelo 
hud za osebe, ki jim  preti raz
lastitev ali om ejitev lastnine. 
Pa tud i okoljevarstvena d i
menzija je tu grobo in moč
no ogrožena. To je zelo ško
dljivo in, po našem mnenju, 
je tud i v naspro tju  z našo 
zaščito, ki zahteva, da je za 
take razlastitve treba prido
b iti m nenje predstavn ikov 
manjšine v posebnih kom i
sijah. Sedanja deželna vlada 
je javno zanikala to potrebo. 
To pa dokazuje, kako misli z 
našo zaščito.

Obstajajo ludi druga 
vprašanja, npr. glede 
preureditve 
Sesljanskega zaliva in 
položaja srenj oz. Jusov. 
Kako ocenjujete 
trenutni položaj'( 
Slovenska skupnost ni ni

koli bila načelno proti kate
riko li ured itv i Sesljanskega 
zaliva, ki je danes res zane
marjen. Zavedamo se tudi, da 
je Zaliv v zasebni lasti in da 
zasebnik ni dobrodelna usta
nova. Treba pa je dobiti kom
promis, ki bo zagotovil do
stojno turistično ponudbo in 
pa nadaljnjo zastojnsko upo
rabnost obale in kopališč za 
domačine in za prisotna po
morska društva. To pomeni, 
da novo naselje, ki se predvi
deva v zapuščenem kamno
lomu in ki pomeni novo vas v 
občini, je za nas nesprejem
ljivo. Kot tudi zelo draga upo
raba prevozov, parkirišč in 
kopališč za vse je nesprejem
ljiva. Načrt bo treba prilago
d iti in samo za tem ga bomo 
lahko tudi kot slovenska stran
ka podprli. Stranka je poskr
bela, da tudi llly zve za to naše 
stališče. Glede srenj in jusov 
moram reči, da resnici na lju
bo je bila dosedanja deželna 
uprava do njih bolj pozorna 
in boljše razpoložena kot vse 
krajevne levosredinske vlade. 
M islim , da je pri tem krivo 
zadržanje predvsem LD, ki iz 
starih ideoloških razlogov ne 
razumejo še pojma večje za
sebne zemljiške lastnine in 
hočejo vse obdržati v rokah 
občinskih uprav, kjer imajo 
svoje župane, in pa tudi tr
žaških politikov, ki se prepoz
navajo v sredinskih strankah 
in nočejo, da bi bili Slovenci 
premočni, saj tudi oni želijo, 
da bi oblast nad temi zem
ljišči ostala v rokah občin, kjer 
so tudi sami v večini ali vladi. 
Gre za staro tranzverzalno 
miselnost, ki nasprotuje avto-' 
nomiji naše narodnosti in nje
nega teritorija, s tem pa og
roža lastn insko pravico in 
razvoj teritorija samega, saj 
nobena občina ni sposobna 
ovrednotiti, če ne le v majh
nih površinah in samo z jav
n im i občasn im i prispevki, 
zemljišč vaških srenj. Kolekti
vni lastnik, še posebej, če je 
organsko povezan v konzor
cij, pa lahko veliko naredi za 
razvoj teritorija in ljudi, ki na 
njem živijo. Ne škandaliziraj- 
mo pa se, če za to poskrbijo 
dediči tistih, ki so za to zem
ljo  dali od svojega. Tudi v 
državah bivšega sovjetskega 
bloka vračajo zem ljo lastni
kom. Ali ne bomo v tržni eko
nom iji tega spoštovali? Ali 
nismo v levosredinski navezi 
za avtonomijo krajevnih stvar
nosti, med katere spadajo 
tudi srenje? Zakaj pa se oblast 
boji teh ljudi? Gre vsekakor za 
velik izziv za našega kandida
ta in svetovalca, saj bo moral 
stalno zagovarjati spoštova
nje pravic srenj, ki ne doživ
lja jo  ve like  p o d p o re  med 
strankami.

(NL)
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KRUT PRIREJA tečaj ma
saže dojenčka in starejšega 
otroka, ki bo potekal v drugi 
polovici maja. Vodila ga bo 
dipl. fizioterapevtka Karin V i
tez. Vpisovanje in informacije 
na sedežu, ul. Cicerone 8, tel.: 
040 360072.

ŽUPNIJA PROSEK vabi vse 
ljubitelje astronomije na sre
čanje, ki bo v če trtek, 22. 
maja, ob 20.15 v župnijski dvo
rani, v sodelovanju z Astro
nomskim kultrunim krožkom 
Trst. Naslov predavanja: Ali 
smo sami v vesolju ? Predava g. 
Edi Bogateč. Po predavanju 
ogled zvezdnatega neba s te
leskopom. Vabljeni!

ZA IZLET Kluba prijateljstva 
v Strunjan in Piran v pone
deljek, 26. maja, je  na ra
zpo lago  še nekaj mest. V 
Strunjanu bo g. Jože Špeh 
daroval sveto mašo v čast 
Mariji, v Piranu si bomo og
ledali obnovljeni starodavni 
m inoritski samostan. Prijave 
v večernih urah na tel. št. 040 
43194 (M arte lanc) in 040 
225468 (Puntar).

ŽUPNIJA PROSEK vabi v če  
Irtek, 29. maja, ob 20. uri na 
predavanje p ro f.d r. Jožeta 
Krašovca Globalizacija in etika 
v Svetem pismu. Vabljeni!

ŽUPNIJA PROSEK vabi ljubi
te lje  zborovskega petja na 
koncert v proseško cerkev v 
soboto, 31. maja, ob 20. uri. 
N astopil bo Zenski pevski 
zbor Prosek-Kontovel pod 
vodstvom Marka Stoke in z 
organistom Davorinom Star
cem. Vabljeni!

ODBORNIK SLOVENSKE Vin- 
cencijeve konference bo v 
ponedeljek, 9. junija, od 15. 
do 17. ure v ul. Donizetti 3, 
četrto nadstropje, na razpo
lago za razgovor tistim, ki bi 
b ili pripravljeni pomagati z 
delom ali drugače, kakor tudi 
tistim, ki pomoč potrebujejo.

ROMANJE NA Sv. V išarje 
pripravlja župnija Sv. Križa v 
soboto, 14. junija t.l. Avtobus 
bo odpeljal z Oberdankove- 
ga trga ob 6.30, se ustavil v 
Sv. Križu in nadaljeval pot. V 
avtobusu je še nekaj prostih 
mest. M oreb itn i interesenti 
naj se javijo v večernih urah 
po tel. štev. 040 220332.

ŠC MELAN1E Klein prireja 
poletni center Pikapolonica 
od 7. ju lija  do 8. avgusta v 
prostorih otroškega vrtca v 
Bazovici. Središče je name
njeno otrokom od 2. do 10. 
leta starosti, vpisovanje pa je 
odprto do 20. junija. Za infor
macije in prijave kličite 328 

I 4559414 ali se zglasite v dru
štvenih uradih na ul. Donizet
ti 3 ob ponedeljkih od 10. do 
13. ure in ob petkih od 16. do 
19. ure. Prijave sprejema tudi 
Slovenska prosveta vsak dan 
od 9. do 17. ure.

POLETNO SREDIŠČE Sklada 
"Mitja Čuk" Kratkohlačnik bo 
letos v otroškem vrtcu na Prose
ku od 30. junija do 11. julija in 
od 21. julija do 1. avgusta od 8. 
do 17. ure. Poskrbljeno bo za 
prevoz s trga Oberdan. Vpisi do
15. junija imajo popust. Infor
macije: Sklad Mitja Čuk, Prose- 
ška ulica 131, Opčine v dopol
danskih urah (040 212289).

OB DRUGI obletnici sm rli 
proseškega župnika Rudija 
Bogatca daruje teta Angela 
Stefančič 50.00 € za gobavce 
misijonarja Ivana Štante na 
Madagaskarju.

ZA CERKEV v Bazovici da
ruje Zdenka Marc 50,00 € v 
spomin na pokojno M arijo  
Pečar; ob stoletnici slik v cer
kvi darujeta Marija in Danica 
Marc 50,00 €.

ZA CERKVENI pevski zbor 
pri Sv. Ivanu: v spomin na go
spo Milo Kralj vd. Jogan daruje 
Aleksander Žerjal 50,00 £.

SLOVENSKO P R O SV E TN O  D R U Š T V O  MAČKOLJE

41 . PR A ZN IK  ČEŠENJ
Od petka, 23. maja, do ponedeljka, 26. maja, v Mačkolj.ih, 

na prireditvenem prostoru "Na M etežici".
V nedeljo, 25. maja, ob 18. uri nastop pihalnega orkestra 

s Korošcev in plesne skupine Cheer Dance M illenium . 
Vsak večer ples s skupinami Zamejski kvintet, Happy Day, 

Kraški kvintet in Burja.

Nova pobuda Ribiškega muzeja

Kako so lovili naši predniki: 
tartana in koča

V Domu Alberta Sirka v Križu je  v petek, 9. maja, potekalo prijateljsko srečanje ljubiteljev 
morja v priredbi Ribiškega muzeja Tržaškega Primorja

Ljudje, ki ž iv ijo  ob morju, 
so nekoliko drugačn i: bolj 
odprti, tako nekako kot ob
zorje nad razprostranim mor
jem. In prav taki ljudje so po
budn ik i R ibiškega muzeja 
tržaškega Primorja. V ideli so 
zelo daleč in uvideli, da se 
čas za ohranitev in širjenje 
primorske kulturne dedišči
ne izteka in da je skupni spo
min o naši stoletni prisotno
sti na tem  delu jadranske 
obale že močno načet. V treh 
letih obstoja Ribiškega mu
zeja je prišlo do zelo spod
budn ih  p rem ikov : d ružba 
D om  je  M uze ju  p o d a rila  
zemljišče pod Domom Alber
ta Sirka v Križu, arh. Dario 
Jagodic je brezplačno pred
s tav il p r is to jn im  u radom  
načrte, iz matice pa so dospe
la že nekatera sredstva.

Za uvod sta n a s to p ila  
gledališka igralca M iranda 
Caharija in Livij Bogateč (sin 
enega vidne jš ih  krišk ih  r i
bičev) z duhovitim  prizorom  
iz ribiškega življenja, ki je žel 
med zelo štev iln im  ob č in 
stvom obilo  smeha in dobre 
volje. Situacijska komika je 
tem eljila na (ne razum eva
nju starih ribiških izrazov, ki 
so gledalcem segli do srca in 
p o ka za li d o lg e  k o re n in e  
našega naroda na slovenski 
tržaški obali.

Celovečerno predavanje

o ribolovu na odprtem morju 
je ladijski inženir in domačin 
Franko Košuta, ki je tudi pred
sednik R ibiškega m uzeja, 

j  o b o g a til s p re d va ja n je m  
arhivskih in novejših posnet
kov ter očaral publiko z izre
dnim  poznavanjem tematike 
in z iskrico humorja.

Pomanjkanje pristanov je 
bil največji problem naših ri
bičev vse do druge polovice 
19. s to le tja  (v Križu so ga 
zgradili leta 1874). Do takrat 
je bila kraljica našega morja 
čupa, ki so jo  po vsakem lovu 
povlekli na suho. V takih raz
merah je bila nabava večjih 
ladij nemogoča. S strateško 
viz ijo  prihodnosti pa je av
strijska pomorska oblast do
ločila gradnjo pristanov od 
Trsta do Štivana in tako se je 
začel nagel vzpon ladjevja 
bodisi po številu bodisi po 
dimenzijah plovil. Bragoc je 
bila zelo pogosta ladja naših 
pristanov, dolga je bila od 7 
do 14 metrov in je imela dve 
jadri na dveh jam borih. D ru
ga precej razširjena ladja pri 
nas je bil top, ki je  bil sicer 
manjši in lažji od bragoca, v 
dolžino je meril od 7 do 10 
metrov, po karakteristikah pa 
je bil zelo podoben bragocu.

Večje ladje so naši ribiči 
kupovali v Gradežu, Chioggi, 
Piranu in še drugje, ker naše 
obalne vasi niso premogle to

vrstnega ladjedelništva. Ker 
pa so te ladje prihajale iz la
gun, so imele ploščato dno 
brez velikega ugreza. To pa se 
je izredno dobro obneslo tudi 
v naših razmerah, saj je pra
vokotno in "škatlasto" obliko 
plovila odlikovala velika sta
bilnost. Tudi mreža tartana je 
prišla k nam iz širšega jadran
skega prostora, kjer je bila v 
rabi že stoletja. Glede na ve
likost ladje je bila tartana dol
ga od 16 do 21 metrov, spa
dala pa je v družino vlečnih 
g lobinskih mrež. Drsala je 
nam reč po dnu m orja , na 
koncu pa je imela Žakelj za 
ulov. Vlečna mreža koča se je 
razvila iz tartane, namenjena 
je bila večjim plovilom, saj je 
merila od 27 do 30 metrov.

Pravo revolucijo v lovu s 
tartano je prineslo 20. sto
letje, ko so izumili dvojni vrat
ci, ki sta v vodi širili mrežo in 
dovoljevali večji ulov. Pred 
tem so mrežo vlekli tako, da 
so dve vlečni vrvi p ritrd ili na 
droga, ki sta bila na pramcu 
in krm i. Tako je bila mreža 
odprta, ladja pa je plula po
ševno.

Katere m ate ria le  pa so 
uporabljali za izdelavo mrež? 
N a jpre j so jih  p le tli iz ko
nop ljin ih  in lanenih vlaken 
(bile so težke in slabo odpor
ne), po letu 1850 pa se je 
uveljavil bombažni sukanec.

Bil je  lažji, odpornejši in pro
žnejši. Imel pa je šibko točko: 
morska voda ga je močno ra
zjedala. In zato so snežnobe- 
le mreže barvali (tjenta li) in 
namakali v vreli mešanici vo
de in borovega lubja. Najlon
ske mreže, ki niso zahtevale 
sušenja in barvanja, so se po
javile po letu 1950.

Vleka tartane je zahteva
la konstanten veter in rib i
čem sta prišla na roko le dva. 
T jerh, ki je  pihal nekje od 
polnoči do osmih zjutraj, in 
trcan, ki se je oglasil kak dan 
ali dva pred nevihto. Oba sta 
pihljala s severo-vzhoda. Prvi 
ladijski m otor je bil v Križu 
vgrajen leta 1935; inž. Košu
ta pa je posredoval podatek, 
da so v Križu lovili na jadra 
vse do leta 1957.

Naši ribiči so postavili te
melje pomorstva slovenskega 
naroda! "Ribiški muzej je to
rej izredna zakladnica, kateri 
m oramo zaupati zaprašene 
rib iške  p redm e te  z naših 
podstrešiji, kjer bi sicer segni- 
li", je pozval inž. Košuta in 
povabil vse, naj se včlanijo v 
društvo ter tako aktivno so
delujejo pri ohranjanju mate
rialne in kulturne dediščine 
našega ribištva. Le v Muzeju 
bo to primerno ovrednoteno, 
da se naše vedenje o preteklo
sti ne bo nikoli izgubilo.

Matjaž Rustja

Barkovlje /  Tudi letos bogato in slikovito prvo obhajilo

Prvoobhajanci v ljudskih nošah so 
čutili, da je to res “njihova maša”

V nedeljo, 18. maja, so v Barkovljah ponovno imeli lep praznik, na katerem je  prvo sveto 
obhajilo prejelo devet otrok - šest dečkov in tr i deklice

Lepa sončna nedelja je 18. 
maja privabila v barkovljan- 
sko cerkev številne vernike. 
Pred mašo so se zbirali pod 
košatima lipama na malem 
trgu pred cerkvijo. Vsa njiho
va pozornost je bila posveče
na devetim prvoobhajancem, 
šestim dečkom in Irem dekli

cam. Kot je že do lgo le tna  
navada, so bili oblečeni dekli
ce v bele, dečki pa v sinje 
parterske ljudske noše.

O b 11. uri sta prišla po 
o troke  p. Rafko Ropret in 
strežnik s križem. V kratki 
procesiji so odšli v cerkev, v 
rdeče in belo pogrnjene klo

pi. Proobhajanci so ves čas 
živo sodelovali pri obredu. 
Bila je to  res "n jihova maša". 
Pod o ltarjem  so jasno in gla
sno izrekli svoje prošnje za 
blagor staršev, vzgojiteljev, 
za m ir itd. K darovanju so pri
nesli kruh in vino in nato lepo 
razvrščeni ob oltarni mizi od-

i govarjali mašniku. To je bila 
za nas novost. Nekaj novega 
je b ilo  tudi to, da sta vsake
ga prvoobhajanca spremlja
la k obhajilu oče in mati. Da 
bi jim  starši še nadalje v živ
ljen ju  stali ob strani in jih 
vodili k Bogu!

O tro ke  je  pri obredu z 
m ik ro fo n o m  v rok i vod ila  
gospa Vera Poljšak, ki jih je 
tudi pripravljala na ta veliki 
dogodek. Bog ji poplačaj vso 
skrb in Irud!

Cerkveni pevski zbor je na 
koru prepeval zelo lepe pes
mi. Večinoma so bile M ariji
ne. Obred je zaključila p ri
ljubljena Marija skoz'življenje 
voditi srečno znaš kot voščilo 
prvoobhajancem. Tačas so se 
otroci z mašnikom postavljali 
pred oltar v skupino za foto
grafiranje, p. Rafko pa jim  je 
delil spominske podobe.

O b koncu je Vera Poljšak 
v im enu  p rvo o b h a ja n ce v  
povabila vse v dvorano Slo
venskega kulturnega društva 
Barkovlje na okrepčilo. O tro 
ci so se otresli slovesne re
snosti ter se veseli in sprošče
ni s svojci in prija te lji usuli iz 
cerkve.

Nova knjiga Eveline Umek

Mandrija in druge zgodbe

F O TO  KR O M A

Pred kratkim  je pri založ
bi M ladika izšla nova knjiga 
Eveline Um ek z naslovom  
Mandrija in druge zgodbe, ki 
so jo  predstavili v Društvu 
slovenskih izobražencev v 
ponedeljek, 12. t.m. V delu

je zaobjet spom in na nekda
nje življenje pri Sv. Ivanu, vre
dnote, kot so dom, družina 
in narod ter težavno sobiva
nje med ljudm i različnih na
rodnosti. H knjigi se bomo še 
vrnili.

9
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Seja občinskega sveta

Zaplet okrog slovenske 
konzulte in še kaj

10
Č E T R T E K ,  
22. MAJA 
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Goriški občinski svet se je 
sestal 12. in 13. maja in ob
ravnaval dolgo vrsto važnih 
upravnih zadev. Predvsem je 
svet vzel na znanje odstop 
svetovalca in nekdanjega žu
pana Scarana. Kot znano, je 
na zadnjih volitvah vodil eno 
od list in se potegoval za žu
pansko mesto. Prejel je v prvi 
fazi skoraj 20% glasov, v dru
gem krogu pa se je povezal 
z desno sredino in doživel 
pekoč poraz. K temu mora
mo dodati še žalostno dej
stvo, da mu je pred nekaj 
m eseci um rla  hči. Z arad i 
vseh teh razlogov se je umak
nil s političnega dogajanja v 
občinskem svetu.

O bčinski svet je  v nada
ljevanju izvolil novo konzul- 
to  za vprašanja  slovenske 
narodne skupnosti. V debati 
so razni predstavniki desne 
opozicije izrazili prepričanje, 
da konzulta ne bi smela več 
o b s ta ja ti za rad i sp re je tja  
zakonov 38 in 482. Sloven
ski svetovalci so v svojih po
segih zagovarjali obstoj kon
zulte, vsaj dokle r ne bosta 
oba zakona stopila v polno 
veljavo. Izraženo je bilo tudi 
prepričanje, da prav zaradi

svoje posvetovalne narave 
lahko konzulta spremlja izva
janje zaščitnega zakona za 
Slovence. Desna opozicija je 
svoje nasprotovanje stopnje
vala do take mere, da sploh 
ni imenovala svojega pred
stavnika v konzulto. Zato no
voizvoljena konzulta ne m o
re b iti uradno imenovana.

O bčinsk i svet je sprejel 
tudi ukinitev Fundacije Cri- 
stofo letti. To om enjam o sa
mo zaradi zgodovinskega 
pričevanja o razmerah, ki so 
vladale v G oric i pod fašiz
mom. Leta 1940 je bila usta
novljena Fundacija, ki je  u- 
pravljala nekatere imovine in 
bančne depozite  in iz njih 
črpala sredstva za pom oč 
trem  g o riš k im  o b čanom . 
Pravilnik, ki ga je podpisal 
sam Mussolini, je določal, da 
smejo do b iti pom oč samo 
italijanski državljani, vpisani 
v fašistično stranko, katoliške 
vere, ro jeni v Gorici. Ker je v 
letih denarna moč Fundacije 
postala zelo šibka, je občin
ska uprava sk len ila , da jo  
ukine in da sredstva, ki so 
ostala, nameni socialnim po
trebam.

( B Š )

Mirko Špacapan na našem 
uredništvu

V ponedeljek, 19. maja, je 
kandidat Slovenske skupnosti 
dr. M irko Špacapan obiskal 
uredništvo Novega glasa na 
goriškem Travniku.

Na srečanju z odgovornim 
urednikom Jurijem Paljkom in 
glavnim  dr. Andrejem  Bra
tužem je slovenski po litičn i 
predstavnik podčrta l vlogo 
NG pri podpori stranki SSk in 
skupnemu kandidatu V ittoriu 
Brancatiju na lanskih občin
skih volitvah v Gorici. Priporo
čil seje Novemu glasu, naj še 
naprej opravlja vlogo poroče
valca in spodbudnika za vso 
slovensko manjšino, ki bolj 
kot kdajkoli v tem trenutku

potrebuje jasnih in podprtih 
političnih smernic. Osvešča
nje in obveščanje o Riccardu 
lllyju ter o kandidatu SSk, ki 
ima edini resne možnosti za 
izvolitev v deželni svet, sta v 
tem trenutku še kako potreb
ni, da ne pride do nepotreb
nega razprševanja slovenskih 
glasov.

Na sestanku je prišla do po
sebnega izraza potreba po pre
pričevanju slovenskih volivcev, 
naj za deželne volitve oddajo 
preferenčni glas za Mirka Špa
capana in tako tudi v prime
ru lllyjevega poraza zagoto
vijo slovenski manjšini pred
stavnika v deželnem svetu.

Srečanje pobratenih zborov v Rupi'

Pesem nas druži

F O TO  BO M BAČ A

Mešani pevski zbor Rupa- 
Peč je v soboto, 10. maja, pri
pravil koncert skupaj s pobra
tenima zboroma iz bližnje Vr
tojbe in Dobove. Večer je po
tekal na sedežu društva kar 
pod milim nebom, ki nam ni 
bilo ravno naklonjeno. A zbo
ri se tega niso ustrašili in so na
stopili z repertoarjem, ki je ob
segal več pesmi. Lepo je bilo

opaziti napredke, ki jih je vsak 
izmed zborov naredil v enem 
letu, a še lepše je bilo dejstvo, 
da smo se zopet srečali in ob
novili našo dolgoletno pove
zanost. Po zaključnih skupnih 
pesmi je sledila še bogata ve
čerja za vse nastopajoče, ki so 
jo pripravile naše pohvale vred
ne gospodinje in skrbni možje.

(MČ)

Kultura sodelovanja je eden 
temeljnih ciljev goriške občin
ske uprave župana V ittoria  
Brancatija. To je v ponedeljek, 
19. t.m., povedal zbranim v Kul
turnem centru Lojze Bratuž 
sam župan ob svojem urad
nem obisku našega kulturne
ga hrama in poudaril, da pri 
tem velikem izzivu pričakuje 
znatno podporo slovenske na
rodne skupnosti. Prvega obča
na sta spremljala odbornik za 
kulturo Claudio Cressati in od
bornik za čezmejno sodelova
nje Damijan Terpin.

"D o lžan sem bil uradno 
obiskati to središče," je uvodo
ma povedal Brancati, "saj odi
grava ta kakovostna struktura 
pomembno kulturno vlogo ne 
le za mesto, ampak za vso po
krajino." Predsednica Kultur
nega centra Bratuž prof. Fran
ka Žgavec je goste pospremi
la po centru, nato pa za mizo 
orisala zgodovino, delovanje in 
potrebe Kulturnega centra. 
Društva in ustanove, ki imajo 
sedež v prostorih Centra Bra
tuž, so predstavili Damjan Pau- 
lin  (ZSKP), Lojzka B ratuž 
(ZCPZ), Andrej Vogrič (ŠZ O- 
lympia), Peter Černič (SZSO- 
Gorica), Miloš Čotar (MePZ 
Lojze Bratuž), Marjan Marke- 
žič (Fundacija Gorica), Vida Bi
težn ik  in Šilvan Kerševan 
(SCGV Komel), Robert Jug 
(MoPZ Mirko Filej), Branko Čer

nič (KTD) in Janez Povše (SSO).
Župan je izrazil veliko za

dovoljstvo nad opravljenim de
lom slovenskih ustanov, ki so 
po njegovem mnenju pomem
bne ne le zaradi ohranjanja 
naše kulturne identitete, am
pak tudi v luči sodelovanja ob 
meji v perspektivi vstopa Slo
venije v Evropsko zvezo. Pou
daril je, da je treba v Gorici 
okrepiti kulturni načrt, ki mu 
daje sedanja občinska uprava 
prvenstveno mesto: treba je 
omogočiti, da se premostijo 
spori, ki so na Goriškem še živi 
in jih desnica podžiga.

"Om ogočiti moramo, da v 
mestu dozori kultura sodelo
vanja na vseh področjih in rav
neh. To je veliki izziv, ki stoji 
pred nami," je rekel župan.

Odbornik za kulturo Cres
sati se je na predlog naših za
stopnikov zavzel za to, da bi 
bile v prihodnje kulturne po
bude v mestu bolje koordini
rane. Omenil je, da je občin
ska uprava že pokazala prve 
znake večje pozornosti do kul
turnih ustanov slovenske naro
dne skupnosti, da jih ho še bolj 
upoštevala pri javnih pobudah, 
in se zahvalil za posredovanje 
v čezmejnem sodelovanju. 
Odbornik Terpin pa je spodbu
dil prisotne, naj aktivneje sode
lujejo z občinsko upravo, ter 
jim zagotovil njeno podporo.

(1)1))

Sl) Sončnica /  Osmi dan družine

Ali dobro poznamo 
svoje mesto?

Z naglimi koraki je prišel 
tudi osmi Dan družine, ko se 
je zbralo na srečanju čez tr i
deset prijateljskih družin Son
čnice. Letos so odborniki iz
brali za celodnevno veliko 
postojanko samo goriško me
sto. Večina družin je začela 
skupno srečanje z deveto ma
šo na Travniku, nakar je Mau- 
ro uvedel vse udeležence v ju 
tranjo raziskovalno igro. Dru
žine, porazdeljene v Galebe, 
Kose, Slavčke in Srake, so 
morale pokazati, kako dobro 
poznajo svoje mesto. Vsaka 
skupina ptic je dobila štiride
set posnetkov deta jlov, na

koliko mestnih stavb diha slo
vensko prisotnost. Ocenjeval
na komisija je lahko nazadnje 
le ugotovila, da so se vse sku
pine res dobro odrezale, sami 
udeleženci pa so se izrazili, da 
jim  je  bila letošnja igra po 
mestu zelo všeč.

V zavodu San Luigi nas je 
nato pričakalo kosilo, ki sta ga 
pripravila Ani in Aleš. Tam se 
je tudi odvijal preostali popol
danski program. Najprej so za 
mlajše nastopili člani Sloven
skega odra iz Trsta, ki so z 
otroško igro Lučke Susič Duh 
po cekinih posredovali po
m em bno sporočilo  o tem ,

m

osnovi katerih je morala pre
poznati različne mestne pala
če in druge znamenitosti. U- 
gotoviti je bilo treba tudi nji
hov natančni naslov in prip i
sati, v kakšni zvezi so s Sloven
ci in slovensko zgodovino. Sku
pine so se naglo prepustile od
krivanju in pokazale vso svojo 
iznajdljivost, razgledanost in 
raziskovalno organiziranost. 
Po vnetosti so se posebno 
izkazali mlajši člani, ki so kot 
hitri poslanci prinašali podat
ke in pri tem igraje odkrivali,

katere so prave življenjske 
vrednote. Nato so se mlajši in 
s ta re jš i skupaj p o m e rili v 
igrah, ki sta jih predlagali Ma- 
nuela & Manuela. Najbolj so 
vžgale igre med štirimi ognji, 
gnilo jajce in nogomet med 
"nagim i" in "oblečenimi". Le
tos so vse igre imele izvrstne
ga komentatorja Kazimirja, ki 
je v tej vlogi naravnost blestel. 
Tako smo se razšli nasmejani 
in dobra volja se nas je držala 
še več dni po našem prazniku.

Ilarjet Dornik

Jurjevanje 2003

Močna okrepitev v vrstah 
goriških skavtov

Prvo pomladansko sonce 
je že zdavnaj pokukalo izza 
deževnih oblakov in ponovno 
naznanilo  prihod pom ladi. 
Eden od znanilcev ponovnega 
prebujanja narave je nedvom
no sv. Jurij, ki ob svojem godu 
(23. april) prežene še zadnje 
muhaste aprilske dneve in pri
pravi pot sončnemu in tople
mu maju. Sv. Jurij je hkrati za
vetnik vseh skavtov in ob nje
govem godu se prirejajo po
sebna srečanja, na katerih se 
v ve liko  skavtsko d ruž ino  
sprejmejo novi člani. Goriški 
skavti se svojega zavetnika s 
skupnim  slavjem in spreje
manjem novincev že tradicio
nalno spominjajo 1. maja.

Letošnje Jurjevanje je po
tekalo v Sovodnjah ob Soči. 
Vreme, ki je v prvih jutranjih 
urah obljubljalo padavine, se 
je kaj kmalu zjasnilo in orga
nizatorjem na srebrnem plad
nju ponudilo čudovit, sončen 
dan. Po glavnem zboru, ki sta 
ga sklicala načelnika in na ka
terem so se s klici predstavila

vsa krdela in vsi vodi, so se 
začele priprave na sv. mašo. 
Novinci so še zadnjič "za vajo" 
preizkušali potek obreda ob
ljub, medtem ko so ostali čla
ni med pevskimi vajami pri
pravljali glasbeno podlago za 
sv. mašo. Slednja je potekala 
na odprtem , v senci košate 
lipe. Obred je vodil pater M ir
ko Pelicon, ki je v pridigi pou
daril pomen vzgoje otroka in 
mladostnika in vlogo skavtiz- 
ma v tem procesu. Višek dne
va je bil seveda obred obljub, 
ki je potekal med sv. mašo. 
Novinci so z obljubo vstopili v 
skavtsko organizacijo in tako 
okrepili njene vrste. Goriški 
skavti so tako pridobili sedem
indvajset novih članov: vejo 
volčičev in volkuljic je okrepi
lo kar osemnajst otrok, med
tem ko je novopečenih izvid
nikov in vodnic devet.

Po sv. maši je sledil sprosti
tveni program, ki je obsegal 
štiri igre, v katerih so se v "lo- 
kalpatriotskem" duhu med se
boj pomerile geografsko po

razdeljene ekipe: Gorica cen
ter, Gorica okolica, Doberdob 
in Sovodnje. Kot zanimivost 
lahko povemo, da ekipe niso 
sestavljali samo člani, ampak 
tudi starši in prijatelji. Na so- 
vodenjski planoti se je tako 
pisana druščina zabavala v 
skakanju v vrečah, vleku vrvi, 
sestavljanju sporočil in eni iz
med najbolj tipičnih skavtskih 
iger, scoutballu. Igre so se se
veda prekinile ob uri kosila 
zaradi "višjih sil": dobra ska
vtska "pašta" je delovala kot 
čudežno zdravilo p ro ti vse 
pogostejšemu kruljenju želod
cev. V prvih  popoldanskih 
urah so bile na vrsti še finalne 
tekme prej om enjenih iger. 
Zadnji popoldanski dvoboji so

izrisali lestvico, ki je za zma
govalce dneva ovenčala pred
stavnike Gorice - centra.

Uradna razglasitev zmago
valca in nagrajevanje ekip sta 
slavnostno sklenila prvomaj
sko športno obarvano Jurje
vanje goriškega dela Sloven
ske zamejske skavtske organi
zacije. Pesem slovesa je pome
nila še zadnji pozdrav vsem 
navzočim in hkrati zaključek 
enega zadnjih skupnih srečanj 
pred poletnim  taborom , na 
katerega se bodo volčiči in 
volkuljice podali od 27. julija 
do 3. avgusta, izvidniki in vo
dnice od 21. julija do 2. avgu
sta, roverji in popotnice pa od 
8. do 18. julija.

Navihani tiger

Uradni obisk goriškega župana Brancatija 
v Kulturnem centru Lojze Bratuž

Za kulturo sodelovanja
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Tekmovanje mladih pianistov v Novi Gorici in 
blizu Arezza

Uspešni učenci Centra 
Komel

Koncert v Štandrežu

Praznik cerkvenega 
petja

ZLATA FRANCESCA, 
NAJMLAJŠI NIK

Glasbena šola Nova Gori
ca je bila 14. in 15. maja pri
jazna in ugledna gostiteljica 
letošnjega, jubilejnega 10. tek
movanja mladih pianistov Pri
morske. V sicer pretesni dvora
ni šole se je na črno-belih ti
pkah preizkusilo kar 72 mla
dih pianistov iz enajstih gla
sbenih šol Primorske, treh pri
druženih članic Zveze primor
skih glasbenih šol in dveh slo
venskih glasbenih šol v Italiji 
(Glasbena matica Trst - Sola 
Marij Kogoj, Slovenski center 
za glasbeno vzgojo Emil Ko
mel Gorica). Strokovna žirija 
(predsednik: Hinko Haas - A- 
kademija za glasbo Ljubljana) 
je v šestih starostnih kategori
jah presojala tehnično priprav
ljenost, muzikalnost, ustrez
nost in splošni vtis izvedbe 
programov tekmovalcev. Na 
tekmovanju, na katerem so so
glasno prepoznavali izjemen 
nivo primorske klavirske peda
gogike in visoko raven večine 
udeležencev, so se odlično iz
kazali tudi mladi goriški pia
nisti, gojenci Slovenskega cen
tra za glasbeno vzgojo Emil 
Komel. Največje presenečenje 
je pripravila desetletna Fran- 
cesca Fantini, ki je v 1. a katego
riji za svoj odlični in muzikal
no prepričljivi nastop prejela

94.40 točk -  zlato priznanje 
in 3. nagrado. Šestletni Vuga 
Nik, najmlajši udeleženec ce
lotnega tekmovanja, pa je v ka
tegoriji Začetniki zbral 86,40 
točk in prejel srebrno prizna
nje. Oba mlada pianista pouču
je učiteljica Michela de Castro, 
pred meseci pa sta bila v razre
du Valentine Pavio - Hlede.

Novogoriškega tekmovanja 
sta se udeležila tudi Elena Bicli- 
ni (učiteljica: Katja Lavrenčič), 
ki je v 1. h kategoriji dosegla
74.40 točk in bronasto prizna
nje, in Daša Frandolič (učitelji
ca: Barbara Corbatto), ki je v 
1. c kategoriji prejela priznanje 
za udeležbo (65,00 točk).

PRVI ALEXANDER, 
DRUGA ALEXANDRA

Ko smo že pri uspehih 
naših gojencev, omenimo, da 
je potekalo od 2. do 4. maja v 
Castig lion F iorentino blizu 
Arezza državno tekmovanje, 
ki sta se ga udeležila tudi dva 
mlada učenca klavirske šole 
prof. S. Gadžijeva na SCGV 
Emil Komel. Komisija, ki ji je 
predsedoval znani pianist Ser- 
gio Perticaroli, je prvo nagra
do v kategoriji Pr/me note z 
najvišjo oceno (99/100) dode
lila osemletnemu Alexandru 
Gadžijevu. D rugo nagrado 
(93/100) pa je osvojila komaj 
šestletna Alexandra Tofful.

(TG)

Že dolgoletna tradicija je, 
da je  Združenje  cerkvenih 
pevskih zborov v G oric i sre
di maja prired ilo  koncert na
božne zborovske glasbe. Za
dnja leta je to iz določenih 
vzrokov nekaj časa izpadlo 
in zato je  treba sedaj spet 
obnoviti to lepo trad ic ijo .

Te misli je v svojih pozdra
vnih besedah izrekla predse
dn ica  ZCPZ p ro f. Lojzka 
Bratuž in se pri tem tud i za
hvalila vsem nastopajočim  
pevskim zborom . Teh je bilo 
skupno pet. To so b ili MePZ 
Štandrež (dir. David Bandel- 
li, o rg le  Silvan Zavadlav), 
MePŽ Lojze Bratuž (Bogdan 
K ra lj) , M oP Z  M irk o  F ile j 
(Zdravko Klanjšček), MePZ 
Podgora (M irko  Špacapan) 
in MePZ Rupa-Peč (Zdravko 
Klanjšček).

Kot je že iz programa raz
vidno, so nastopajoči zbori 
izvajali skladbe zelo različ
nih avtorjev, v glavnem slo
venskih oz. par tu jih , zlasti 
po lifonsk ih . M ed tem i sta 
predvsem naš Jacobus Gal
lus in Španec Thomas Louis 
da Victoria. Med našimi zna
nim i skladatelji so b ili na pr
vem mestu V inko V odop i
vec, M atija Tomc, Lojze Mav, 
nato Peter Jereb, S. M ihelčič,

D anilo Fajgelj, A. Hribar, K. 
Adamič, pa še J. G ruber in 
J. Deschermayer. Skladatelji, 
ki izraža jo  precej različne 
stilne izvore, vendar se bolj 
ali manj g ib lje jo  v novi ro
m an tik i ali še prej v rene
sančni po lifon iji. Pozna se, 
da si posamezni zbori resno 
prizadevajo doseči lepe us
pehe, čeprav seveda še niso 
vsi na d o lo č e n ih  n ivo jih . 
Vsekakor - pozna se resen 
pristop k dosto jnem u petju, 
kar je go tovo spodbudno. 
Še to: v glavnem so b ile  na 
sporedu skladbe z M arijino  
oz. ve liko n o čn o  vseb ino . 
Naj še om en im o , da smo 
slišali tud i p rije tno  novite 
to, namreč skladbo Ave M a
ria  P a tr ic k a  Q u a g g ia ta . 
Lepa in obe tavna  te r p r i
m erno m oderna skladba, ki 
kaže na bodoč i razvoj m la
dega glasbenika.

V z razkošnim i Kraljevim i 
freskami poslikani župni cer
kvi so pod stropom  in m o
gočnim i oboki lepo in p rije t
no odm evale m elod ije  na
stopajočih zborov. Zelo šte
viln i ljub ite lji naše pesmi, ki 
so cerkev napoln ili, so z za
s lužen im  ap lavzom  to p lo  
nagradili vse nastopajoče.

(AB)

PROSVETNO DRUŠTVO STANDREZ

PRAZNIK ŠPARGLJEV
PETEK, 30. MAJA, OB 20.45

- odprtje  razstave del SONJE MALIGOJ v župnijskem 
dom u A. G regorčič v Štandrežu

SOBOTA, 31. MAJA
- ob 17. uri SLIKARSKI EX TEMPORE
- ob 20.30 Ples z ansamblom ZAMEJSKI KVINTET 

NEDELJA, 1. JUNIJA, OB 19. URI
- Baletna skupina CENTRA EMIL KOMEL
- Plesna skupina URŠKA iz Nove G orice
- O troški zbor VESELJAKI iz D oberboba
- Ples z ansamblom KRAŠKI KVINTET 

PONEDELJEK, 2. JUNIJA, OB 20.30
- Ples z ansamblom NE ME JUGAT 

SOBOTA, 7. JUNIJA, OB 20.30
- Ples z ansamblom OASI 

NEDELJA, 8. JUNIJA
- ob 17. uri SREČANJE PRITRKOVALCEV
- ob 19. uri Nagrajevanje
- Nastop MePZ RUPA-PEČ
- Nastop dramske skupine PD Štandrež 
z enodejanko ČAU ČAU, REX!
- Ples z ansamblom KRAŠKI KVINTET

Na voljo od ličn i šparglji, domača jedača in pijača  
Bogat srečolov 

Razstava del Sonje M aligo j

P O D  POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

Dejavnosti Slovenskega centra Emil Komel
Koledar dejavnosti na Centru Komel je kot vsako leto bogat in 

zanimiv. V preteklih dneh so učenci že igrali na zaključnih nastopih 
na Vrhu sv. Mihaela in v Devinu. Sledila bo še vrsta nastopov na 
drugih podružnicah. Prvi osrednji zaključni nastop bo ta petek v 
KC Bratuž in nosi naslov Otroci enega sveta. Z glasbo in besedo se 
bodo učenci povezali z otroki različnih narodnosti in kultur.

Posebnost letošnjega konca šolskega leta pa je gostovanje 21. 
Srečanja slovenskih obmejnih glasbenih šol, ki bo letos v Gorici. 
Učenci in učitelji 11 glasbenih šol bodo obiskali naše mesto, popol
dne pa bodo v KC Bratuž prikazali raznoliko podobo in sporočilo 
svojih glasbenih govoric. To nedeljo bodo zvoki učencev goriških 
glasbenih šol odmevali na Sprehodu med zelenjem v Pevmskem 
parku, kamor sta jih povabila društvo Intermusica in goriška občina.

MEŠANI PEVSKI ZBOR ŠTANDREŽ

vab i na koncert

IZ PRIMORSKE... IN NAZAJ
POTOVANJE Z LJUDSKO PESMIJO 

PO SLOVENSKEM PROSTORU IN ČASU

zborovodja: David Bandelli

petek, 23. maja 2003, ob 21 .uri
župnijski park med lipam i

V prim eru slabega vremena bo koncert 
v župnijski dvorani Anton Gregorčič.

P O D  POKROVITELJSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

.< f^ , KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ

' va b i na  srečanje
❖

KO ČEŠNJE ZORIJO...
SODELUJEJO: A ktiv kmečkih žena-Brda 

Kvartet Kvartin

Na razpolago bodo češnje za pokušnjo in nakup 
ter raznolike domače češnjeve slaščice.

Kulturni center Lojze Bratuž - Pod lipam i 
petek, 30. maja 2003, ob 20.30

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ 
in KROŽEK "ANTON GREGORČIČ"

ra b ita  na srečanje

‘ SLOVENCA NA DEŽELO’
POGOVOR S KANDIDATOM 

DR. M IRKOM  SPAZZAPANOM

Petek, 23. maja, ob 18. uri 
Kulturni center Lojze Bratuž, pod lipami.

V prim eru slabega vremena v m ali dvorani

OBVESTILA

SPOROČAMO, DA bo sreča
nje predsedniškega kandida
ta na deželnih volitvah Riccar- 
da lllyja s slovenskimi volivci v 
Kulturnem centru Lojze Bra
tuž, prvotno napovedano za
26. maj, pomaknjeno na torek,
27. maja, ob 19. uri, vedno v 
KC Bratuž v Gorici. Pomemb
na novost je, da sta soorgani
zatorja večera obe krovni or
ganizaciji, SSO in SKGZ.

SEKCIJA SSK za Števerjan 
vabi na volilni shod, ki bo v 
nedeljo, 25. maja, ob 11. uri 
na trgu pred cerkvijo v Šte- 
verjanu. Prisoten bo dr. M ir
ko Špacapan, kandidat na bli
žnjih deželnih volitvah.

V NEDEIJO, 25. t.m., bo ob
16. uri v cerkvi na Sveti Gori 
srečanje dveh Goric.

VJEREMITIŠČU bo v sredo,
28. t.m., ob 20.30 predstavi
tev kn jige  R udolfa-R udija  
Šimca Kako se je začelo na 
Soči 797.5. Vabljeni!

ROMANJE V M edjugorjeod 
30. maja do 2. junija. Še ne
kaj mest je prostih, pohitite z 
vpisom. Za potovanje zado
stuje veljavna osebna izkazni
ca. Vpis pri g. Darku, tel. št.: 
0481 882395 ali 0481 32121.

VPISOVANJE V poletno sre
dišče Srečanja 2003, ki ga pri
reja SD Sončnica v Zavodu sv. 
Družine od 9. junija do 11. ju
lija, bo potekalo od 26. do 30. 
maja. Tel. 0481 536455.

POLETNO SREDIŠČE Sklada 
Mitja Čuk Kratkočasnik bo letos

v osnovni šoli v Sovodnjah od 
| 30. junija do 25. ju lija  od 8. 
tlo  17. ure. Vpisi do 15. junija 
im ajo popust. In form acije: 
Damjana Češčut (tel. 0481 
82087, mob. 335 5952551).

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško sporoča, 
da je za izlet v Poadižje od 13. 
do 15.6. prostih še nekaj mest.

! Prijave: 0481 882024.
V GALERIJI Ars nad Kato

liško knjigarno razstavlja An
drej Kosič. Razstava je odprta 
po urniku uradov do 30. junija.

ČESTITKE

Svet slovenskih organiza
c ij čestita Moški pevski sku
pini Akord Prosvetnega dru
štva Podgora za 10-letnico 
delovanja in posebej še M ir
ku Špacapanu za uspešno u- 
metniško vodenje.

SOŽALJE

Družini in svojcem izreka 
Slovenska skupnost Gorica- 
Trst globoko sožalje ob sm rti 
Dora Prinčiča. Uveljavljen vi
nogradnik iz Pradeža je  b il 
vzor vsem krm inskim in bri
škim pridelovalcem grozdja 
te r užival velik ug led tako  
med italijanskim kot sloven
skim prebivalstvom. Klanja
mo se mu kot velikemu pred
stavniku našega naroda, kise  
je uveljavil v enem od najbolj 
izpostavljenih predelov slo
venstva.

K o l e d a r  d e j a v n o s t i

SCGV E m il  K o m e l

ob koncu  šolskega leta 2002 /200 j

PONEDELJEK, 12. MAJA, OB 19.30
ZAKLJUČNI NASTOP NA VRHU SV. MIHAELA 
KD Danica

ČETRTEK, 15. MAJA, OB18.30
ZAKLJUČNI NASTOP V DEVINU 
Sedež pevskih zborov

ČETRTEK, 22. MAJA, OB19.00
ZAKLJUČNI NAS TOP V JAMI.JAH 
KD Kremenjak

PETEK, 23. MAJA, OB20.00
“OTROCI ENEGA SVETA” - IGRAJO IN POJEJO
NAJMLAJŠI UČENCI
Velika dvorana KC Lojze Bratuž v Gorici

PETEK, 30. MAJA, OB 19.30
ZAKLJUČNI NASTOP V DOBERDOBU 
Župnjiska dvorana

SREDA, 4. JUNIJA, OB 20.00
BALET, KOMORNE SKUPINE, ZBOR 
Velika dvorana KC Lojze Bratuž v Gorici

PETEK, 6. JUNIJA, OB 19.30
ZAKLJUČNI NASTOP NA PLEŠIVEM 
OŠ L. Zorzut

TOREK, 10. JUNIJA, OB 20.30
V GALERIJI ZVOKOV IN GLASOV 
Velika dvorana KC Lojze Bratuž v Gorici

OB PRAZNOVANJU SV. IVANA
POD CERKVENIM OBOKOM 
Cerkev sv. Ivana v Gorici

1 1
Č E T R T E K ,  
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2 0 0 3

Občni zbor Zadružne banke Doberdob in Sovodnje
V petek, 16. maja, je bil v večernih urah v Kulturnem  

dom u v G oric i občni zbor Zadružne banke D oberdob in 
Sovodnje. Zavod, ki je do konča lanskega leta posloval v 
D oberdobu, Sovodnjah, Ronkah in v Štandrežu, ima od 
maja letos tudi podružn ico v G oric i; v ta p ro jekt so upravi
te lji v ložili veliko truda. Predsednik upravnega sveta M irko 
H m eljak je lanskoletno poslovanje ocenil kot dobro kljub 
splošni gospodarski krizi.
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SLOVENIJA

Izumiranje (po)govorne kulture

Zamejske enačbe in deljenja
M atem atika je  že od nek

daj povezana z magijo. Ču
dežne form ule in kom bina
cije številk so navduševale 
tako Arabce kot Hebrejce, 
Grke in Rimljane. Vsak je v 
številkah videl nekaj magič
nega, edinstvenega, od re 
šujočega.

Celo besedo lahko do pra
faktorja  reduciram o na šte
vilo, ki nam bo razkrilo glob
lji pomen.

To vam bo vsaka poštena 
vedeževalka znala razložiti, 
vendar če bi ji postavili na
slednja vprašanja, bi morda 
tudi sama priznala, da se no
ben antični narod ni tako moj
strsko - spretno ali nespret
no - znal igrati s številkami 
kot zamejski Slovenci.

Zamejski Slovenci tako v 
Ita liji kot v Avstriji živ im o v 
prepričanju, da je pluralnost 
tako rekoč sinonim  sloven
ske slovnične množine: pre
pričani smo, da lahko plural
no zaživimo le tedaj, če ima
mo (vsaj) tri organizacije  - 
naj si bodo to krovne orga
nizacije, vaški pevski zbori ali 
dram ske skupine. D vo jina  
Slovencem namreč povzroča 
veliko preglavic, ednina oz. 
edinost pa sta starom odna 
pojma: danes govorimo raje 
o singlih oz. o postmodernih 
marginalnih subkulturah.

Zamejska dogma plura l
nosti je sprta z nespornim  
aritm etičn im  dejstvom, in si
cer z upadanjem števila pri
padnikov naše skupnosti. Zu
nanje in notranje dejavnike 
številčnega nazadovanja raje 
popravljam o z m azohistič
nim knjigovodskim trikom, in 
sicer s povečanjem vknjižb 
(števila organizacij) in istoča
snim ignoriranjem  (negativ

ne) bilance, kot da bi se so
očili z resničnimi vzroki stanja.

Pojem mazohizem  izhaja 
pravzaprav iz naše prejšnje 
skupne dom ovine - g ro f Le
opold von Sacher-Masoch je 
nekaj desetletij živel v štajer
skem Gradcu, veliko veselje 
s sim boln im i pom eni naših 
dejanj pa bi imel tudi drug 
avstrijski zdravnik, ki se je si
cer za krajši čas m udil v Tr
stu, in sicer Sigmund Freud.

Zamejska aritmetika je za
nimiva za proučevanje tudi 
zaradi drugega dejstva: vsa
ko množenje organizacij po
meni v bistvu deljenje.

Prav zaradi omenjenega 
zmanjševanja notranje števil
čnosti oz. številčne moči na
rodne skupnosti je strem lje
nje k antičnem u idealu po
polnosti, ki ga pooseblja šte
vilo tri, fata morgana, utvara 
ali pa opij. Tri defin ic ije  - za 
vsakega svojo.

Če so antični narodi v šte
vilkah videli nekaj magične
ga, edinstvenega ali odrešu
jočega, so številke za zamej
ske Slovence mora in muka.

Zam ejsko odštevanje je 
po leg de ljen ja  d rug i feno 
men, ki ga ne m orem o razu
msko dojeti. Če zmanjšanju 
števila pripadnikov dodamo 
(oproščam se za komplicira
no matematično formulacijo) 
še zm anjšan je  števila me
dijev, dob im o stanje, ki bi ga 
bolje definirali budistični me
nihi s pojm om  nirvana, to je 
z odtu jenostjo  in oddaljeno
stjo od vsake zemeljske bo
lečine, logike, sile in prisile. 
Če že nismo bolj papeški od 
papeža, se morda prib ližu je
mo idealom malega tibetan
skega naroda, ki mu prav ta
ko kot nam grozi izumiranje.

Za Tibetance se že vrsto 
let borijo hollywoodski zvezd
niki, kot je na prim er Richard 
Gere. Za hollywoodske zvezd
nike je tam situacija jasna: Ti
betanci so "the  good guys" 
(fejst fantje), ki jih  ogrožajo 
"bad" (hudobni) K itajci, za
mejci pa zelo radi trd im o, da 
n im am o zunanjih sovražni
kov, da složno živim o z vse
mi, ki nas obdajajo. M i ne ra
bimo zunanje pomoči. Podo
bni smo Polifemu, ki je na 
vprašanje, kdo te je oslepil, 
odgovoril (misleč na Odise
ja) "N ihče". Tudi njemu niso 
ostali Kiklopi mogli pomaga
ti, saj sam ni znal izustiti, kaj 
ga teži.

Rešitev zamejskih proble
mov ni tore j skrita v števil
kah, tem več v besedah, v 
zmožnosti in umetnosti kom
biniranja le-teh. Slovenci smo 
pravzaprav Slovani, to je "Ijud- 
stvo-ki-govori". Naši predniki 
so naše severne sosede defi
nirali kot Nemce - prosto bi 
danes prevedli kot "Ijudstvo- 
ki-ne-govori". Med nami je 
možen in potreben dialog.

V besedi d ia log se skriva 
številka, vendar grška števil
ka dve: za pogovor sta po
trebna dva ozirom a dvoje - 
to je zm ožnost ubesedova
nja in poslušanja. Če bom o 
to zm ogli med sabo, to  je 
med "tis tim i-k i-znam o-go - 
vo riti" , bom o uspeli p repri
čati in nagovoriti tud i naše 
sosede, "ki-ne-znajo-govori- 
t i"  (in kdaj pa kdaj n iti p ri
s luhniti).

Izum iranje naše govorne 
in pogovorne kulture pa nas 
vse bo lj sprem inja v " lju d 
stvo, ki-ne-zna-(več) govori- 
ti-med sabo".

Peter Rustja

In memoriam/1933-2003

Rodoljubu Karlu 
Kocjančiču v slovo
Nepričakovano in boleče 

je odjeknila vest, da je komaj 
v 69. letu starosti prem inil 
ta jn ik Društva za negovanje 
rodo ljubn ih  trad ic ij organi
zacije TIGR Primorske Karlo 
Kocjančič. Sredi številih načr
tov in aktivnega delovanja v 
prid društva ga je v Kopru z 
a v to m o b ilo m  p o d rl m lad 
brezvestnež.

Karlo Kocjančič je bil duša 
društva TIGR, kjer so se sno
vali načrti za odkritja spome
nikov in obeležij našim poza
bljenim  rodoljubom  Tigrov
cem, kateri so se borili za ob
stoj slovenskega življa in last
ne zemlje v času fašističnega 
nasilja in potujčevanja. Koli
ko poti je  prevozil in na koli
ko vrat je potrkal, da je orga
niziral eno samo odkritje  o- 
beležja, je  vedel samo on.

Njegova glavna skrb je bi
la dograditev in odkritje  veli
kega spomenika na Cerju pri 
Kostanjevici na Krasu, kjer 
naj bi b ra n ite lji slovenske 
zemlje, žrtve vojn in nasilja, 
dob ili svoja obeležja. Z vest
nostjo in natančnostjo je kot 
urednik glasila Primorski ro
doljub, ki izhaja dvakrat let

no, zbiral prispevke pričeval
cev p o lp re te k le  tig rovske  
zgodovine. S svojo realistič
no in optim istično pripom bo 
je zabeležil in opisal vsako 
svečanost ob odkritjih  spo
menikov in obeležij Tigrov
cem kakor tud i druge dogo
dke in proslave, povezane s 
slovenskim življem.

Pri srcu mu je bila naša za
mejska stvarnost. Povsod, 
kjer je le mogel, je v okviru 
društva posegel. Boril se je  z 
Jeremitarji za njihovo zem

ljo. Posebno skrb je posvečal 
p roslavam  bazov išk im  ž r
tvam in bil kritičen do vsega, 
kar je tam neslovenskega, saj 
ta spomenik, je menil, bi mo
ral b iti le naš - simbol sloven
stva.

Karlo Kocjančič je imel za 
vsakogar p rijazno besedo, 
bil je iskren prija te lj in od li
čen sogovornik. Meja za nje
ga že dolgo ni več obstajala. 
Povezoval in združeval je Slo
vence z onstran in tostran 
meje. Naši problem i so mu 
bili enako pri srcu kot tisti v 
dom ovini. Ni ločeval - zdru
ževal je ljudi. Bil je neutruden 
javni delavec in idealist za 
vse, kar je lepo in pošteno, 
iskalec resnice in velik naro
dnjak.

Dragi Karlo, na Vaši zad
nji proslavi ob odkritju  dopr
snega kipa zaslužnemu Ti
grovcu Antonu Rutarju v No
vi Gorici smo Vas videli vese
lega in srečnega. Nismo mo
gli s lu tili Vašega skorajšnje
ga odhoda. O hranili Vas bo
mo v spominu kot velikega 
Primorca, človeka in narod
njaka vedno z nasmehom in 
optim izm om  v srcu.

Ko bo dograjen in odkrit 
spomenik na Velikem Cerju, 
se bo Vaša duša vzradostila 
in Vaš cilj bo dosežen, čeprav 
v večnosti. Hvala Vam za vse!

Bogomila Lupine

10. tabor Slovencev po svetu
Osrednja prireditev Izseljenskega društva 

Slovenija v svetu - tradicionalno srečanje Slo
vencev iz m atične dom ovine, zamejstva, 
zdomstva in izseljenstva - 10. tabor Sloven
cev po svetu bo v soboto, 14. jun ija  2003 v 
Zavodu sv. Stanislava v Šentvidu. O b 9. uri 
bo maša, ob 10.30 okrogla miza na temo Slo
venija ob vstopu v Evropsko unijo - novi izzivi. 
Sodelovali bodo: Andrej Engelman (državni 
sekretar in d irektor Službe vlade RS za evrop
ske zadeve), Zdravko Inzko (direktor za med

narodne odnose z državami vzhodne Evrope 
na avstrijskem zunanjem m inistrstvu), Ivo Jev- 
nikar (novinar iz Trsta), Jurij Paljk (urednik 
Novega glasa), Jože H im ok (predsednik Zve
ze Slovencev na Madžarskem), moderator bo 
Matej Erjavec (urednik Sončne pesmi). Po 
okrogli mizi bo debata-razgovor med Sloven
ci iz Slovenije, zamejstva in izseljenstva. Pred 
okroglo mizo in po njej bo kratek kulturni pro
gram. V atriju Zavoda sv. Stanislava bo raz- 

: stava akademske slikarke Andreje Dolinar iz 
Argentine.

GLOSA JURIJ PALJK

V lis tih  vse redkejših tre
nutkih, k i si jih  v uredništvu 
lahko še privoščimo za pogo
vor o tem, kaj b i b ilo  dobro  v 
našem tedniku sprem eniti, 
pisati, predrugačiti a li kako 
drugače oblikovati, se pona
vadi spom nim o na vas, dra
ge bralke in bralci, in tud i na 
vse tiste, k i j ih  je  na žalost ve
dno več, ki nas ne berejo.

O bičajno se v takih trenu
tk ih  Nataša, D an ije l in jaz  
znajdem o na lepi terasi na
šega uredništva, od  koder je  
pogled na Kostanjevico in na 
goriški grad, predvsem pa na 
zelenje lepega vrta goriške  
nadškofije, na zelenje, k i po 
mirja, kjer nas ponavadi s sko
delico kave v rok i pogovor 
vedno zanese na naš tednik.

V enem takih trenutkov, ki 
ponavadi ne tra ja jo dlje kot 
pet m inut, m i je  m inuli teden 
kolega D an ije l rekel, da se 
m ed vsakdanjim pisanjem in 
oblikovanjem časopisa pre
malokrat a li pa sploh n iti ne 
zavedamo vseh tistih sloven
skih ljudi, k i nas ne poznajo, 
ne berejo našega časopisa, a 
živijo  ob nas in z nami, pa jih  
naša stvarnost, naše življenje 
in delo n iti na jm anj ne zani
majo, ga seveda zato tud i ne 
poznajo, ka j šele, da b i sega 
udeleževali, da b i soustvarjali

vse tisto, kar im enujem o s 
preprostim  izrazom življenje  
in delo naše narodne skup
nosti.

"Veliko b rezbrižnosti je, 
preveč je  je  in včasih se č lo
vek sprašuje, zakaj vse to ," je  
rekel D anije l in sva se malo 
pom udila p ri vseh tistih lju 
deh slovenskega rodu, k i si
cer še govorijo  slovensko, a 
se ne prepoznavajo  v našem 
vsakdanjem življenju narod
ne skupnosti, kaj šele, da b i 
brali naš tednik, se nanj na
ročili.

Pred le ti se je  tem ljudem  
rado reklo, da so tista "siva 
cona" naše narodne skupno
s ti v Ita liji, k i je  ne poznamo. 
Ž iv ijo , delajo, d iha jo  in l i 
pa jo , vse m an j seveda ob
čujejo  v slovenskem jeziku, 
prav gotovo pa se v naši na
rodni skupnosti, v naši m anj
š in i to re j ne prepoznavajo, 
velikokrat z nami tud i nočejo 
im e ti nobenih vezi. Teh ljud i 
seveda naš tednik ne doseže, 
tud i zato ne, ker zanj kom aj 
vejo, če sploh vedo. O  nas 
lahko preberejo, če prebe
rejo, samo tisto, kar piše ita 
lijanski dnevnik, ker ponava
d i n it i  našega slovenskega 
dnevnika ne berejo.

Najkrajša in po  svoje naj
lažja razlaga b i bila ta, da

0 brezbrižnosti
rečemo, da gre za tisto brez
brižnost do lastnih korenin in 
izročila, k i je  trdna podlaga 
gotovo narodne asimilacije z 
večinskim narodom. O d  lake 
trd itve pa do tihe obsodbe 
takega početja je  kratek ko
rak in po moje naredimo prav 
tu  tis to  usodno napako, k i 
takega človeka, k i se ne pre
poznava v našem načinu, v 
naši ob lik i življenja slovenske 
narodne skupnosti, še bo lj 
oddalji od  naše stvarnosti, pa 
na j bo to v kulturnem , jav
nem, šolskem in tud i gospo
darskem živ ljen ju  naše na
rodne skupnosti, navsezadnje 
tud i na po litičnem  področju.

Ena od  znač ilnosti naše 
narodne skupnosti je  namreč 
ta, da se je  skozi desetletja 
p o d  črn im  te rorjem  in ka
sneje v nelahkih povojnih le
tih  ohran ila  vse do danes 
prav zato , ker je  strn jena, 
zato, ker v vsakodnevnem  
življenju ž iv i svoj jezik, živi 
svojo sam obitnost na vseh 
ravneh v svojem, slovenskem 
jeziku. Samo tisti, k i se vsak 
dan de javno ukva rjam o  s 
tem, da b i to življenje nare
d ili bogatejše in bo lj polno,

istočasno pa se zavzemamo, 
da hi b ilo to življenje obenem  
čim bo lj naravno, vemo, da je  
živeti v po lnosti svojo samo
b itnos t kot narodna m anj
šina iz jem no  težko in  ko t 
skupnost lahko zaživimo sa
m o takrat, ko smo skupnost, 
ko se to re j združu jem o na 
vseh ravneh in se med seboj, 
m ed enakim i in podobn im i 
torej, srečujemo, skupaj živi
mo. Temu se preprosto reče 
narodna skupnost. Čeprav 
razdeljena, z zgodovinsko u- 
temeljeno, še danes s krvave
čo rano razdeljena, se je  naša 
narodna skupnost v Ita liji oh
ranila skozi dolga desetletja 
predvsem zato, ker je  bila skup
nost, ker se je  znala izražati 
in obnašati kot skupnost in to 
na skorajda vseh ravneh, na ka
terih se mora neka skupnost 
izražati, če noče izginiti.

O d zunaj se ta naša narod
na skupnost, za katero vsi 
vemo, da je razdeljena, a je  
vseeno in morda tud i zato še 
b o lj narodna skupnost, saj 
vendarle ne m oremo priča
kovati, da bom o vsi enaki in 
enakomisleči, od  zunaj se to
rej ta naša mala skupnost več

krat v id i kot m ajhna stvar
nost, majhna stvar in večkrat 
tud i pravi m ali geto, kar nam 
včasih ita lijanski p rija te lji tu
d i rečejo, drugi, k i nam niso 
prija te lji, pa nam z obnaša
n jem  in  nesp re jem an jem  
naše narodne skupnosti ka
žejo, da smo zanje tujki, ne
potrebn i, odvečni, celo so
vražni so do nas.

Če tokra tne  b i zapisal n iti 
ene same besedice o tem, da 
t i ljud je  ponavadi ne vedo, 
kako težko je  skozi desetletja 
poitalijančevanja in asimila
cije obstati kot narodna skup
nost, b i pa vseeno rad zapi
sal, da je  prav brezbrižnost 
ena tistih ran naše narodne 
skupnosti, k i odpira po t tih i 
asim ilaciji, za katero vemo, 
da z integracijo nima nobe
ne skupne točke, saj gre p ri 
asim ilaciji za tiho in bolečo 
utop itev slovenstva in zato  
slovenske narodne skupnosti 
v večinskem narodu.

Zato  je  povsem razum lji
vo, zakaj smo delovali in vča
sih kot narodna skupnost v 
Ita liji še delujemo, navzven 
kot geto in torej kot zaprta 
majhna skupnost; preprosto  
zato, ker smo hote li ohran iti 
svojo samobitnost, svoj jezik  
in ku ltu ro  v m orju  večinske
ga naroda, ne nazadnje tud i

same sebe in svoje korenine, 
navade, prijateljstva, predv
sem pa svoj jezik, jezik, jezik, 
brez katerega si naše narod
ne m a n jš in e  ne m o re m o  
predstavljati.

In zato naj bo oh koncu 
še tako neljubo to, kar bom  
zapisal, a vendar sem pre 
pričan, da drži, kot p rib ito !

Če bomo pristajali na to, da 
je  "povsem normalno in zato 
sprejemljivo, za vse nas dobro, 
nenevarno in nasploh m o
derno" to, da se ljudje v naši 
narodni skupnosti ne prepoz
navajo, da ne berejo naših ča
sopisov, ne poslušajo našega 
radia, ne pošiljajo otrok v slo
venske šole, bomo kot narod
na skupnost izginili.

In tudi zato ni normalno in 
je  torej zato nesprejemljivo, 
da neka teri, k i se ne prepoz
navajo  v naši sredi, v naši 
skupnosti nočejo živeti, na
sprotno, se je  tudi sramujejo 
in jo  zaničujejo, iščejo delo v 
naši sredi, a nas obenem po
sredno zaničujejo tud i tako, 
da svoje otroke pošiljajo v ita
lijanske šole, da se našega živ
ljenja ne udeležujejo, ga celo 
smešijo, zan iču je jo  in celo 
arogantno zase zahtevajo to, 
da se tega, kar sem zgoraj 
zapisal, ne sme več javno reči! 

paljk@noviglas. it
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Na sodni obravnavi v Haagu

Morda razkritje novih dejstev 
o razpadu države

Državni zbor bi moral čimprej sprejeti še okoli šestdeset t. i. evropskih zakonov

Univerza na Primorskem

Štiri tisoč študentov 
v prvem letu

V novi visokošolski zavod se bo morda 
vključila tudi Politehnika v Novi Gorici

M ila n  Kučan, nekdan ji 
predsednik Slovenije in prej tu
di dolgoletni voditelj Komuni
stične pa rtije , se je , kaže, 
temeljito pripravil na pričanje 
zoper Slobodana Miloševiča 
na sodni obravnavi, ki poteka 
v Haagu pred mednarodnim 
kazenskim sodiščem za zloči
ne, storjene na območju nek
danje Jugoslavije. Obrambni 
minister dr. Anton Grizold mu 
je na njegovo prošnjo poslal 
dokumente, v katerih so opi
sane razne plati vojne za osa
mosvojitev Slovenije, pa tudi 
trditve vrhov nekdanje Jugo
slovanske ljudske armade v 
Beogradu, da je bilo v vojni za 
osamosvojitev Slovenije krše
no mednarodno vojno in hu
manitarno pravo.

Gre za navedbe, vsebova
ne v knjižici z naslovom Istina 
o oružanom sukobu v Sloveniji 
(Resnica o oboroženem spopa
du v Sloveniji), z obtožbami 
zoper posameznike in boje, ki 
so jih le-ti vodili. Pristojni or
gani v Sloveniji, so od vseh ak
terjev, ki so obravnavani, zah
tevali pojasnila, odgovore so 
že pred leti poslali na medna
rodno kazensko sodišče v Ha
agu. A to ni ukrepalo niti v e- 
nem primeru. Gre nadalje za 
trditve upokojenega generala 
JLA Marjana Čada, izrečene v 
nekem intervjuju, da so leta 
1991 na Škofijah v čudnih 
okoliščinah umrli trije pripad
niki jugoslovanske vojske. Čad 
je zatrjeval, da so enote slo
venske teritorialne obrambe 
že po sklenjenem premirju na
padle vojake iz karavle v Ško
fijah, jih izvlekli iz avtomobila 
in jih  ubili. Pričanje M ilana 
Kučana se je začelo v sredo,

21. maja, in ker je naš časnik 
že izšel, ne vemo za podrob
nosti o tem, kar se dogaja v 
Haagu. Gotovo je le to, da se 
Kučan in Miloševič dobro poz
nata in da vesta za vse, kar se 
je dogaja lo  ob postopnem 
razpadanju bivše skupne drža
ve. Že na zaslišanju hrvaškega 
predsednika Stjepana Mesiča, 
ki je bil v prelomnih trenutkih 
predsednik predsedstva SFRJ, 
se je govorilo o tem, kdo je 
pravzaprav kriv za krvavi raz
pad prejšnje skupne države. 
Krivca naj bi bila po Miloše- 
vičevem mnenju Slovenija in 
še posebej Milan Kučan. Me
sič je pri tem ostal neomajen. 
Povedal je, da v Sloveniji ni bila 
napadena jugoslovanska ljud
ska armada, temveč je le-ta 
izvedla napad na Slovenijo. 
Miloševiču dokumente in dru
go gradivo za obrambo pred 
haaškim sodiščem pripravlja 
cel štab izvedencev in njego
vih somišljenikov v Beogradu, 
sodelujejo pa tudi uradno do
ločeni posamezniki na sodi
šču. Na mednarodnem kazen
skem sodišču se bosta Miloše
vič in Kučan skoraj zagotovo 
zadnjič videla. S pričanjem oz. 
navzkrižn im  zasliševanjem 
bosta poskušala politično ob
računati med seboj. Slovencev 
to ne bi smelo huje prizadeti. 
Za nas je najvažnejše to, da 
imamo svojo državo, ki smo 
si jo  sami priborili in da je Slo
venija trden del mednarodne 
skupnosti.

O ODNOSIH S HRVAŠKO 
LEPE BESEDE

V okviru tistega, kar se je v 
prejšnjih dneh dogajalo pri 
nas, omenjamo najprej spod
budno napoved finančnih in

borznih strokovnjakov, zbra
nih na srečanju v Portorožu, 
da se bo letošnja inflacija v 
Sloveniji vendarle lahko zniža
la na 5,3%. Že naslednje leto 
pa naj bi se znižala na 3,5%, s 
čimer bi odpravili eno najve
čjih družbenogospodarskih 
težav, na katero Slovenijo opo
zarjajo tudi v evropski komi
siji. Manj ugodna pa so opo
zorila, da mora državni zbor 
do 1. maja leta 2004, ko bo 
Slovenija uradno postala čla
nica EU, sprejeti še okoli 60 t.i. 
evropskih zakonov.

Tridnevni uradni obisk pred
sednika Hrvaške v Sloveniji je 
minil predvsem v ponavljanju 
izjav, da so odnosi med drža
vama ugodni in prijateljski, 
nerešena vprašanja pa da bo 
mogoče rešiti z dobro voljo 
Zagreba in Ljubljane. Toda 
bile so to samo lepe besede, 
vljudnostne fraze iz diplomat
skega besednjaka S tipeta 
Mesiča in dr. Janeza Drnov
ška. Dejansko pa ni videti no
bene možnosti za rešitev obeh 
tem eljnih zadev: slovensko- 

| hrvaške meje in dolga nekda
nje podružnice Ljubljanske 
banke v Zagrebu hrvaškim 
varčevalcem. Pogovori o obeh 
vprašanjih so težki in zaplete
ni in ni velikih obetov, da bi ju 
premaknili z mrtve točke tudi 
med napovedanim obiskom 
predsednika hrvaške vlade Ivi
ce Račana v Ljubljani.

Bolj uspešen pa je bil prvi 
obisk, ki ga je predsednik slo
venske vlade Anton Rop ob 
koncu prejšnjega tedna opra
vil v Avstriji. Državi odlično 
sodelujeta na političnem po
dročju, kar sta med pogovori 
z gostom poudarila tudi av

s tr ijs k i kanc le r VVolfgang 
Schussel in predsednik drža
ve Thomas Klestil.

V odnosih s sosednjo drža
vo pa ostajajo nerešene pogla
vitne zahteve in pravice slo
venske narodne skupnosti na 
Koroškem, ki jih  je Avstrija 
dolžna izvajati skladno s 7. čle
nom avstrijske državne po
godbe. Na Dunaju je kancle- 
er Schussel premieru Ropu za
gotovil, da bo država sprejela 
ukrepe za nadaljnje oddajanje 
slovenske radijske postaje v 
Celovcu, Radia 2.

Med obiskom na Dunaju 
sta se premier Anton Rop in 
avstrijski kancler VVolfgang 
Schussel udeležila tudi otvo
ritve prenovljene Knafljeve u- 
stanove, središča izobraževa
nja slovenskih študentov na 
Dunaju. Gre za sklad, ustanov
ljen leta 1676, namenjen šti
pendiranju študentov iz teda
nje dežele Kranjske. Premiera 
sta na o tvoritv i prenovljene 
zgradbe poudarila pomen de
leža intelektualcev v zgodovi
ni in v sedanjih odnosih med 
narodoma oz. med Slovenijo 
in Avstrijo. Ob tem navajamo, 
da je bilo v dveh in pol stoletjih 
s sredstvi iz najemnine za se
daj obnovljeno stanovanjsko 
najemnino mogoče zagotovi
ti štipendije okoli 1.200 sloven
skim študentom. Denar za pre
novo so prispevali mesto Du
naj ter ministrstvi za šolstvo 
Avstrije in Slovenije, vodila pa 
jo je Mohorjeva družba iz Ce
lovca. Slovenski znanstveni in
štitut je po slavnostni otvori
tvi v pritličju Knafljeve ustano
ve priredil razstavo koroškega 
slikarja Valentina Omana.

Marjan Drobež

S lo v e n s k a  
vlada izpoln ju
je finančne ob
veznosti, ki jih 
je  sprejela z u- 
stanovitvijo  U- 
niverze na Pri
morskem. Prek 
m in is trs tva  za 
šolstvo, znanost 
in šport ji je za 
potrebe v tem 
le tu  nakazala  
340 m ilijo n o v  
tolarjev. Univer
za pa bo dobila 
še 260 m ilijo 
nov tolarjev za 
naložbe, pred
vsem za grad
njo nove zgrad
be tega zavoda v Kopru, v ka
teri bosta tudi sedeža rekto
rata in fakultete za humani
stične študije.

Priprave na začetek delo
vanja U niverze na P rim or
skem vodi vršilka dolžnosti 
d irek to rica  prof. dr. Lucija 
Čok (na sliki), bivša sloven
ska m inistrica za šolstvo. Po
vedala je, da bo zavod pričel 
polno delovati v začektu no
vega akademskega leta 2003/ 
2004. Prijavljenih je okoli štiri 
tisoč študentov, izobraže
vanje pa bo vodilo ozirom a 
usmerjalo 260 profesorjev in 
kakih 50 raziskovalcev. Po 
zatrjevanju prof. dr. Lucije 
Čok bo nova Univerza odpr
ta za obalni oz. sredozemski 
prostor in bo skladno s tak
šno usmeritvijo razvijala tudi 
svoje izobraževalne in raz
iskovalne programe. Na slo
vensko obalo, to  je na U ni
verzo, bodo vabili tudi pro
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fesorje iz tujine. Prispelo je 
že več ponudb iz Francije, 
Španije in Portugalske.

Preden bo U niverza na 
Primorskem v oktobru letos 
pričela delovati, bo morala 
vlada p o trd it i n jen s ta tu t, 
izvoliti pa bodo morali tudi 
senat Univerze in imenovati 
n jenega  p rvega re k to rja . 
M orda bo za to  mesto kan
didirala prof. dr. Lucija Čok.

Sodeč po nekaterih izja
vah predstavnikov mestne 
občine Nova Gorica, deni
mo, župana M irka Brulca v 
časniku Profitu, po mnenju 
drugih občin na Goriškem in 
tud i glede na razm išljanja 
posameznikov v vodstvu Po
litehnike, ki so sicer še ne
uradna, se bo tudi omenjeni 
v isokošo lsk i pedagoški in 
znanstvenoraziskovalni za
vod v Novi Gorici vključil v 
Univerzo na Primorskem.

(M.)

S časnikarske konference v družbi Fructal v Ajdovščini

Pripravljeni na izzive na prostem 
trgu Evropske unije

Za ohranitev pomembnih tržišč na območjih nekdanje 
skupne države bo družba vanje tudi investirala

Po napovedih izvedencev 
v Gospodarski zbornici Slo
venije in v posameznih pro
izvodnih panogah ozirom a v 
njihovih združenjih se bo slo
venska živilskopredelovalna 
industrija ob vključitvi Slove
nije v EU znašla v težavnem 
položaju. Proizvodnja v Slo
veniji je predraga in zato z 
njo s sedanjimi cenami ne bo 
mogoče konkurirati na pro
stem trgu v državah članicah 
evropske povezave. Veliko 
cenejši pro izvodi, v našem 
primeru, denimo, sadni so
kovi in otroška hrana, iz tu ji
ne bodo lahko prevladali tudi 
na slovenskem tržišču, če
prav slovenski porabniki, kot 
se zdi, najbolj zaupajo do
mačemu blagu, če je seveda 
to kakovostno.

Predstavniki živilske indu
strije Fructal so o omenjenih

temah govorili na srečanju s 
časnikarji, 15. t.m., vendar so 
bili pri tem precej optim istič
ni. Sklicevali so se na vrhun
sko kakovost sadnih sokov, 
izdelkov otroške hrane in dru
gih proizvodov ter na sloves, 
ki ga Fructal uživa na m no
gih trž iščih  v tu jin i. V letu 
2002 je ta družba prodala za 
skoraj 20 m ilija rd  to la rjev  
izdelkov, ob tem pa je dose
gla m ilija rdo  to larjev dob i
čka. Kljub pojavom, ko posa
mezni kupci spričo zm anj
ševanja kupne  m oči ra je  
kupujejo cenejše sokove ali 
druge proizvode kot pa tiste 
z višjim i cenami, ter upošte
vaje tudi druge težave, si v 
Fructalu obetajo uspešno po
slovno leto. Izvozili bodo kar 
okrog 60% od celotne pro- 
iz vod nje, in sicer na trad ic io
nalna tržišča, največ v Bosno

in Hercegovino, na Hrvaško, 
v Srbijo in M akedonijo , pa 
tudi v Italijo, Avstrijo, Švico, 
Veliko Britanijo, Češko in v 
Združene države Amerike. 
Po vključitvi Slovenije v EU, 
1. maja p rihodn je  leto, bo 
vsa ta povezava postala no
tranji trg, na katerem bodo 
lahko uspevale predvsem  
velike m ultinacionalne druž
be. V Fructalu upajo, da se 
bodo vendarle tudi oni lahko 
uveljavili. Za ohranitev po
membnih tržišč v državah na 
obm očju nekdanje SFRJ bo
do tja tudi investirali, in sicer 
v gradnjo tovarn ali obratov, 
v katerih bi zagotovili lud i 
predelavo surovin v proizvo
de živilske industrije, kakršne 
ima v svojem proizvodnem 
programu matična industrija 
v A jdovščini.

(M.)

Nekatere sorte gojijo samo v Brdih

Praznik češenj v tednu med prvim 
in osmim junijem

Tradicionalni Praznik češenj naj bi po mnenju nekaterih 
postal občinski praznik v Brdih

V Goriških Brdih je praz
nik češenj že nekaj desetletij 
osrednji družabni, turistični 
in tudi kulturni dogodek vsa
ko leto. Prireditev bo letos 
potekala v dneh med prvim  
in osm im junijem , vrhunec 
dogajanj pa bo v soboto in 
nedeljo, 7. in 8. junija. Glav
no prizorišče bo v t.i. Štalo- 
nih (blizu vinske kleti na D o
brovem), slavnostna otvori
tev praznika pa bo v gradu 
Dobrovo. O rganizatorji pri
reditve, to sta zlasti Občina 
Brda in turistično društvo na 
Dobrovem, so letošnji pro
gram delno spremenili in ga 
obogatili. Glavna novost pa 
je, da bodo zagotovili brez
plačni vstop na osrednje pri
zorišče. To pomeni, da bodo 
vse dejavnosti, ki bodo po
tekale v nedeljo, 8. jun ija , 
dostopne vsem, pričakujejo

pa več tisoč obiskovalcev iz 
Slovenije in tudi iz b ližn jih  
obm očij v Ita liji.

Lucija Prinčič-Terpin, od
govorna urednica Briškega 
časnika, je v novi številki tega 
glasila občine Brda zapisala, 
"da češnji v Brdih namenjajo 
veliko pozornosti. Tudi s po
m očjo praznika si je briška 
češnja utrdila sloves med slo
venskimi kupci, čeprav si je 
že v preteklosti izborila po
m em bno mesto. Češnje iz 
Brd so b ile  kot p rvo sadje 
cenjene in iskane po sred
njeevropskih mestih že pred 
prvo svetovno vojno. Doma
činom so poleg prvega sadja 
pomenile tudi prvi zaslužek 
pri hiši po dolgi zim i. V prej
šnjih desetletjih so se češnje 
spoštljivo umikale vinski trti, 
v današnjem času pa z ve
seljem opazu jem o obnov

ljene češnjeve nasade, ki so 
v maju in jun iju  polni vrveža 
obiralcev".

Om enjam o, da so na Ki
tajskem češnje gojili že pred 
4.000 leti, pri nas v Evropi pa 
so se razširile v srednjem ve
ku. Znanih je več kot 2.000 
sort, nekaj sort pa je samo 
briških. To so, denimo, sorte 
Petrovka, Burlat, Napoleono
va, Van, Lapins, Bing, Ger- 
mersdorfska in Giorgia.

Praznik češenj se je  v Br
dih uveljavil do te mere, da 
naj bi po mnenju nekaterih, 
tud i posameznih svetnikov 
občine, ta praznik razglasili 
kar za praznik občine Brda. 
Toda o datum u ozirom a do
godku, ki bi ga izbrali za ob
činski praznik, bodo odločali 
po postopku, ki je določen z 
zakonom.

(M.)
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GOSPODARSTVO

Se navdušenje vrača?
O b robu srečanja G-10 v 

Švici je  guverner italijanske 
centralne banke Fazio pou
d a r il, da se b o d o  v roku 
šestih mesecev za svetovno 
gospodarstvo  začeli p isati 
boljši časi. V podporo temu 
prepričanju navaja pridoblje
no zaupanje finančnih tržišč 
in večji optim izem  potrošni
kov. V vsakem primeru bodo 
ZDA v tem novem okviru oh
ranile vod ilno  vlogo predv
sem zaradi velike prožnosti 
lastnega gospodarskega si
stema ter visoke p roduktiv
nosti svojega proizvodnega 
aparata. Ameriška gospodar
ska rast bo v prihodnjih dveh 
letih nihala okrog 3,0 % let
no. V Evropski uniji bo prišlo 
do korenitega preobrata šele 
prihodnje  leto, ko naj bi se 
letni ekonomski porastek po
vzpel na 2,0 do 2,5 %. Epide
mija atipične pljučnice, ki ter
ja v Aziji vsak dan nove sm rt
ne žrtve, bo imela po mnenju 
Fazia omejene posledice na 
ekonom ijo tega področja in 
nobenih na preostali svet.

V luči tega optim istične
ga pogleda v prihodnost in

zaradi večje politične goto
vosti po vojni v Iraku svetov
na finančna tržišča nadalju
je jo  s pozitivn im  nihanjem 
po m in im aln ih vrednostih iz 
sredine marca. M arsikateri 
varčevalec je prav v tistem  
najbolj negativnem trenutku 
preložil delniško naložbo v 
obvezniško ali zahteval v rn i
tev kapitala in s tem udejanjil 
izgubo. Podatki v tabeli ja
sno kažejo, da je potrebno v 
določenih trenutkih  obdrža
ti zadostno mero treznosti in 
racionalnosti ter slediti svo
jem u začetnemu investic ij
skemu programu. Po podat
kih dnevnika IISo le24 O re je  
donosnost prihrankov v v i
šini 91,5% odvisna prav od 
pravilne sestave slednjega. 
Izbira posameznih vredno
stnih papirjev (delnic, obvez
nic) ali skladov ima omejen 
učinek (4,6 %) na končni re
zultat. Trenutek nakupa raz
nih oblik varčevanja (t.i. mar
ket tim ing) vpliva na donos 
le v višini 1,8%. Torej čarob
nih vrednostnih papirjev na 
finančnem  tržišču preprosto 
ni. Za varčevalca je  osnovne-
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ga pomena, da v sodelova
nju s finančnim  svetovalcem 
izdela zelo učinkovit osebni 
investicijski program  in ne 
vlaga svojih prihrankov v luči 
trenutnega navdušenja bor
znih tečajev. N ihče ne more 
namreč jam čiti, da se bo po
z itivn i trend slednjih nada
ljeval. Dober investicijski na
črt navadno vsebuje tri razli
čne investicijske komponen
te, in sicer: delniško, obvez
niško ter monetarno. Delež 
delniške komponente naj bo 
vezan na lastno nagnjenost 
za tveganje in na časovni raz
mah, ki zaobjem a investi- 

načrt.
Stojan Pahor

Projekt Futura - storitve 
za enake možnosti

Projekt Futura-storitve za 
enake možnosti je poseben 
projekt dežele Furlanije-Julij- 
ske krajine, ki ga financira Ev
ropska unija v sklopu dejavno
sti Evropskega socialnega sk
lada. Projekt je namenjen iz
ključno ženskam, ki bi se rade 
ponovno vključile v delovno o- 
kolje, in nudi ženskam celo 
vrsto storitev, da tako lažje us
klajujejo družinske in poklic
ne obveznosti. Te storitve so 
zelo raznolike in gredo od ne
ge nepokretne osebe do otro
škega varstva (jutranjega ali 
popoldanskega), pomoči pri 
čiščenju hiše in kuhanju in po
dobno.

Pri EU si že dalj časa priza
devajo, da bi se povečal odsto
tek zaposlenih žensk. Zaradi 
tega skušajo na vse načine o- 
lajšati vstop in seveda kasnej
ši obstanek žensk v delovnem 
okolju. H krati se zavedajo, da 
imajo zaposlene ženske celo 
vrsto težav pri usklajevanju 
vseh obveznosti, ki jim  jih na
rekujejo po eni strani družina, 
po drugi pa poklicne zadolže
nosti ali obiskovanje tečajev 
za poklicno rekvalifikacijo . 
Ravno zaradi tega je deželna 
uprava odobrila poseben pro
jekt, ki se imenuje Futura in ki 
vsaj nekoliko zmanjšuje bre
mena zaposlenih žensk.

Za storitve, ki jih nudi pro
jekt Futura, lahko zaprosijo 
ženske:
a) ki imajo doma otroke, ki so 
stari manj kot 15 let;
b) ki imajo doma sorodnike, 
ki so starejši kot 75 let, niso po
polnoma pokretni (kar mora 
pisno potrditi družinski zdrav
nik) in ki prejemajo pokojnino, 
ki ni višja od trikratnega mini
malnega zneska pokojnine in 
ki so se obenem odločile za ka
tero izmed teh možnosti:
c) da bodo obiskovale kak po
klicni tečaj, ki ga financira de
žela;
d) da bodo prešle iz skrajša
nega urnika na celotni delov
ni urnik;
e) da se bodo zaposlile s pol
nim delovnim urnikom in so 
bile prej nezaposlene;
f) da se bodo zaposlile s pol
nim  de lovnim  urn ikom  po 
porodniškem dopustu;
g) da bodo spremenile delov
ni urnik zaradi reorganizacije 
podjetja;
h) da so ustanovile svoje pod
jetje pred manj kot tremi leti.

Zaposlena ženska, ki odgo
varja navedenim pogojem, lah
ko dobi največ en prispevek za 
obiskovanje tečajev in največ 
en prispevek za ponovno vklju
čitev v delovno okolje. V prime
ru obiskovanja tečajev je vred

nost storitev premosorazmer- 
na s trajanjem tečaja, v prime
ru zaposlitve ali spremembe 
delovnega urnika pa bo žen
ska prejemala storitve v vred
nosti do največ 415 evrov za 
dobo 8 mesecev.

Družina ne bo v nobenem 
primeru prejela denarja v goto
vini, pač pa storitve od otroške
ga varstva, do nege nepokret
ne osebe na domu, pomoči pri 
urejanju hišnih opravil pa kuha
nja obrokov in podobno. Vse 
te storitve nudijo razne usta
nove, s katerimi se je dežela 
pri nudenju storitev povezala. 
V primeru zaposlitve bo ta po
moč trajala največ osem me
secev, v primeru obiskovanja 
tečajev pa celo trajanje tečaja.

Da lahko koristimo navede
ne storitve, moramo seveda 
predstaviti ustrezno prošnjo na 
deželo. V tem primeru ni mož
na neposredna predstavitev 
prošnje na pristojni urad, pač 
pa se mora interesentka obrniti 
na kak deželni zavod za poklic
no izobraževanje, kjer bo dobi
la vse dodatne informacije in 
pomoč pri predstavitvi prošnje. 
Vse interesentke se lahko obr
nejo tudi na Slovenski deželni 
zavod za poklicno izobraževa
nje, kjer jim  bodo nudili vse in
formacije in potrebno pomoč.

Mara Petaros
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BLAGAJNA IN RAZPOLOŽLJI
VOST PRI OSREDNJI BANKI IN 
POŠTNI UPRAVI

DRŽAVNE IN SORODNE VRED
NOTNICE, KI JIH LAHKO REES- 
KONTIRAMO PRI OSR. BANKI

TERJATVE DO BANČNIH 
USTANOV

TERJATVE DO STRANK

OBVEZNICE IN DRUGE 
VREDNOTNICE

SOUDELEŽBE

VEČLETNI STROŠKI

IMOBILIZACIJE

RAZNE AKTIVNE POSTAVKE

AKTIVNI PRIPISI IN IZLOČITVE

SKUPNA AKTIVA

6.043.518

43.010.525

26.270.334

122.283.826

33.519.926

1.706.648

103.306

4.754.360

9.590.292

1.328.983

248.611.718

OSTALI POMEMBNEJŠI PODATKI
*  Število podružnic: 7 

Število uslužbencev: 90
*  Število članov: 1.200
*  Premoženje za Nadzorni organ: 41.740.276 €  

Skupna vrednost zaupanih sredstev in posojil: 
424.739.000 €

DOLGOVI DO BANČNIH USTANOV

DOLGOVI DO STRANK

DOLGOVI ZA VREDNOTNICE

SREDSTVA TRETJIH V UPRAVI

RAZNE PASIVNE POSTAVKE

PASIVNI PRIPISI IN IZLOČITVE

SKLAD ODPRAVNIN

SKLADI ZA RIZIKE IN OBVEZE

SKLAD ZA RAZVREDNOTENJE 
TERJATEV

SKLAD ZA SPLOŠNE BANČNE 
RIZIKE

DRUŽBENA GLAVNICA

DOPLAČILA NA DELEŽE

REZERVNI SKLAD

SKLADI DENARNEGA 
OVREDNOTENJA

POSLOVNI DOBIČEK

SKUPNA PASIVA

3.304.084

163.775.930

28.626.021

56.301

5.801.015

432.537

2.685.833

1.524.695

2.013.023

88.856

15.924

113.241

37.478.970

606.540

2.088.748

248.611.718

AKTIVNE OBRESTI IN SLIČNI DOHODKI

PASIVNE OBRESTI IN SLIČNA 
BREMENA

DIVIDENDE IN RAZNI DOHODKI

AKTIVNE KOMISIJE

PASIVNE KOMISIJE

DOBIČEK PRI FINANČNIH POSLIH

RAZNI DOHODKI PRI STORITVAH

UPRAVNI STROŠKI

ODPISI VEČLETNIH STROŠKOV IN 
IMOBILIZACIJ

VIŠANJE SKLADA ZA OBVEZE IN BREMENA

RAZNI UPRAVNI STROŠKI

POPRAVKI TERJATEV IN VIŠANJE 
SKLADOV ZA JAMSTVA IN OBVEZE

PRILIVI TERJATEV IN NIŽANJE SKLADOV 
ZA JAMSTVA IN OBVEZE

VIŠANJE SKLADA ZA RAZVREDNOTENJE 
TERJATEV

DOBIČEK PRI SPLOSNEM POSLOVANJU 

IZREDNI DOHODKI 

IZREDNI STROŠKI

IZREDNI PREBITEK

DAVKI NA POSLOVNI DOBIČEK

POSLOVNI DOBIČEK

11.866.199

-3.114.639

57.941

1.701.004

-199.681

498.620

1.098.786

-8.264.978

-530.262

0

- 2 2 .2 2 2

-399.023

31.040

-423.510

2.299.275

304.739

-9.875

294.864

-505.391

2.088.748
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Potrditev Guinnessove knjige rekordov

Rekord svetovne 
popotnice Benke Pulko
Pet let in pol trajajoče poto

vanje Ptujčanke Benke Pulko 
z motociklom okoli sveta je na
šlo svoje mesto tudi uradno v 
Guinnessovi knjigi svetovnih 
rekordov. Bilo je to prvo kon
tinu irano  solo potovanje z 
motorjem po vseh sedmih ce
linah sveta, najdaljše žensko 
potovanje z motorjem (glede 
na čas in prevožene kilome
tre) ter prvo potovanje ženske 
na motorju po Savdski Arabi
ji. Tako smo dobili prvega Slo
venca, ki je nosilec treh rekor
dov hkrati.

"Do sodelovanja z Guinnes
som je prišlo spomladi 1997, 
ker je nekaj prijateljev trdno 
verjelo, da kaj takega še ni bi
lo narejenega. Potrebno je bi
lo predložiti najavo za naskok 
rekorda in jo  precej natančno 
opredeliti. Seznanjena sem 
bila s pravili. Med potovanjem 
sem bila občasno v stiku s so
dniki in tistimi, ki rekorde pre
verjajo, vrednotijo ter nadzi
rajo," je povedala Benka.

Na sedežu Guinnessa v 
Londonu so potrdili, da je to bil 
eden najbolje dokazno podpr
tih rekordov. 24 kg vzorno ure
jenega dokaznega gradiva, 
bencinskih računov, cestnin
skih lističev, fotografij, pisnih 
potrdil, dokumentov, več kot 
6000 naslovov tistih, ki so jo  na 
poti srečali, pričajo, da je to bilo 
potovanje brez primere.

Benka je v teh dneh zaokro
žila polletnico, odkar se je pri
peljala s poti Po Zemlji okoli 
Sonca, kot jo  je poimenovala.
Večna popotnica je priznala, 
da bi se potovanje zgodilo  
tudi sicer, če ne bi kandidira
lo za svetovno razpoznavni 
rekord. "Priznanje rekorda mi

Nogomet /  Champions league

nedvoumno naznanja dokon
čni in dejanski zaključek po
tovanja. Od sedaj dalje je le 
še spomin. Lep sicer, a spo
min. Preteklost. Zelena luč za 
nove projekte in sveže avan
ture. Morda ga bom počasi 
lahko tudi sama dojela kot 
rekordersko dejanje. Do se
daj je bil zame le delovni pro
ces, dolg in zahteven, ki sem 
ga posvečeno opravlja la z 
veliko ljubeznijo."

Sedaj piše knjigo in pripra
vlja multim edijska predava
nja. "Da razdelim s tistim i, ki 
jih zanima, kod sem hodila in 
kaj se mi je  dogajalo v petih 
in pol letih potepanja." Knji
ga bo izšla jeseni, ko se bodo 
začela tudi gostovanja in pre
davanja po Sloveniji.

V Guinnessovi knjigi rekor
dov se v vsaki novi izdaji ome
nja le majhen fragment vseh 
rekordov. Upajmo, da se bo 
rekord Benke Pulko kmalu 
pojavil na straneh ene najbolj 
razpoznavnih in prodajanih 
knjig na svetu.

Vredna ogleda je spletna 
stran www.benkapulko.com.

Manchester: po 28. maju nova 
italijanska kolonija!

28. maj in Manchester sta 
vse bliže. Gre za datum  in 
kraj, ki bosta ostala dalj časa 
zapisana v zgodovini povoj
ne Ita lije . Na program u ni 
nobenih volitev, niti se ne na
poveduje padec Berlusco
nijevega sistema in ob liko
vanje tretje republike. Napo
veduje se pravi "verski koncil", 
ki bo v poznih večernih urah 
k ro n a l zm a g o v ito  
opcijo  med dvema, 
ki jih ponuja: Milan 
ali luventus. "Koncil"
28. maja bo določil, 
kdo bo naslednje le
to prvi svečenik oz. 
pontifex maximus bo
žanstva z nogometni
mi čeveljčki in usnje
no žogo  in katero 
mesto bo Meka no
gometnih navdušen
cev, Milan ali Turin.

M ilan je letošnjo 
sezono začel izv r
stno: novem bra je 
veljal za najkakovost
nejšo in najbolj spektakular
no italijansko ekipo. O d no
vega leta so delnice društva 
iz ulice Turati padle. M ilan 
daje vseskozi vtis, da se ko
maj prebija iz tekme v tekmo 
in da mu je  po t do fina la  
Champions league včasih utr
la boginja Usoda. O b solidni 
obrambi, ki ji načeljujeta Mal- 
dini in Nesta, je bil M ilan v 
drugem delu sezone pomanj
kljiv v grajenju igre. Vezna 
vrsta, ki jo je  Ancelotti zarisal 
v obliki romba kaže na to, da 
se Milan ne poslužuje bokov 
za napadanje nasprotnikovih 
vrat. Že zaradi samih značil
nosti obeh rdečečrnih napa

dalcev, Ševčenka in Inzaghija, 
je  moral A nce lo tti že v za
četku leta odm isliti grajenje 
igre po bokih. Ševčenko je 
namreč najbolj učinkovit ta
krat, ko sam dobi žogo izven 
kazenskega prostora in po
skuša p rodor p ro ti vratom  
uspešno izpeljati tako, da s 
hitrostjo, svojim glavnim oro
ž jem , prem aga nasprotne

branilce. Glavna značilnost 
drugega M ilanovega napa
dalca, Inzaghija, je pragmati
zem in oportunizem pred vra
ti. M ilanova številka devet 
ima zelo izrazit smisel za gol. 
Sam se ne podi za žogo, če 
pa jo  dobi v bližini nasprot
nikovih vrat, je zaradi nepred
vidljivosti težko ustavljiv. Da 
se m aks im a lno  iz k o ris t ijo  
značilnosti obeh bomberjev, 
mora napad rdečečrnih do
po ln iti nogom etni velemoj
ster, ki je  sposoben ustreči 
nogometnim zahtevam napa
dalcev. Sposoben mora biti 
torej vsakič najti Ševčenka in 
mu žogo podati natančno do

milimetra zato, da se Ukraji
nec z žogo lahko spusti v "div
je dirjanje" proti nasprotniko
vim vratom. Hkrati mora biti 
ravno tako natančen v po
dajah Inzaghiju, ki vseskozi 
stoji na namišljeni off-side črti 
in skuša tako zmesti nasprot
nikove branilce. Rdečečrni se 
lahko  p o h v a lijo  z dvem a 
nogometašema, ki ustrezajo 

go rn jim  k rite rijem , 
Rui Costo in Rival- 
dom. Rivaldo letos ni 
ujel pravega ritma in 
glede tega razočaral 
svoje navijače. Rui 
Costa je  prvi del se
zone odigral zelo do
bro, v drugem pa je 
izgubil rdečo nit M i
lanove igre. Razloge 
za spremembo v igri 
Berlusconijevega klu
ba (novemberski su- 
perM ilan v nasprotju 
s trenu tno  oseko v 
zadetkih) lahko torej 
iščemo tudi v slabi igri 

Rui Coste. On je v Milanovi 
postavitvi neobhodno potre
ben člen, ker je trenutno sam, 
ki lahko "vžge" napadaln i 
dvojček Inzaghi - Ševčenko.

Letošnja zgodba Stare da
me iz Turina je zelo različna, 
skorajda nasprotna M ilano
vim dogodivščinam. Izbranci 
trenerja Lippija (na sliki) so 
letos delovali kot diesel mo
tor. Štartali so nekoliko poča
sneje, ko pa so ulovili pravi 
ritem, jih  v prvenstvu ni mo
gel več nihče dohiteti. Podob
no se je zgodilo v najelitnej
šem evropskem  nogom et
nem tekmovanju. V predtek
movalnih krogih jih je Man

chester Utd dvakrat prema
gal, v četrtfinale so se Turinča- 
ni uvrstili skozi šivankino uho, 
tudi Barcelono so četrtfina l
nem dvoboju izločili z veliko 
težavo. Ko pa se je tekmova
nje prevesilo v najzanimivejši, 
končni del, je Juventus, po te
snem porazu v Madridu, avto
ritarno premagal in osmešil 
veliki Real Madrid. Trenutno 
so črno-beli v vrhunskem psi
hofizičnem stanju. Povratna 
tekma proti španskim prva
kom iz Madrida je dokazala 
trdnost granitne obrambe Tu- 
rinčanov, ki ima v Davidsu pr
vi trdni steber že v vezni vrsti, 
luventusovi branilci so kljub 
odsotnosti Cira Ferrare zasen- 

I čili Realove prve violine, Zida
na, Figa in Raula, in v napadu 
osamili Ronalda, ki je postal 
popolnoma nenevaren. Hkra
ti je turinsko moštvo držalo 
niti igre v svojih rokah ter že 
od začetka navalilo na vrata 
Ikerja Casillasa. O bram ba 
kraljevega moštva je kaj kma
lu kapitulirala pod pritiskom 
Nedveda in soigralcev. O d
sotnost Čeha na finalni tekmi 
zaradi rumenega kartona, ki 
si ga je prislužil na povratni 
polfinalni tekmi, bo za luven
tus težka izguba. Plavolasec 
s številko 11 je bil namreč le
tos nedvomno mož odločitve 
v številnih trenutkih, ko Tu- 
rinčani niso predvajali učinko
vite igre. Nedvedova izključi
tev bi lahko zelo slabo vpliva
la na črnobele tudi zato, ker 
bodo morali zaradi Čehove 
odsotnosti spremeniti način 
igranja. Trenutno je namreč 
Nedved daleč najboljši Juven- 
tusov posameznik, ki ga ne 
more nihče nadomeščati niti 
po kakovosti niti po količin- 
skosti njegove igre in njego
vega doprinosa ekipi.

Andrej Černič
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POTOPIS

Od Nove Gorice do Santiaga (28)

CAMINO FRANCES
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Nace Novak

Kaj se pa greš, človek?
O b izhodu  iz El Aceba 

sto ji spom enik nemškemu 
kolesarju, ki mu ni b ilo dano, 
da bi prikolesaril do Santia
ga. Ne vprašujte me, kako je 
umrl, ker ne vem. M orda je 
bil kriv neroden padec, mo
goče bližnje srečanje z na
sproti vozečim vozilom , in
farkt, bo?

Ko sem hodil m imo, sem 
pomislil, da si je na nek način 
izbral primeren čas in kraj za 
zaključek življenjske poti. Za
kaj ? Zato, ker na Caminu ni 
stresa in naglice. Nobenega 
p ritiska . N obenih  "dead li- 
neov", računov za elektriko, 
pralnega stroja, ki crkne, ipd. 
Na Caminu ni treba upošte
vali nobenih pravil oblačenja 
(razen tistih, ki jih  narekuje 
mati narava) in vsak se lahko 
obnaša tako, kot se mu zdi, 
da je na jbolj prim erno. Na 
Cam inu teče vse skupaj v 
nekem čarobnem ritm u. Ves 
čas si v prem ikanju. Ves čas 
se nekaj doga ja  in vedno

nekaj novega, saj tis to  staro 
puščaš za seboj. Večji del 
dogajanja sloni na 
"prišel-videl-šel na
p re j" . Kam or p ri
deš, si tu jec. N o
mad. S seboj nosiš 
res le tisto najnuj
nejše za preživetje, 
s tem pa tudi pre
cej manj neke laž
ne o d govo rnos ti. 
O d g o vo rn o s ti do 
sistema, ki zahteva 
od posam eznikov 
vse več svobode, 
jem lje pa jim  jo na 
perfidno prefinjen 
način, z načrtn im  
ustvarjanjem  ved
no novih potreb in 
življenjskih stilov in 
s s p o d b u ja n je m  
m nož ične  p o tro 
šnje. Vsakdanji problem i, ki 
se v vsakem od nas kopičijo 
dan za dnem in slej ko prej 
pripelje jo do takšne ali d ru
gačne bolezni, med rom a
njem nim ajo prave teže, saj

na vse skupaj gledaš iz dru
ge perspektive. Tam dož i
vljaš svobodo v pravem po
menu besede. Tam živiš tako, 
kot bi b ilo treba živeti.

Že res, da od hoje ni mo
goče živeti, a je res tudi, da 
poznam preveč ljudi, ki živijo 
zato, da delajo, da zaslužijo 
za hrano, da lahko delajo, in

se v rt ijo  v tem začaranem 
krogu in si ga lišpajo s kopi
čenjem materialnih reči, ki so 
na poti k sebi povsem nepo
membne in nepotrebne.

Če nič drugega, se je imel

nemški rom ar zadnjih nekaj 
dni v življenju lepo. Umrl je 
svoboden.

V ju tru  po najstrašnejšem 
dnevu na C am inu sem se 
počutil precej klavrno. Zara
di teka v sandalih s težkim 
b rem enom  na h rb tu  se je 
znova oglasila poškodba iz 
prvih dni. Ja, spet me je špi-

kalo v skočnem sklepu, pa 
tudi žulji niso bili nič manj 
žuljavi. Da utrujenosti niti ne 
omenjam.

Ker sta se tud i Emilia in 
VValter po ču tila  podobno ,

smo se odločili, da grem o le 
do 15 kilom etrov oddaljene
ga mesta Ponferrada (na sli
ki). Brez trohice slabe vesti 
sem prekršil butasto pravilo 
o najmanj 20 kilom etrih na 
dan in si privoščil en tak "mo- 
v ing rest day" (prem ikajoči 
počitek), saj me je  zadnja 
etapa res uničila.

Emilia in VVal
ter sta ostala zve
sta asfa ltu , sam 
pa sem vseeno 
za v il na b la tn o  
stezo, označeno z 
rum enim i pušči
cami, ki se je  v iju 
gajoče se spušča
la po pobočju na
v z d o l. Ker sem 
nekaj kilom etrov 
pred Ponferrado 
po p o m o ti zavil 
na daljšo od obeh 
možnih poti, sem 
bil "n a g ra je n " z 
doda tn im i trem i 
kilom etri hoje, ta
ko da sem v me
sto vkorakal v sti
lu "okoli riti v žep". 

Do zavetišča sem se privlekel 
utrujen, kot bi prehodil 81 in 
ne 18 kilom etrov, med na
pornim prestapanjem z noge 
na nogo pa sem, priznam, 
kar nekajkrat resno pomislil

na to, da bi katero od etap 
do Santiaga vendarle presle- 
paril z avtobusom.

Šele v zavetišču sem opa
zil, da mi je med hojo kar 
opazno o tek la  leva noga. 
Nad gležnjem je bila precej 
debelejša od desne, če pa k 
temu prištejem še pogled na 
pomilovanja vredna stopala, 
kjer sem imel s " fla jš tr i"  po
vite vse prste, pa še oba pod
plata in peti, je bilo stanje res 
alarmantno.

"Kaj se pa greš, človek ?" 
me je ob pogledu na razcve- 
teni spodnji okončini vprašal 
rom ar mojih let, ko sva v ko
palnici skupaj čakala na prost 
tuš.

"N ič, le malo prehitro in 
preveč h o d im , ker se mi 
nekoliko m udi," sem mu po
jasnil. Ko sem mu v nada
ljevanju debate povedal, da 
sem iz Slovenije, se je na
smehnil in rekel:

"A ti si ta h itronog i Slo
venec, o katerem se med ro
marji širijo zgodbe, da pre
m agu je  nekaj e tap  naen
krat?"

"Ja, najbrž res, ampak saj 
vidiš, kakšno ceno plačujem 
za to ," sem mu odgovoril in 
skom ignil z rameni. Potem 
sva se začela oba smejati.

/  dalje
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Kdaj bomo drug drugemu ljudje?

Zaznamovani
5 6. STRANI

Zaljubljeni...
A je prvič po treh letih d i

šala tako, kot je treba." Mlajši 
avstralski pisatelj Tim Win- 
ton (1960), ki piše o majhnih 
krajih in ljudeh v vsakodnev
n ih , včasih  tu d i 
mejnih situacijah, 
se drži načela: "Če 
razum em  kra je , 
razumem tudi lju 
di!" Po vsem sve
tu uveljavljeni Pe
ter Carey (1943, 
na sliki), ki že več 
ko t p e tn a js t le t 
ž iv i v Nevv Yorku, 
pa je priznal: "Ne 
m ine dan, da se 
ne bi spom nil na 
A vs tra lijo . Če bi 
živel tam, mi naj
brž ne bi zbujala 
takšnih ču s te v ..."

VEČ KOT LJUBEZEN JE 
OBSEDENOST

Prej omenjeni Robert Dre- 
we je  to tesno povezanost 
Avstralcev s prostorom  poi
menoval kar z obsedenostjo. 
V uvodu knjige, v kateri je  
zbral najizrazite jše obm or
ske zgodbe angleško pišočih 
književnikov, jo  je  tudi opre
delil (delno prirejeno, skraj-

Gostovanje Hrvaškega na
rodnega gledališča iz Splita

Prvo je bilo na vrsti gosto
vanje Hrvaškega narodnega 
gledališča iz Splita, ki je pri
kazalo delo dramskega igral
ca in tekstopisca Elvisa Bo
šnjaka (ro jenega  v S p litu  
1971) v režiji Nenni Delme- 
stre, ki je do danes zrežirala 
že trideset g ledaliških  del, 
med katerim i so mnoga pre
jela prestižne nagrade na fe
stivalih doma in v tu jin i. Tudi 
to  je b ilo  na 13. M aruličevih 
dnevih, festivalu hrvaške dra
me in avtorskega gledališča, 
ki je potekal lani ju lija  v Spli
tu, nagrajeno s sedmimi na
gradami; med tem i so tudi 
nagrade za najboljšo režijo, 
najboljšo festivalsko predsta
vo in najboljše uprizorjeno 
besedilo. Drama o družin i iz 
Dalmatinske Zagore se v po
udarjenem realističnem slo
gu in podajanju odvija v ga
raži kmečkega poslopja ob 
kolinah. M edtem  ko sinovi 
režejo svinjino, njihova mati 
umre v bolniški postelji. Med 
topljenjem  masti, sušenjem 
pršutov in kupovanjem svinj, 
ob vsakdanjem delu velike 
domačije, ki poteka skorajda 
v tišini, se razvnamejo pogo
vori o d e litv i d ruž inskega 
premoženja, ki ga pač z raz
ličn im i o bču tk i sp rem lja jo  
sinovi, ki so ostali na domači 
km etiji in tisti, ki so odšli v 
mesto in se od tu jili od po
deželskega ž iv ljen ja . To je  
drama malih ljudi, ki odslika- 
va realno, prav nič idealizira
no življenje, ki beži, tud i m i
mo vsakega izmed nas, tako 
kot šumeča reka, v kateri je 
u ton il Strinin sin. Igralci so

šano): Avstralija je  največji 
otok na svetu in devetdeset 
o d s to tko v  n jenega p re b i
valstva živi ob obali. Vendar 
je bila - prav ironično - veliča
stnost oceana in n jegovih  
obal v avstralski književnosti

še pred kra tk im  zapostav
ljena. Č utnost plaže je bila 
odrin jena kot nespodobna.

O b tem pa je  imel pov
prečen Avstralec - vsaj za
dnje tri rodove - z obalo do
sm rtno ljubezensko razme
rje. Številni Avstralci so na 
plaži doživeli svojo prvo spol
no izkušnjo in na ta kraj zato 
gledajo čustveno in nostal
gično. Obala v tej deželi ni

ustvarili izredno dobre, veri
stično prikazane like, kar gle
dalec takoj zazna in tudi ceni 
njihovo vrhunsko igro.

Gostovanje Gledališča  
Koper

Popolnoma drugačno raz
položenje je v veliki dvorani 
Primorskega dramskega gle
dališča ustvarilo v torek, 13. 
t. m., Gledališče Koper, ki je 
p riš lo  v goste s Krčmarico  
Mirandolino, verjetno najbolj
šo kom edijo slavnega bene
škega kom ediografa Carla 
Goldonija  (1707-1792). V re
žiji Katje Pegan je delo doži
velo prem ierno uprizoritevv 
letošnji sezoni v lanskem ok
tobru in poželo laskave oce
ne pri g ledalcih in k ritik ih . 
Slovenski prevod V ladim irja 
Knafliča je prim orsko obar
val igralec in režiser Adrijan 
Rustja in mu tako p rilil še 
dodatne kom ične sočnosti 
ob krepkih izrazih, ki vsakič 
vzbujajo v gledalcu spontan 
smeh. D inam ično igro vse
skozi v irtu o zn o  obv ladu je  
Saša Pavček v v logi iskrivo 
sp o g led ljive , do dos to jne  
mere duhov ito  izzivalne, a 
tudi prem išljeno preudarne

samo za običajen poletni uži
tek in uteho, ampak je prava 
obsedenost, ki različnim  ge
neracijam skoraj obredno za
poln ju je telesne in duhovne 
potrebe: vzljubijo jo  kot otro
ci, se kot ljub im ci in m lado

poročenci vedno 
znova v rača jo  k 
n je j; p r ih a ja jo  k 
m o rju  s svo jim i 
otroki in se konč
no kot upokojen
ci pogosto nase
lijo  v njegovi b li
žini. (...) In s teh 
verand in preddve
rij, ki posmehljivo- 
optim istično zre
jo  ven na odprto 
morje, z južnim ve
trom in butanjem 
valov v ušesih, sta
ri Avstralci odhaja

jo v večnost za obzorjem.
Sestavine sodobne  av

stralske književnosti so po 
ugotovitvah Mahničeve: sti
ske m o d e rn e g a  č loveka , 
zdrava mera hum orja in sa
m okritičnosti, negotovost in 
iskanje ter otip ljiva  naveza
nost na Avstralijo. Avstralski 
rom an ni preoblečena raz
ličica ameriškega ali britan
skega. O  tem se lahko sami

M irandoline, ki zna s prijaz
nostjo, vljudnostjo, ustrežlji
vostjo , m ikavno p riv lačno
stjo očarati in ujeti na lima
nice vsakega gosta, tudi v i
teza, ki prezira ženski spol. 
Toda ob koncu vzame za mo
ža svojega zvestega Fabri- 
cija, kakor ji je priporočil oče 
na smrtni postelji. Razigrani, 
kot m etuljček po odru "p la 
vajoči" M irandolin i Saše Pav
ček je bil povsem kos Boris 
Cavazza, kot redkobeseden, 
a zmeraj oprezno prisoten 
Fabricij, ki kljub plamtečemu 
ljubosum ju ve, da bo M iran- 
dolina le njegova.

Gostovanje SNG Drame 
Ljubljana

V soboto, 17. t. m., pa je v 
PDG gostovala SNG Drama 
in novogoriškim  gledalcem 
prikazala delo iz lanskoletne
ga repertoarja, Četrta sestra, 
po ljskega av to rja  Janusza 

| Glovvackega (1938), ki ga je 
v slovenski jezik prestavila 
dram aturginja Darja Domin- 
kuš, zrež ira l pa S lobodan 
Unkovski. Četrta sestra (spi
sana 1.1999) se tematsko ne
kako navezuje na Čehova in 
njegove Tri sestre, saj je tudi

prepričate, če se na prim er 
lo tite  branja Richarda Flana- 
gana. Slovenski prevod nje
govega prvenca Smrt rečne
ga vodnika je pred kratkim  
izšel pri Cankarjevi založbi.

Tudi avstralska sodobna 
poezija je specifična. Bolje jo  
bom o spoznali v antologiji, 
ki so jo  pripravili dolgoletni 
izseljenec v Avstraliji, pesnik 
in p reva ja lec Bert Pribac, 
urednik Aleš Berger in pesnik 
dr. David Brooks, profesor 
književnosti na sidneyski uni
verz i; z naslovom  Vesolje 
okrog kuščarja je 15. maja 
izšla pri založbi M ladinska 
knjiga.

In koliko je zanimanja za 
sodobno avstralsko književ
nost po svetu? Vse več in več. 
Omenjeni Flanagan, ki mu je 
k širšemu krogu bralcev pri
pomogla tudi filmska ekrani- 
zacija njegovega drugega ro
m ana The Sound of O ne  
Hand Clapping (Plosk ene 
roke), je ob rastoči popular
nosti avstralske književnosti 
pikro pripom nil: Ti sveži, sa
mosvoji glasovi imajo trden 
občutek za prostor; niso kot 
tiste brezbarvne knjige, po
stavljene v nekakšno medna
rodno tranzitno čakalnico.

tu prisotno nenehno hrepe
nenje od iti v tu jino, v boljši 
svet, v Ameriko, a te sanjske 
blodnje in upanja se kaj kma
lu razblin ijo  v spopadu z re
alnostjo. Zgodba se dogaja 
v Rusiji po padcu komuniz- 

j  ma, ki bi ga oče-general, (v 
od ličn i igri Poldeta Bibiča) 
rad nostalgično priklical na
zaj v svojih izgubljenih idea
lih, prav tako bi ga tudi nje
gova najstarejša hči Vera (iz
vrstna Saša Pavček), ki veruje 
v mater Rusijo. Srednja se
stra Katja (im enitna Nataša 
Barbara Gračner) se spopa
da s kruto resničnostjo, saj 
mora, čeprav je pravnica, kr
m iti živali v cirkusu, ker pač 
boljšega dela ne najde. Svoje 
razočaranje utaplja v alkoho
lu, kar počenja tudi general. 
Najm lajša hči Tanja (Maša 
Derganc) pa je neobrem e
njena, brez predsodkov; je 
pač hči nove dobe, v kateri 
ni prostora za iluzije in idea
le. Vladarja sta v njem le de
nar in uspeh, ki kraljujeta v 
m afijskih krogih, kjer je do
ma trgovanje z mamili, orož
jem, pa tudi prostitucija, pač 
najbolj podli "b izn is". Četr
ta sestra, ki je pravzaprav po- 
sinovljenec generala mladi 
Kolja, zablesti, a le kot u tri
nek, v ameriškem film u v vlo
gi p rostitu tke . Užaloščena 
mati (čudovito mladostna in
terpretacija Štefke Drolčeve) 
ob nasilni sm rti edinca, pa 
postane donosno reklamno 
orodje v rokah neobčutljiv ih 
"b izn ism enov" in vesela uži- 
valka uspehov.

V tri ure tra ja joči, skrbno 
pripravljeni predstavi se pre
p le ta jo  kom ični, groteskni, 
trag ičn i in hum orn i s itua 
cijski vozli, ki privedejo do 
absurdnega konca, ki nema
lo preseneti gledalca in mu 
pusti grenkoben priokus v 
ustih in mislih.

Iva Koršič

Zadnje tedne slovenska ja
vnost spet bo lj in tenz ivno  
premišlja komunistično pre
teklost. Spisek delovanja bivše 
kom unistične tajne polic ije  
UDBA.net je pretresel celo 
ravnodušne postkomunistič
ne vladarje. Ti so namreč do
slej uspešno čistili za seboj in 
delali meglo pred seboj ter 
tako z nadaljevanjem bivše 
tajne organizirane politične 
oblasti tudi v demokraciji obv
ladali položaj. Z vstopom v 
Evropsko zvezo in posebno z 
NATOM, kjer igrajo glavno 
vlogo ZDA, pa se zadeve spre
minjajo. Svoje bo opravilo tudi 
zaslišanje bivšega predsed
nika v Haagu, kjer se lahko 
zgodijo tudi neprijetna razkri
tja doslej javnosti neznanih 
dejstev, ki pa bodo razsvetlile 
še kaka ozadja prehoda. Tako 
je vsaj nakazal preizkušeni 
novinar Jurij Gustinčič na na
cionalni televiziji ter Slovence 
vnaprej pripravil na morebit
na presenečenja. Tudi bivši in 
sedanji predsednik države sta 
se ob srečanju s hrvaškim pred
sednikom Mesičem dotaknila 
te teme.

Vsi se bojimo zaznamova
nosti, ki pa je bila pravilo ko
munističnega sistema. Če ste 
bili iz družine z negativnim 
predznakom, kakor se je to 
dogajalo m nogim  državlja
nom bivše države, vas je si
stem označil že v zibki in ta 
zaznamek se ni končal s for
malnim zlomom sistema, pač 
pa se vleče do danes. Ne sa
mo, da so še vedno zamolča
ne in neidentificirane vse žr
tve bivšega režima. Še naprej 
se negativni predznak drži 
vseh državljanov, ki smo v ka
kršnikoli opoziciji bodisi iz pre
teklosti ali pa tudi tistih, ki se 
ravno zaradi take preteklosti 
zavzemajo za to, da bi enkrat 
zaznamovanost presegli in 
uvedli ludi dejanske demokra
tične razmere. Če je šlo prej 
predvsem za moč sistema in 
oblast politične elite, gre zdaj 
bolj za ohranjanje kapitala in 
tako za posredno po litično  
moč, kontrolo nad demokra
cijo. Sicer nas je premier Rop 
seznanil s tem, da vlada kad
ruje in bo kadrovala po stro
kovnih kriterijih. Poznavalci pa 
vedo povedati, da se pravilo
ma pomembne službe dobijo 
le na podlagi pripadnosti vla
dajočim strankam. Tako se biv
ši pozitivni politični predznak, 
ki so ga bili deležni vsi bolj ali 
manj vpleteni revolucionarni 
akterji sistema, spreminja v ka
pitalsko prednost in tako v po
litično premoč. Kakor so ko
munistični rablji fizično in mo
ralno odstranjevali številne lju
di, ki so jih prej družbeno oži
gosali, se to nadaljuje v finejših 
oblikah danes zato, da bi se 
ohranil prednostni položaj že 
privilegiranih.Beseda privilegi
ran pomeni imeti svoj zakon. 
Udba je uveljavila svoj zakon, 
ki je vladal nad zakoni države. 
V času tranzicije je ta ostal kot 
nenapisan zakon in so ga oh
ranjali centri politične moči biv
šega partijskega šefa in pred
sednika nove države ter njiho
vi medijski serviserji iz centra 
Zdenka Roterja, Nika Toša in 
drugih. Njihova s silo pridob
ljena pozitivna zaznamova
nost služi zdaj bivšim komu

nistom, njihovim naslednikom 
in novejšim sodelavcem kot 
znamenje moči in oblasti.

Na drugi strani pa še ved
no obstaja in se celo povečuje 
množica družbeno negativno 
zaznamovanih. Če so bile to v 
preteklosti žrtve režima, ki ga 
je kontro lira la  UDBA, zdaj 
narašča število žrtev take za
kulisne politike in dvovladja. 
Vedno bolj praznih rok ostaja
jo delavci, ki jim sedanja oblast 
namerava utrgati še nekaj de
narja in jih poriniti v še večjo 
bedo ter nje in še njihove otro
ke zaznamovati za vse življe
nje z revščino. Podobno ta ob
last vedno bolj zaznamuje tudi 
upokojence, predvsem tiste, ki 
n im a jo  nobenih poz itivn ih  
znamenj iz preteklosti. Vseka
kor pa bo Ropova vlada s pro
dajami premoženja in s pro
dajo gospodarskih družb v 
privatne roke - dolgov pa v 
roke že tako obubožanih dr
žavljanov, kakor se je to zgo
dilo s prodajo SIB banke in 
njenih poslov v ljubljanskih ko
munalnih podjetjih - prihod
njim rodovom naložila nova 
bremena. Plačevali jih bodo 
spet najubožnejši, medtem ko 
si privilegirani spet manejo 
roke, saj jim  je znova uspelo 
povečati svoje deleže pri bo
dočih donosnih poslih.

Kako dolgo bo potrpežljivi 
Slovenec prenašal to zavaja
nje in goljufanje, je težko reči. 
Za zdaj ima oblast v rokah še 
dovolj medijskih in drugih sle
pil, ki jih bo tudi povezava z 
Evropo težko odpravljala. Eno 
takih slepil je tudi avreola slo
venskih intelektualcev, ki mno
gim ne da odpreti oči in opo
zorili na te sistemske zavore, 
da bi odpravljali te predznake 
in pogledali družbeni resnici 
v oči. Bo odkritje dosjejev pri
pomoglo k temu? Upam, da 
se jih  je lahko ogledal tudi 
evropski komisar za človeko
ve pravice, ki se je ta teden 
mudil pri nas. Brez dvoma je 
opozoril na boleče probleme 
Romov in izbrisanih, morda pa 
ludi na izbrisane v vojni in re
voluciji, čeprav mediji pri nas 
tega niso poudarili. Opozoriti 
je treba tudi na izjavo Društva 
veteranov za Slovenijo, ki opo
zarjajo, da se pri nas bolj po
veličujejo tisti, ki so se borili 
proti novi državi, kakor pa ti
sti, ki so zastavili svoja življenja 
zanjo. Sicer pa je tudi to po
sledica omenjenih zaznamo
vanj iz komunistične preteklo
sti, od katere se zaradi znanih 
razlogov tako težko poslavlja
mo. In ob koncu ni odveč 
vprašanje, kdaj bomo iz zaz
namovanosti prodrli do člo
veka in bomo drug drugemu 
ljudje, ne le volkovi. Špoz- 
nanja, da je to za preživetje 
človeka nujno, če hočemo pre
magati vojne, terorizem  in 
tudi bolezni, kakršna je npr. 
nevarni SARS. Vendar pa kaže, 
da tudi okužba s totalitarnim 
sistemom ni manj nevarna, le 
da bolj prizadene duše kakor 
telesa. Če seveda verjamemo 
Jezusovi besedi, da se ni bati 
onega, ki umori telo, pač pa 
onega, ki pogubi dušo s tele
som vred, potem se lahko za
mislimo nad to duhovno oku
žbo. Seveda če je še dovolj 
vere v nas.

Jane/Juhant

PDG /  Tri gostovanja različnih gledaliških hiš

Tri predstave, trije biseri
Primorsko dramsko gledališče je ob letošnji abonmajski sezoni, ki je v repertoarni 

ponudbi nudila nekaj imenitnih odrskih postavitev, svojim zvestim obiskovalcem 
priskrbelo še nekaj odličnih in žanrsko raznolikih predstav izven abonmaja. Tako so 
se v minulem tednu zvrstile kar tri gostujoče uprizoritve.


